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Propositionens huvudsakliga innehåll 

Pä grundval av de förslag som radonutredningen <Jo 1979: 011 har lagt 

fram föreslås i propositionen att bostadsli'ln enligt bostadsfinansieringsför

ordningen ( 1974: 946) skall kunna lämnas för åtgärder mot radon i bostä

der. För sädana län skall bl. a. räntehidrag kunna lämnas i syfte att begrän

sa ökningen av boendekostnaden. 

Osäkerheten är stor bl. a. beträffande de hälsorisker som kan uppstå på 

grund av att det förekommer radon i våra bostäder. Kunskaperna behöver 

förbättras avsevärt och därför föreslas att medel anvisas för en intensi
fierad forskning om strålning i byggnader. I propositionen hchandlas ockst1 

frågor om information rn:h utbildning. 

Som bakgrund till förslagen lämnas vidare en redovisning av de åtgärder 

som. bl. a. med stöd av hiilsovärdsstadgan och byggnadsstadgan. nu vidtas 
eller kommer att kunna vidtas mot st.dana strålrisker i byggnader, som 

följer frlimst av hög radonhalt i vissa bostäder. 

I Riksdagen 1979/80. I mm/. Nr 97 
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Föredragande: statsrådet Friggebo 

Proposition om åtgärder mot strålrisker i byggnader. 

1 Inledning 

Sedan 1950-talet har strålning som härrör frän radioaktiva ämnen i vissa 

byggnadsmaterial och i mark uppmärksammats och under senare år ägnats 

ökande intresse från strålskyddssynpunkt. Strålskyddsinstitutet har i en 

skrivelse till regeringen i maj 1978 pekat på en rad frågor rörande strålning i 
hyggnader som enligt institutet hör utredas närmare. Frågan om strålrisker 

i byggnader har också uppmärksammats av energikommissionen i dess 

slutbetänkande (SOU 1978: 49) Energi. hälso-. miljö- och säkerhetsriskcr. 

Kommissionen ansåg att effektiva motåtgärder främst av byggnadsteknisk 

art horde vidtas för att man skall undvika att oacceptahla hälsorisker 

uppstår. Dessa frågor borde enligt kommissionen klarläggas i en särskild 

utredning. 

Med stöu av regeringens bemyndigande den I februari l'J7'J tillkallade 

di\varanue chefen för jordbruksdepartementet en utredare• (.lo 1979: 0 I) 

med uppdrag att utreda fritgan om iltgärder mot strtilrisker i hyggnader. 

m. m. Utredaren skulle bl. a. pröva hur en kartläggning av strålningen i det 

befintliga hyggnadshesttmdet hiist kan genomföras och hedöma vad som 

kan anses vara en acceptabd strälnivi1. I uppdraget ingick också att föreslå 

rekommendatil111er om ventilation och andra byggnadstekniska åtgiirder 

samt att se över berörda myndigheters uppgifter vad gäller åtgärder mot 

stritlrisker i hyggnader. Uppdragd omfattade m:kst1 att heakta hur de hus 

som medför de största stri'1lriskerna skulle kunna identifieras och ätgärdas 

1 f. d. landshövdingen Gunnar von Sydow 
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med förtur. Utredan:n skulle iiven hehandla frf1gor om hl. a. forskning och 

om statshidrags- llch li\nehestämmeber för bostiidcr. Enligt direktiven 

skulle vidare prövas dels lim behov finns att se över nuvarande lagstiftning 

inom detta omrfide. dels hur 1 illgiingliga resurser kan användas pn efkkti

vast möjliga siitt för att minska strillriskerna i byggnader. 

Utredningen om f1tglinkr milt strMrisker i hyggnader m. m. (radonutred

ningen) avHimnade den 30 lll<\i 1979 en första promemoria ( Ds Jo 1979: 9) 

Preliminiirt förslag till :Hgiirder mol strMrisker i hyggnai.kr. Promenwrian 

- utom de hilagor som hör till den - hör fogas till pro1ok1)llet i detta 

iirende som hilaga I. 

Radonutredningen har vidare den 19 oktoher och den 8 novemher 1979 i 

skrivelser till regeringen Himnat förslag till program för forsknings- och 

utredningsarhetc lim str{llning i byggnader resp. finansiering av kostnader 

för att slinka rad1mdotterhalten i helintliga hostfaler. Skrivelserna hör 

fogas till protoklillet i detta ärende som bilaga 2 resp. 3. 
Efter remiss har yttranden över promemorian Preliminiirt förslag till 

i1tgärder mot stridrisker i hyggnader avgetts av socialstyrelsen. riksrevi

sionsverket. statens strälskyddsinstitut. konsument verket. arbetarskydds

styrelsen. bostadsstyrelsen. statens institut fiir byggnadsforskning. statens 

planverk. Sveriges geologiska undersökning, statens provningsanstalt. 

länsstyrelserna i Östergötlands. Skaraborgs och Örebro län. Svenska kom

munförhundet. Landstingsförhundet. Hyresgästernas Riksförbund. HSB:s 

Riksförbund. Svenska Rikshyggen. AB Svenska Hostlider.Sveriges All

männyttiga Bostadsförctag(SABO). Sveriges Fastighetsägareförbund. Sve

riges Villaägareförhund. Studsvik Energiteknik AB. Svenska Hyggnadsar

hctareförbundet, Industrins Byggmaterialgrupp och Svenska Byggnadsen

treprenörföreningen. Remissinstanserna har i några fall hifogat yttranden 

från underställda myndigheter. 

En sammanstiillning av remissyttranden;.i bör foga~ till protokollet i detta 

iirendc som hilaga 4. 

Efter remiss har yttranden över utredningens skrivelse angående finansi

ering av kostnader för att siinka radondotterhalten i hefintliga hostäder 

avgetts av socialstyrelsen. riksrevisionsverket, statens strålskyddsinstitut. 

hostadsstyrelscn. statens planverk, statens räd för hyggnadsforskning, 

statens provningsanstalt. energihushållningsdelegationen, länsbostads

nämnden i Östergötlands liin. byggnadsnämnden i Skövde kommun, för

medlingsorganet i Örebro kommun. hälsovärdsnämnden i Uppsala kom

mun. Linköpings kommun. Svenska kommunförhundet, Svenska Riksbyg

gen, SABO. HSB:s Riksförbund. Hyresgästernas Riksförhund. Sveriges 

Fastighetsägareförbund och Sveriges Yillaägareförhund. Socialstyrelsen 

har bifogat yttrande från länsläkarnrganisationcn i Skaraborgs län. 

En sammanställning av dessa remissyttrnnden bör fogas till protokollet i 

detta ärende som hila~a 5. 
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2 F(;redraganden 

2.1 Bakgrund 

Människan har under alla lida varit utsatt för strålning frtm olika strM

kiilllir. Joniserande strålning' utgör t.:11 naturligt förekommande inslag i vt1r 

miljö ot:h härrör främst frän rymden. marken ~Kh radinaktiva iimncn i små 

miingdt:r i miinniskokroppen. Genom olika verksamheter kan människan 

utsä\\as för ökad stritlning som kan medföra hälsorisker. Sil kan vara fallet 

t. ex. vid röntgenundersökningar och strälterapi. vid teknisk anviindning 

av isotoper oeh kiirncnergi samt vid anviindning av vissa mineralbaserade 

byggnadsmaterial. Stritlning i byggnader hiirrör friimst frän radioaktiva 

ämnen i byggnadsmaterial rn.:h i marken. 

Det har liinge varit känt att vissa hyggnadsmaterial. framstiillda av 

naturligt förekommande mineral. kan innehålla radioaktiva ämnen. t. ex. 

uran rn.:h radium. Exempel pa si\dana byggnadsmaterial är vissa slag av 

betong, lä\\hctong och tegel. Radioaktiviteten hos dessa material varierar 

mycket. Gasbetong framställd av alunskiffer. ofta kallad hH\.gr~1 lätt betong. 

innehäller vanligtvis betydligt större mängd radioaktiva ämnen iin övriga 

material. Trä och plast innehftller inga nämnvärda miingder sf1dana ämnen. 

Den strålning som förekommer i byggnader är av två slag. Det är dels 

den gammasträlning2 som avges av radioaktiva ämnen i hyggnadsmatcrial 

och mark. dels stralning som härrör från den radioaktiva radongas som 

bildas när radium sönde1faller. Radongasen hinner delvis tränga ut ur 

hyggnadsmaterialet innan den sönderfaller i en serie radioaktiva pro

Llukter. s. k. rndondöttrar. Dessa är smf1 partiklar som svävar i luften och 

även fastnar på dammpartiklar. Radondöttrarna avger alfastrillning:1• Den

na förmär inte tränga igenom huden. lnanuning av luft som innehåller 

radondöttrar medför emellertid all lungviivnauen utsätts för en stråluos 

som på lfing sikt kan öka risken för lungcancer. 

Halten av radioaktiva ämnen i marken är relativt hög på manga håll i 

Sverige. Stråldoserna i byggnader orsakade av radonavg<\ng frän marken 

kan variera avsev~irt mellan olika omrMcn. hån mark innehållande alun

skiffer och vissa graniter kan radonavgången vara avsevärt större än från 

annan mark. Alunskifferaska. s. k. rödfyr. som iir starkt radonavgivande. 

har ibland använts som fyllnadsmaterial vid bygganue av bostäder. Radon-

1 Joniserande slrålning uppkommer vit.l sönderfall av radioakriva ämnen och urgörs 
av energi som omvandlas till värme niir strålningen träffar t. t:X. vävnader i männi
skokruppen. I fortsättningen avses med strålning endast joniserande strålning. 
2 Gammastrålning är elt:ktrnmagnetisk strålning som uppstår bl. a. vid radioakrivt 
sönderfall. Gammastrålning är av samma natur som :synligt ljus. men är mycket m.:r 
energirik och genomträngande. 
3 Alfastrålning utgörs av positivt laddade heliumkärnor. Den har mycket kort räck
vidd. bara några centim.:ter i luft. 
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gas. som avgfir frän marken. kan triinga in i inomhuslufien. Radon inomhus 

kan i vissa fall ocksä hiirröra från hushållsvattnet. om det har tagits ur 

brunnar borrade i radonavgivande berggrund. 

Strfllskyddsinstitutet har sedan 1950-talet i samarbete med bl. a. bygg

nadsmaterialindustrin utfört omfattande mätningar av halten radiliaktiva 

iimnen i de flesta byggnadsmaterial. Det har därvid konstaterats all mine

ralbaserade byggnadsmaterial avger gammasträlning och radongas. Alun

skifferbaserad gasbetong avger avsevärt mer strälning och radon än övriga 

material och är den främsta orsaken till de str;\lningsproblem i byggnader 

som nu är aktudla. Den tillverkades under Men 1929-1975 under olika 

prnduktnamn. Alunskifferbaserad gasbetong finns till större cllt:r mindre 

del i ell stort antal byggnader. 

Antalet hus med stor andel alunskifferbascrad gasbetong i byggnads

stommen har av radonutredningen uppskattats till mellan 3 000 och 15 000. 

till största delen smf1hus. Antalet hus som ligger pft mark av alunskiffer 

med hög radonavgfmg har uppskattats till mellan 200 och 2 000. Utredning

en framhåller dock all uppskattningarna är mycket osäkra. 

Strälskyddsinstitutet har. delvis tillsammans med statens institut för 

byggnadsforskning. översiktligt sllldcrat gammastri'tlning. radonhalt och 

luftomsättning i vissa typer av byggnader. Man har bedömt att den genom

snittliga totala stråldosen frän gammastrålning i svenska hus är 0.5 mSv/ 

år'. Den naturligt förekommande strälningen är omkring I mSv/tir och 

härrör från bl. a. radioaktiva ämnen i kroppen och kosmisk strålning. Som 

en jämförelse kan nämnas alt den stråldos som erhälls vid medkinska 

undersökningar i genomsnitt för hela befolkningen uppgår till I mSv/är och 

person. Radondotterhalten i inomhusluften har uppskattats till i medeltal 

25 Bq/m3 2
• vilket ungefär motsvarar en sträldos av 3 mSv/år. För hus som 

~ir byggda av alun~kifferbaserad gasbetong har väsentligt högre nivåer av 

bädc gammasträlning och radondöttrar uppmätts. Det har visat sig att hus 

eller enstaka rum med höga radondotterhalter oftast har en mycket !äg 

luftomsättning. Orn luftomsättningen ökas minskar radondotterhalten. 

De stråldoser som kan erhf11las frän strf1lning i byggnader är så smt1 att de 

inte innebär någon risk för akuta strålskador eller hälsoeffekter. Enligt 

g~ingsc antaganden innm stralskyddsomri'ldet bidrar emellertid alla strål

doser, hur smä de än må vara. till risk för cancer. Risken antas vara 

proportionell mot stråldosen oavsett ursprunget till strålningen. Den can-

1 Enheten för stri\ldos är sicvert och anger mängden energi. uttryckt i joule. som 
mottas per kg kroppsvävnad. (I mSv/11.r =en tusendels sievert per år). 
All bcstri\lning. även den som kommer från inandning av radondöttrar. kan anges i 
effektiv dosekvivalcnt. Den effektiva dosekvivalcnten innebär att stråldosen i varje 
organ ges en vikt i förhållande till risken så att t. ex. risker på grund av alfabestrål
ning a\' lungorna kan jämföras med gammahcstrålning av hela kroppen. 
2 Radondotterhalten i luft anges i antalet radioaktiva sönderfall per sekund i en 
kubikmeter luft. Enheten är becquerel per m". Bq/m". En becquerel är ett sönderfall 
per sekund. 
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cer. som kan förorsakas av strälning, upptriider efter en relativt lång tid. 

kanske 15-40 år. Alfastritlning frän radondi.illrar anses kunna orsaka 

lungcancer. Några experimentella eller epidemiologiska undersökningar 

som bekräftar all den striilning som förekommer i byggnader har medfört 

eller medför risk för cancer har inte redovisats. Diiremot iir det kiint genom 

studier av gruvarbetare all höga radondotterhalter i gruvluft kan bidra till 

uppkomsten av lungcm..:er. Radondottnhalten i de mest utsatta husen kan 

vara ungd1.ir lika stor som i gruvor. Gruvarbetare utsätts emellertid även 

för andra föroreningar i gruvluften. Riskbedömningen för dem iir diirför 

inte direkt tillämpbar niir det gäller strålning i byggnader. Effekterna av en 

komhination av radon och annan luftförorening, t. ex. tobaksrök. är inte 

tillrii.:kligt undersökta. 

St räl risker hl. a. till följd av radon i bnstädcr har uppmärksammats ocksä 

i vissa andra länder. De erfarenheter som kan erhällas från dessa iir dock 

av begränsat intresse för Sveriges vidkommande. Även i det internationel

la strt1lskyddsarbetet har problemet tagits upp. men några slutliga rekom

mendationer har inte utarbetats. 

Frågor om sanitära förhållanden i byggnader berörs i flera olika fötfatt

ningar. I hiilsovärdsstadgan ( 1958: 663) <HSl föreskrivs att byggnader som 

inrymmer boningsrum skall vara sä anordnade och inredda att sanitär 

olägenhet inte uppkommer för de boende ( 15 ~ ). Enligt arbetsmiljölagen 

( 1977: 1160) skall luftförhållandcna i arbetslokaler vara tillfredsstiillande. 

Arbetarskyddsstyrclsen har l)eksit utfärdat anvi:,;ningar om vissa gränsviir

den för radon. I byggnadsstadgan ( 1959: 612) (BS) lH.:h i verkställighetsförc

skrifterna till den - bl. a. Svensk hyggnorm 1975 (SBN 1975) - finns 

bestämmelser om hyggande och om planläggning. Strälskyddslagen 

( 1958: 110) syftar till all ge skydd mot si1väl joniserande som icke-jonise

rande strälning. 

Frågor om strftlrisker i hyggnader faller inom flera olika myndigheters 

ansvarsområden. Enligt strälskyddslagen har statens strålskyddsinstitut 

ansvaret för skydd mot joniserande o..:h icke joniserande strt1lning. Social

styrelsen är central tillsynsmyndighet enligt HS och har inom sitt verksam

hetsområde tillsynen över den allmänna hälsovärden. Statens planverk är 

central förvaltningsmyndighet bl. a. för ärenden om plan- och byggnads vä

sendet och skall bl. a. meddela verkställighetsföreskrifter till BS. Statens 

råd för byggnadsforskning har till uppgift att planera. initiera och finansi

era forsknings- och ut vecklings verksamhet inom byggnadsområdet. Sta

tens institut för byggnadsforskning bedriver forsknings- och försöksverk

samhet inom byggnadsomrädet. 

Dessa myndigheter har under senare ar pti olika sätt tagit upp frågor som 

rör strålrisker i byggnader. Strålskyddsinstitutet har salunda informerat 

om risker med alltför kraftig minskning av luftomsättningen och om strål

ning i bostäder. Som jag tidigare nämnde har institutet vidare. delvis i 

samarbete med statens institut för byggnadsforskning. utfört radioaktivi-
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tetsmätningar pti olika slags byggnadsmatcrial 01:h i olika typer av bostii

der. Institutet har 01:ksh i samrhd med Stll'.ialstyrelsen och planverket 

informerat hälsovrirdsnämnder lKh byggnadsnämnder om strt'tlriskcr i 

byggnader. Planverket har samrått med socialstyrelsen 01:h strälskyddsin

stitutet innan ventilationskraven för nya byggnader fastställdes i SBN 1975. 

Planverket. strhlskyddsinstillltet 01:h sm:ialstyrclscn har tillsammans gett 

ut en informationsbros1:hyr om radon i bostäder. Statens räd för byggnads

forskning tillsatte i november 1977 en grupp som sysslar med fr~1gor om 

hälsorisker i byggnader. Rådet genomför f. n. ett större försök med ätgilr

dcr mot höga radlmdiltterhalter i bostäder. 
Pä regional nivä har liinsstyrclserna ansvaret för bl. a. plan- 01:h hygg

nadsväsendet. miljöskydd lKh allmän hiilsovf1rd. Uinsstyrclsen iir tillsyns

myndighet enligt HS och BS m. ll. fiirfallningar. Yrkcsinspektionen har i 

sin verksamhet pa arbetsmiljöområdet kontakt med de kommunala till

synsmännen som oftast är hlilsovfadsinspektörer. Länsfäkarorganisa

ti•mcn biträder länsstyrelsen i frägor som rör den allmänna hälsovården 

men är underställd sncialstyrclscn. Förslag har förelagts riksdagen t prop. 

1979/80: 6) om lindrad organisation av so1:ialstyrelsen. vilken bl. a. berör 

länsläkarorganisationen. 

I kommunerna har hälsovårdsnämnderna enligt HS ansvar för bl. a. 

hostadshygien. yrkeshygien 01:h hygien inom offentliga lokaler. Hiilso

vårdsnämnden har att bedöma om sanitär olägenhet föreligger och i sä fall 

rekommendera eller kräva åtgärder. I hälsovårdsnämndens arbetsuppgif

ter ingår vidare information till allmänheten samt enligt praxis viss gransk

ning av fysiska planer och av byggnadslovsiirenden. Byggnadsnämnden har 

ett ansvar för fysisk planläggning lll'.h för att gällande byggnadsbestäm

melscr följs. 

Flera åtgärder mot strälning i bostäder har vidtagits under det senaste 

året, främst p~1 initiativ av radonutreuningen. En omfattande sp~1rning av 

hosladshus med hög radondottcrhalt inomhus har genomförts i Uppsala 

kommun i samarbete mellan kommunens hälsov{1rdsniimnd och socialsty

relsen. Härvid har mätning av gammasträlning med bilburen utrustning. 

s. k. bitspårning, prövats i stor skala av Sveriges geologiska undersökning 

!SGUl. På regeringens uppdrag tar SGU f. n. för huvuddelen av landet 

fram s. k. GEO strålningskartor, dvs. kartor i vilka kända uppgifter om 

bl. a. gammastrålning fran marken ställs samman. Strålskyddsinstitutet har 

undersökt olika metoder för att mäta radon- och radondotterhalter i bosUi

der. 

Huvuddelen av landets kommuner har på eget initiativ börjat att spåra 

upp och mäta strålning i bostäder. Den f. n. lämpligaste metoden att i 

tätorter snabbt spåra hus med hög radonhalt är att använda sig av bilspär

ning. Sådan spårning utförs främst av SGU 01:h har redan genomförts i ett 

40-tal kommuner och beställts av ytterligare ungefär I :'iO kommuner. Un

dersökningar med handinstrument pägår eller planeras i ett 20-tal kom-
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muner. Därmed har ungefär 200 av landets kommuner redan tagit initiativ 

till ett aktivt spärningsarbete. Statens provningsanstalt medverkar i sam

råd med Svenska kommunförbundet i att organisera mätningar i kommu

nerna. 

Som jag inledningsvis har redovisat avlämnade radonutredningen den 30 

maj 1979 promemorian (Os Jo 1979: 9l Preliminärt förslag till åtgärder mot 

strälrisker i byggnader. l likhet med flera remissinstanser noterar jag med 

tillfredsställelse att utredningsarhetet om strålrisker i bostäder har kommit 
igång snabbt. 

Radonutredningen har hedrivit sitt inledande arbete i etapper. Grundläg

gande, praktiskt inriktad information om radonfrågor har bl. a. genom 

utredningens arbete kunnat ställas till förfogande för kommunerna. Dessa 

har härigenom kunnat ta initiativ till omfattande spårning och information. 

2.2 Riskbedömningar och gränsvärden 

De stråldoser som erhålls frän strälningen i byggnader är som tidigare 

framhållits så små att ntlgon akut skada inte kan uppstå. På längre sikt kan 

stråldoserna dock medföra en förhöjd risk för lungcancer. I strålskydds

sammanhang anses att cam:errisken är proportionell mot stråldosen även 

vid mycket små doser. 

Radonutredningen har gjort ett försök att beräkna risken för dödsfall i 

lungcancer på grund av strålning från i första hand radondöttrar. Beräk

ningarna utgår från en expositionstid. dvs. den tid unuer vilken människor 

utsätts för strålningen. av 60 år och att man uppehåller sig i bostaden under 
80 ',~; av tiden. För hus av alunski!Terbaserad gasbetong anger utredningen 

ett medelvärde för radondotterhahen om 100 Bq/m3
. Det beräknade antalet 

dödsfall i lungcancer vid detta medelvärde uppskattar utredningen till 20 

per I 000 personer. Antalet dödsfall till följd av strålningen i trähus beräk

nar utredningen till 2 per I 000 personer. Utredningen framhåller emellertid 

att riskberäkningar av detta slag är osäkra. Sambandet mellan strålning i 

bostäder och lungc;mcer behöver därför klarläggas ytterligare. 

Det är också svårt att jämföra dessa risker med andra vanligt förekom

mande hälsorisker. Utredningen redovisar emellertid beräkningar som in

nebär att 100 personer av I 000 kommer att dö i lungcancer och ytterligare 

200 i hjärt- och kärlsjukdomar. om de röker 20 cigaretter per dag i 40 år. 

Utredningen anser att det nuvarande kunskapsunderlaget kan läggas till 

grund för provisoriska gränsvärden vilka kan vara utgångspunkt för rela

tivt enkla ätgärder som väsentligt minskar hälsoriskerna i särskilt utsatta 

byggnader. Möjligheterna att genom strängare definitiva gränsvärden 

minska den samlade stråldos som befolkningen utsätts för bör utredas 

vidare. varvid förutom hälsoriskerna också andra samhälleliga konsekven

ser bör klarfaggas närmare. Utredningen räknar med att sådana undersök

ningar kan genomföras inom fem år och föreslår därför provisoriska gräns-
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värden som är avsedda att tilllimpas under en fcmi'trsperiod. Gränsvärdena 

är av tre slag och avser strttlning från mark och hyggnadsmaterial samt 

radondotterhalt i hostlider. 

Syftet med förslaget iir dels att förhindra att ny behyggelse förläggs till 

mark som innehäller stora mängder radioaktiva ämnen. dels att hindra att 

material med hög halt av radioaktiva ämnen används i nya byggnader. dels 

att minska redan existerande hiilsorisker i befintlig bebyggelse. 

När det gäller gammasträlning frän mark föreslår utredningen gränsvär

den som innebär att. om strålningen överstiger 100 µ,R/h 1• ny bebyggelse 

inte bör ske och att. om strålningen är 30-100 µ,R/h. vissa villkor bör 

ställas för ny bebyggelse. Hiirigenom begränsas risken från gammastrål

ning utomhus och radonavgången direkt frän marken in i byggnader. 

Vidare föreslär utredningen att provisoriska gränsvärden i form av index 

enligt en viss beräkningsmetod för gammastrålning och radiuminnehåll 

fastställs för byggnadsmaterial som används vid nybyggnad. Om indexvär

dena inte tillåts överstiga 1.0 begränsas den ärliga stråldosen till ungefär 2 

mSv från gammastrålning och till ungefär 10 mSv (motsvarande ca 70 Bq/ 

m3
) från radondöttrar vid O • .'i lutiomsättningar per timme (oms/h). Radium

index över 1.0 bör dock kunna accepteras om radondotterhalten under

stiger 70 Bq/m:1 vid rekommenderad luftomsättning. 

För befintlig bebyggelse bör enligt utredningen provisoriska gränsvär

den fastställas för radondotterhalten i inomhusluften. Utredningen föreslår 

att hus med radonhalter över 400 Bq/m3 bör åtgärdas inom fem är och hus 

med halter över I 000 Bq/m:1 inom två år. Genom åtgärderna bör radondot

terhalten enligt utredningen sänkas till sä låga värden som rimligtvis är 

möjliga. Provisoriskt riktvärde föreslb.s bli 200 Bq/m3 • Samma riktvärde 

föreslår utredningen för annan ombyggnad av större omfattning. da moti

vet för ombyggnaden inte i första hand är åtgärder mot strålning. 
Gammastrålningen i befintlig bebyggelse måste enligt utredningen I. v. 

accepteras mot bakgrund av att kända motåtgärder är svårgenomförbara. 

Riskerna med gammastrålning är också mindre än riskerna med strålning 

frän radondöttrar vid de strålnivåer som har uppmätts i bostäder. 

Remissinstanserna ac1.:epterar i allmänhet utredningens förslag till provi

soriska gränsvärden under förutsättning att dessa senare kan sänkas till en 

lägre nivå. Flera remissinstanser anser emellertid att värdena för befintlig 

bebyggelse ligger för högt och att lägre värden bör fastställas redan nu eller 
inom fem år. 

Enligt statens planverk bör istiillet för radiumindex i första hand före

skrivas krav på en högsta tillåtna radondottcrhalt av 70 Bq/m3 i inomhusluf

ten för nya byggnader. eftersom detta överordnade krav reglerar funk tio-

'Gammastri\.lningen är ullryckt i enheten mikroröntgen per timme. µR/h. I µR/h 
motsvarar ungefär 0,05 mSv/år när man hela tiden vistas på platsen för det uppmätta 
värdi::t. 
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11('11 hos byggnaden. rnirigenom tas hiinsyn iivi:n till radon frtrn bl. a. mark 

och husht1llsvattcn. Verket fönirdar lfarför som huvudförslag att som 

nyhyggnadskrav i SHN anges en högsta tillätcn radondotterhalt. varvid 

dock förutsätts att liimpliga mätmetoder finns tillgiingliga niir föreskriften 

träuer i kraft. I andra hand kan verket t.v. acceptera utredningens förslag. 

Planverket har ockst1 för fasts@lelse umkrställt regeringen vissa förslag 

till föreskrifter i SUN med denna innebörJ. Även tltgärder i samband med 

byggnadslovspliktiga ombyggnader berörs i planverkets förslag till före

skrifter. 

För egen del vill jag framhälla att jag anser att det iir samhällets skyldig

het att medverka till alt medborgarna i största möjliga utstriil.:kning skyd

Jas mot hälsorisker som kan bero pti strålning i bostäder. 

I fortsiittningen uppehåller jag mig siirskilt vid de byggnauer som inne

h~'1ller bostiidcr. eftersom hl'1ga nivåer av alfastrtilning har uppmlitts i en del 

av dessa. Arbetslokaler. sjukhus. skolor etc. har i allmiinhct god ventila

tion. vilket normalt torde medföra att radonuotterhaltcn inte iir högre än 

vad som kan accepteras. Givetvis bör str{tlningen iiven i sådana byggnader 

iindä uppmärksammas. 

Mot bakgrund av de erfarenheter som har vunnits genom radnnutred

ningens arbete anser jag alt det iir nödvändigt att nu skapa förutsättningar 

for att snarast minska radondotterhaltcn i de bostäder där hälsorisken är 

oacceptabelt hög. På tillkommande bebyggelse måste ställas sådana krav 

att hälsoriskerna hälls p~1 en s<'.i lfig nivå som möjligt. Hänsyn mttste dä tas 

till radioaktiviteten i st1väl mark :-.om byggnadsmaterial. 
Jag anser dock att det f. n. inte finns tillräckligt underlag för att ställning 

skall kunna tas till vilka gränsv:irden som längsiktigt bör gälla för strålning 

i byggnader. Niir strälriskcrna och kostnaderna för åtgärder mot dessa har 

klarlagts bättre, kan det bli aktuellt all ·ta ställning till vilka ytterligare 

i1tgfö·der som behöver vidtas. Om fltgäruer diirvid skulle visa sig erforder

liga i en stor del av bostallsbeständet bör lie samhiillsekonomiska konse

kvenserna särskilt beaktas. 

Som bakgrund till de förslag Slllll jag senare lägger fram vill jag nu. efter 

samrtid med chefen för jordbruksdepartementet och med statsrådet Holm. 

fämna en samlad bedömning av gränsvärdefrågor m. m. Dessa är inte av 

den karaktiircn att lie kräver beslut av riksdagen. l sfallct ankommer det på 

regeringen eller berörda myndigheter att närmare besluta i bl. a. frfigor om 

gränsvärden. Allmänt vill jag här framhi1lla att jag delar radonutredningens 

uppfattning om behovet av provisoriska gränsvärden. 

När det gäller grän:-.viirden för strålning från mark far dessa betydelse 

vid planering för ny bebyggelse. Enligt 9 * BS. som innehMlcr allmänna 

bestiimmclser om planl:iggning. fiirutsätts för att mark skall fö anviindas 

för bebyggelse att den från bl. a. sundhetssynpunkt eller i övrigt friin 

allmän synpunkt är lämpad för bebyggelseändamål. Vid planl~iggning skall 

sillcdes tillses att dessa krav iir uppfyllda. Enligt 76 * 2 mom. BS skall 
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statens planverk utförda de rf1d och anvisningar som hehövs for tilliimp

ningen av stadgan. Enligt vad jag har erfarit kommer planverket att. med 

utg[111gspunkt fr[rn radlmutredningens resultat och förslag. se över frägan 

om anvisningar till hl. a. 9 * BS. Sädana anvisningar for naturligtvis ocksf1 

betydelse vid tillst{tndspriivning av hebyggelse utanför planlagda områden. 

för kommunernas planering av markanvändningen iir det givetvis av 

stlir betydelse att klarliigga var i landet det förekommer mark med siirskilt 

hög radioaktivitet. Enligt vad man meddelat fri)n SGU kommer de CiEO 

strf1lningskartor, som jag tidigare nämnde om. efter hand som de blir 

färdiga att tillhandah~1llas kommunerna för att anviindas vid planeringen 

och vid uppspärning av vissa hus med hög radondollerhalt. Inom vissa 

omrt\den där bl. a. alunskiffer förekommer iir dock de geologiska förhi1llan

dena dtlligt kända. 

I fri)ga om nybyggnad av hus. som innehåller bostads- eller arbetsrum. 

giiller enligt 46 * BS att byggnaden. om den skall användas stadigvarande. 

skall anordnas och inredas sä all den bereder möjlighet till trevnad och god 

hygien. Bl. a. skall siirskilt beaktas all byggnaden skall kunna ventileras på 

tillfredsställande siitt. Pil grund av bestämmelserna i 48 a och 49 ** BS fär 

nyhyggnadskraven i 46 * hetydelse ocksä vid ombyggnader. Enligt 76 * BS 

meddelar statens planverk närmare föreskrifter samt anvisningar m:h råd 

l'm konstruktion och utförande i övrigt av byggnader rn.:h andra anordning

ar. om vilka bestämmelser ges i BS. Föreskrifter. som är av inte oväsentlig 

ekonomisk hetydelse. skall för att bli giillande fastställas av regeringen. 

Detta gäller ocksä om föreskrifter av annan orsak är av större vikt. Plan

verket har inkommit med en framställning om faststiillclse av nya föreskrif

ter i SBN. som bl. a. avser radondollerhalt i byggnader. I enlighet med sitt 

remissyttrande föreslar planverket i sin framställning att ett gränsviirde 

införs för högsta radondolterhalt inomhus vid nybyggnad. Med en sadan 

utformning av föreskrifterna mäste hlinsyn tas inte bara till radioaktivite

lcn i byggnadsmaterialet utan även till den radondotterhalt i inomhusluften 

som kan hlirröra frän marken och eventuell fyllning liksom även till radon 

som kan tillföras inomhusluften frän hushällsvattnet. Planverket föreslår 

all radondotterhalten inomhus skall fö uppgä till högst 70 Bq/m3 vid ny

byggnad samt atr byggnadsmatcrialets gammaindex inte får överstiga vär

det I. Förslaget omfattar också griinsviirden för byggnadslovspliktiga om

byggnader. I den delen överensstämmer förslaget i huvudsak med vad 

radonutredningen har föreslagit. Planverkets förslag bereds f. n. i bostads

departementet. 

När det gliller den befintliga bebyggelsen finns. som jag tidigare redovi

sat. grundläggande bestämmelser om bostäders beskaffenhet och skötsel i 

hälsoskyddshänscende i HS. 

I HS finns inte nägon definition av begreppet sanitär olägenhet. I förarbe

tena till stadgan (prop. B 1958: 46) anslöt sig emellertid föredragande stats

radet till hälsovärdsstadgckommittcns bestämning av begreppet. Det inne-
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biir att som sanitiir oliigcnhet anses alla yttre faktt,rer av nt1gon betyden

het. som intL' iir av blott tillfällig natur och som kan inverka menligt i säväl 

fysiskt som psykiskt hänsccndL' pii en normal människas hälsotillsti'md. 

lknna bestämning av vad som skall hänföras till sanitär olägenhet har 
blivit viiglL'dandL' i rättstillämpningen. 

Enligt 4 * HS och instruktionen för socialstyrelsen ankommer del pä 

styrelsen att till ledning för hillsovardsnämnderna meddela räd och anvis

ningar rörande den allmänna hiilsovärden. Jag vill här upplysa om alt 

socialstyrelsen redan nu i sina anvisningar till 15 * HS tagit upp frågan om 

hiilsofarliga ämnen i inomhusluften. Styrelsen framhflller bl. a. att brister i 

ventilationssystemet kan leda till hygieniska problem i form av t. ex. höga 

halter av hillsofarliga ämnen, di'llig lukt, kondens, dammkvalster och mö

gel. SLllTI kan utgöra sanitiir olägenhet för de boende. Eftersom det inte 

finns något uttryckligt förbud mot all stänga av mekaniska ventilationsan

fäggningar eller att sätta sjiilvdragssyslem ur funktion. har styrelsen i sina 

anvisningar framhållit att mekaniska ventilationssystem skall Mlllas i drift 

och skötas så att de fungerar pi'l avsett sätt samt att självdragssystem skall 

hällas i funktionsdugligt skick (Socialstyrelsen, Dnr SN 1-5032: 168/78). 
Med hänsyn till vad som genom radonutredningens undersökningar och 

remissyttrandena över utredningens promemoria har kommit fram om 

hälsorisker pft grund av radon i bostäder är klarlagt att radon och 

radondöttrar är sådana hälsofarliga ämnen som kan utgöra sanitär olägen

het i en bostad. Enligt vad jag har erfarit har socialstyrelsen för avsikt att 

ge ut råd och anvisningar beträffande radon i bostäder. Arbetet hai redan 

pi'thörjats och dess utg[mgspunkt är radonutredningens förslag om gräns

vänkn. De räd och anvisningar som kan bli resultatet av arbetet torde på 

grund av kungörelsen (1970: 641; omtryckt 1977: 629) om begränsning i 

myndighets rätt att meddela föreskrifter, anvisningar eller råd komma att 

underställas regeringen. 
Mol bakgrund av vad jag nu har anfört anser jag att det f. n. inte finns 

anledning att ta initiativ till nägra lagändringar. 

Jag vill i detta sammanhang ocksä erinra om att radonutredningen inte 

har lagt fram nägot förslag till provisoriskt gränsvärde för stråldos frän 

gammastrålning i befintlig bebyggelse. Gammasträlningen utgör i regel ett 

mindre problem än radondotterhalten. De åtgärder som i dag kan vidtas i 

byggnadsbeståndet för att motverka gammastrålningen är dessutom svar

gcnomförbara och innebär stora ingrepp i berörda bostäder. Frågan om 

gammastrålning bör enligt min mening bli föremål för fortsatta övervägan

den i radonutredningen. 

Jag delar utredningens uppfattning att det behövs ytterligare insatser för 

att bl. a. utförligare studera hälsoriskerna i byggnader på grund av strål

ning, analysera konsekvenserna av alternativa gränsvärden, utförligare 

kartiägga förekommande strälnivåer, förbättra mätmetoderna, utarbeta 

fler lämpliga skyddsåtgärdcr och. slutligen, noggrant undersöka kostnads-
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effekterna för fastighetsiigare m:h hnende av de fttgiirder som krävs för att 

riskerna till följd av strälning i hnstäder ytterligare skall kunna hegriinsas. 

Det är en viktig uppgift for radonutredningen att ytterligare klarlägga dessa 

fr:1gor st1 all de provisoriska griinsvärdena sft snart det är möjligt kan 

ersilttas av mera permanenta gränsviirden för strälning i hyggnader. 

2.3 Tekniska åtgärder mot strålning 

Rauonutredningen framhb.ller att radonhalten i svenska hyggnader har 

ökat under de senaste decennierna. Detta har fram till tir 1975 skett framför 

allt genom ökad anvilndning av radioaktivt hyggnadsmaterial. Därtill kom

mer att striivandena under senare b.r att minska energit1tg!mgen i byggnader 

kan ha lett till minskad ventilation. 

Väl fungerande ventilation minskar riskerna för saniliir olägenhet i form 

av höga halter av radondöttrar. andra hälsofarliga ämnen. dälig lukt. kon

dens. mögel och allcrgiframkallamlc dammkvalster. 

Knappheten pfl olja och de höjda energipriserna har understrukit vikten 

av energihushållning i samhället. Uppvärmning av bebyggelsen svarar för 

en betydande del av den totala energianvändningen och spari'ltgärder inom 

den sektorn är därför betydelsefulla. Energihushållning i bebyggelsen sti

muleras därför pfl olika sätt. Bl. a. utgår statligt stöd för vissa energispa

rande åtgärder. 

En stor del av nettoenergiförbrukningen i byggnadsbeständet gfir ät till 

att värma upp ventilationsluft. Med hänsyn till kraven pä energibesparing 

är det därför önskvärt att luft växlingen hålls pt\. en så läg nivå som möjligt. 

Lägsta godtagbara ventilation i en hostad måste emellertid enligt min 

uppfattning i första hand bestämmas av kraven på god hygien inomhus. 

Frågan om radon i bostäder har sMedes ett visst samband med energi

sparåtgärder och måste därför uppmärksammas i kommunernas energi

sparverksamhet. Frtm bostadsdepartementet har siints ut information om 

detta till kommunerna. I planverkets och kommunförbundets information 

till energibesiktningsförrättare har även dessa frågor tagits upp. Frågan om 

sambandet mellan energisparande och hälsorisker i byggnadl.'r överviigs 

enligt vad jag har erfarit ocksfl i energihushållningsdell.'gationen (Bo 

1978: 03). 

I vissa fall har cncrgisparåtgärder genomförts sa effektivt att luftomsätt

ningen i bostaden har blivit för låg. Exempelvis har tilluftsventiler satts 

igen. Av byggforskningsrådets energistatistik framgår att del inte heller är 

ovanligt att fläktar i fläktvcntilerade hus varvas ned eller helt stängs av 

nattetid eller vid lflg utetemperatur. vilket resulterar i alltför läg luftom

sättning. Jag vill här erinra om de anvisningar till 15 * HS som jag nyss 

redogjorde för. Det ankommer således på fastighetsägaren att se till att 

ventilationen fungerar på avsett sätt. Det är därför viktigt att kunskap om 
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v..::ntilationens betydelse ni1r ut till fastighetsiigarna. Jag ätnkommer till 

inl;.irmat i' 1nsfrt1gan. 

Enligt 4o * BS skall byggnada för stadigvarande bruk. som inrymmer 

b,istads- eller arbetsrum. kunna ventileras pf1 ett tillfredsställande sätt. I 

SBN 197.'i föreskrivs som allmänt krav vid nybyggnad att lurtk valitetcn 

skall kunna h;'1llas på s[1dan nivi1 att hälsofara inte uppst~1r. För tlerbostads

hus stiills krav pi1 lliiktventilation som ger en luftomsättning av minst 0 . .'i 

oms/h. För enbostadshus godtas dock ~.iiilvdragsventilation. För hus som 

är byggda enligt äldre hestiimmelser kan såväl högre som lägre luftom

siittning förekomma. 

Av radonutredningens red,ivisning framgi1r att. om luftomsiittningen 

uppgitr till O . .'i oms/h. radondotterhahen inomhus vid nybyggnad som regel 

kan hi\llas liigre än det föreslagrrn provisoriska gränsvärdet 70 B4/m~ under 

förutsiittning att byggnaden inte ligger pli mark med förhöjd radonavgång 

eller innehä!ler byggnadsmateria! som har hög radonavgång. Kravet i SBN 

1'!7.'i pt1 cn lufllin1sättning av minst O . .'i oms/h för tläktventikrade hus torde 

sMcdcs t.v. kunna godtas vid nybyggnad. 

Undersökningar utförda av statens institut för byggnadsforskning tyder 

p;1 att luftomsättningcn i nyproducerade enbostadshus med enbart själv

dragsventilation under vissa perioder väsentligt kan underskrida värdet O . .'i 

oms/h. Statens planwrk har underställt regeringen förslag om ändring av 

fön.:skrifterna i SBN 197.'i som innebär att tläktventilation skall krävas även 

vid nybyggnad av småhus. Förslaget bereds f. n. i bostadsdepartementet. 

Radonutredningen har framht11lit att kunskapen om vilken !uftoms~<t

ning som förekommer i bostadsheständet är bristfällig trots att flera under

si.ikningar har genomförts. Det gäller främst de självdragsventileradc hu

sen. Detta bekriiftas av flera remissinstanser. En någorlunda säker bedöm

ning av hur ventilationen fungerar i bostadsbcstilndet förutsätter ytterliga

re undersökningar. Enligt vad jag har erfarit kommer sådana undersök

ningar att genomföras med medel från byggforskningsrådet. 

Radonutredningen pekar pä att luftomsättningcn i ett stort antal bostä

der med förhöjd radondotterhalt är lägre än O . .'i oms/h. Genom att skapa en 

fungerande ventilation med en luftomsättning av 0.5 oms/h kan man enligt 

radonutredningen s~inka radondotterhalten i många av dessa bostäder till 

en acceptabel nivä. I byggnader med mycket höga radondottcrhaltcr kan 

luftoms~ittningen behöva ökas över 0 . .'i oms/h för att halten skall minskas 

till en acceptabel nivå. 
Ett viil fungerande rnekani~kt ventilationssystem har den fördelen fram

för ett sj~ilvdragssystcm att en nägorlunda jiimn ventilation kan erhållas 

oberoende av yttre väderforhållanden. Erfan.:nheten frän undersökningar 

av mekaniska ventilationssystem visar dock att dessa inte alltid fungerar 

tillfredsställande. I tläkt ventilerade bostäder med hög radondotterhalt 

inomhus bör enligt utredningen den första åtgärden för att minska radon

dlillerhalten vara en genomgripande kontroll av att vcntilationssystemd 
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fungerar på avsett vis. En sädan kontroll kan behöva ske genom häde 

besiktning m.:h mätning. 
I miktventilerade bostäder som har samtliga frånluftsdon anslutna till 

fläkt bör det enligt radonutredningen normalt inte vara svfirt att fa 0.5 oms/ 

h som medelluftomslittning i huset. Viktigt är att ventilationen är någorlun

da jämnt fördelad. Speciell uppmiirksamhet bör iignas fi.t ventilationen i 

sovrum. Vid fältundersökningar utförda av statens institut för byggnads

forskning har det nämligen visat sig all ventilationen i sovrum ofta är 

siimre än i andra rum. Kostnaderna för nödvändiga ventilationstekniska 

åtglirder i hus med hög radondotterhall har av planverket bedömts vara 

förhällandevis smä. 

För självdragsventilerade bostäder gäller enligt radonutredningen på 

samma slitt som för de fläktventilerade att ventilatinnssystemel måste 

kontrolleras med avseende på tilluftsdon. fränluftsdon och ventilations

kanaler. I det fall självdragsventilationen iir otillräcklig för all säkerställa 

godtagbara hygieniska förhftllanden inomhus kan byggnaden behöva förses 

med centrala fränluftstläktar. Det kan också bli nödvändigt att komplettera 

enskilda rum med särskilda tilluftsdon. I självdragsventilerade bostäder 

med mycket hög radondotterhalt kan det dessutom bli nödvändigt att 

dimensionera ventilationssystemet så all det ger en högre luftomsättning 

än 0.5 oms/h. Enligt radonutredningens uppfattning behöver fläktventila

tion installeras främst i självdragsventilerade enbostadshus som har minst 

4-5 av rummens 6 omslutande ytor utförda i alunskifferbaserad gasbetong 

med hög radonavgång. lnstallationskostnaden uppskattas av utredningen 

till mellan 10000 och 20000 kr. 

Behovet att spara energi är som jag tidigare har framhållit stort. I befint

liga byggnader med hög radondotterhalt måste i vissa fall luftomsättningen 

ökas sä att den överstiger 0.5 oms/h för all radondotterhalten skall kunna 

sänkas till acceptabel nivå. I sådana fall kan det många gånger vara från 

energiekonomisk synpunkt motiverat att anordningar för värmeföervin

ning installeras. För sådana anordningar kan energisparstöd lämnas. Jag 

kommer i det följande att föreslä ekonomiskt stöd för åtgärder som mins

kar strålriskerna i bostäder. Redan nu vill jag anmäla att som villkor för 

detta stöd enligt min mening bör gälla att, i de fall luftomsättningen måste 

ökas över 0.5 oms/h. anordningar för värmeätervinning installeras om det 

är energiekonomiskt motiverat. 

De övrign åtgärder som diskuteras av radonutredningen för att minska 

radondollerhalten inomhus är byte av byggnadsmaterial som ger upphov 

till förhöjd radondotterhalt eller isolering av materialet med spärrskikt för 

att minska radongasutströmningen i rumsluften. Utredningen anför dock 

att det ofta är så svårt och kostnadskrävande att byta byggnadsmalerial 

som har en bärande funktion eller utgör bjälklagsfyllning att det som regel 

inte är en framkomlig väg. När det gäller isolering av byggnadsmaterial 

med hög radonavgång pågår forskningsprojekt där särskilda spärrskikt 

undersöks. 
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RaJonutrcJningcn har uppskattat att mellan 200 och 2 000 hus ligger pft 

mark av alunskiffer eller har fyllning avs. k. riiJfyr och har en raJonJotter

halt inomhus som överstiger 400 B4/m". Fnstaka hus med viinlcn över 

I 000 B4/m" förekommer och bör enligt utredningen 1\tgiinlas snarast. För 

dessa hus kan det t. ex. hli aktuellt med utbyte av fyllning intill källarväg

garn<t. KostnaJen för att schakta hort sitdan fyllning och ersätta den med 

liimpligt material samt att i\tcrstiilla anordningar pä marken har utredning

en uppskattat till mellan 40000 och 80000 kr. För kfölarlösa byggnader 

med s. k. krypgrund pii mark med hög radonavgäng bör krypgrunden 

fliikt vcntikras. 

2.4 Vissa frägor om spårning O('h mätning m. m. 

Som jag tidigare har anfört kan hög radondotterhalt i bostäder vara att 

betrakta som sanitär olägenhet enligt hiilsovärdsstadgan. Det ligger därför 

niira till hands att hälsovtirdsnämnderna spårar rn.:h närmare undersöker 

byggnader. i vilka höga halter av radon och radondöttrar kan förmodas 

förekomma i utrymmen diir människor uppehåller sig stadigvarande. Här

efter kan nämnderna bi:döma om sanitiir oHigenhet föreligger till följd av 

strälning. 

Ansvaret för att erforderliga åtgärder vidtas för att undanröja sanitära 

olägenheter ligger i första hand hos fastighetsägarna. 

Radonutredningen har i sin promemoria närmare redovisat olika spår

nings- och mätmetoder. Det konstateras att tillgiingliga mätmetoder är 

osäkra när det gäller liingtidsmcdclvärden av strålningen. Dessa värden är 

de frän strftlskyddssynpunkt viktigaste all k~inna till. Mätningarna hör 

därför enligt radonutredningen kompletteras med uppgifter som kommer 

fram vid t. ex. besiktningar. 

Mot bakgrund av mätmetodernas osäkerhet är det enligt utredningen 

inte heller rimligt att kräva alltför ingående mätningar för att bedöma 

radondotterhalterna i en bostad. Det väsentliga mäste vara att snabbt finna 

de mest utsatta husen i bostadshest{mdct. dvs. de hus som har en radon

dotterhalt som ligger över 400 Bq/m:1
. 

Socialstyrelsen har i en skrivelse till samtliga kommuner i landet uppma

nat dessa att till styrelsen redovisa tillvägagångssätt vid spärning, hur 

många hus som har spårats. vilka fttgärder som har vidtagits och resultatet 

av de m~ilningar som har utförts. Jag anser det vara lämpligt att berörda 

myndigheter tar till vara resultaten och erfarenheterna fran mätningarna 

och att de biträder kommunerna med råd och anvisningar i miitningsarbe

tet. Resultaten av spårningsarbetet är av intresse även för radonutredning

ens fortsatta arbete. 
Statens provningsanstalt är central förvaltningsmyndighet för mätning 

och provning. I den officiella organisatilmen kan utses riksmiitplatser för 

olika mätstorheter och riksprnvplatser för olika objektområden. Bostads-
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provning är f. n. inte officiell provning. Det finns inte heller någon riksmiit

plats för storheter inom lmiri)det joniserande strålning. Provningsanstalten 

har föreslagit att statens strttlskyddsinstitut skall utses till sädan riksmlit

plats. Vissa hithörande frågor berörs i betänkandet Svensk mätplatsorgani

sation ( Ds I 1979: o). Nägra beslut har ännu inte fattats i dessa fr:'1gor. 

Berörda myndigheter gör nu. delvis pr1 initiativ av radonutredningen. 

vissa insatser avseende mät- och provningsverksamhel. För att de behov 

av si1dan verksamhet. som i1tglirder mot strålning i byggnader skapar. skall 

kunna tillgodoses snabbt kan emellertid enligt min mening ytterligare insat

ser behövas. Enligt vad jag erfarit pågär f. n. mellan provningsanstalten 

och övriga berörda myndigheter överläggningar rörande llimpliga former 

för dessa insatser. De kostnader som kan uppkomma torde i första hand fä 

täckas med avgifter. 

2.5 Finansiering av åtgärder i bostäder 

2 .5. I Kust11aJsbec/ij11111i11i; 

Många kommuner har som jag nämnt redan inlett arbetet med alt spåra 

upp hus med hög radondotterhalt rn.:h rekommendera ätglirder. Det kom

mer sannolikt att snart bli aktuellt for mänga fastighetsägare att söka vägar 

att finansiera de nödvlindiga arbetena. 

Jag har i det föregående redovisat vilka atgärder som enligt radonutred

ningens mening kan behöva utföras i hus med olika typer av strålkällor. 

Kostnaderna för dessa arbeten kan variera betydligt. Uppskattningarna är 

emellertid f. n. mycket osäkra. Detta gäller såväl vilka kostnaderna blir i 

enskilda hus som hur många hus som kommer att beröras. Utredningen har 

bedömt att de sammanlagda kostnaderna kan komma att bli ca 250 milj. kr. 

Enligt utredningens uppfattning behöver normalt inga särskilda åtgärder 

utföras i flerbosladshus eller fläktventileradc smahus som är uppförda med 

radioaktivt byggnadsmaterial. Som regel behöver man i dessa fall endast se 

till att ventilationen fungerar på avsett sätt. 

Särskilda åtgärder kan däremot komma att bli nödvändiga i sådana 

självdragsventilerade småhus som har en stor andel alunskifferbaserad 

gasbetong i byggnadsstommen. Antalet sådana hus uppskattas av utred

ningen till mellan 3000 och 15 000. Om man installerar fläkt ventilation och 

värmeätervinningsanläggning kan kostnaden beräknas till ca 20000 kr. per 

hus. Den sammanlagda kostnaden uppskattas av utredningen till ca 180 

milj. kr. 

I ett begränsat antal fall kan mer genomgripande arbeten bli nödvändiga. 

Det gäller de fall där strt1lbclastningcn förstärks av radon som avgår fran 

marken eller fri'ln fyllnadsmalerial. Jag har tidigare redovisat all utredning

en uppskattat antalet sådana fall till mellan 200 och 2 000 samt att kostna

derna kan komma att uppgå till mellan 40000 m:h 80000 kr. per hus. Detta 

skulle enligt utn:dningen ge en total kostnad av ca 60 milj. kr. 

2 Ril.:sJagl'/1 /9N/80. I sam/. Nr 97 
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Till detta kommer enligt utredningen kostnader för sädana åtgärder som 

kan följa av utredningens förslag all tilfampa ell lägre gränsvlir<le för 

hyggnader som iir föremäl för viss inte ovlisentlig ombyggnad. Det antal 

hus Slllll hyggs lllll ph cll s[u.Jant sätt kan enligt utredningen grovt uppskat

tas till ett par tusen under den nlirmaslc fcmi"irsperiodcn. De tillkommande 

kostnaderna med anledning hfaav uppskattar utredningen till några tiotal 
milj. kr. 

2 .5 .2 Fi11a11siai11g.1me1od 

Som jag nämnde inledningsvis har utredningen i en särskild skrivelse 
famnat förslag om finansieringen av kostnaderna för att sänka ra<londotter

halten i befintliga hostiider. Utredningen har därvid pekat på all <le åtgär

der som kommer i fräga ofta inte uppfyller de krav som gäller för att 

bostadsl{111 till ombyggnad skall kunna utgft. Utredningens förslag innebär 

alt möjligheter till st.dana län bör öppnas. Denna finansieringsmöjlighet 

hör enligt utredningen begränsas till de fall dä hälsovårdsnämnden har 

funnit att det föreligger sanitär ofagenhet till följd av för hög radon<lotter

halt och <li'.t byggnadsnämnden har ställt krav pa särskilda hlgärdcr för att 

nedbringa radondotterhaltcn i samband med ombyggnad. 

Gränsen för den lägsta kostnad som berättigar till stöd bör enligt utred

ningens förslag sältas till 7 000 kr. för !lerbostadshus och till I 500 kr. för 

småhus. Utredningen förordar vidare all fastighetsägaren får bidrag med 

en viss andel av den godkiin<la kostnaden. Bidragsandelen bör enligt utred

ningen lämpligen utgöra 35 ':'i. 

Som ett alternativ till ett system <lär genen: Ila bidrag lämnas endast efter 

det att hälsovärdsnämnden har fastställt alt sanitär olägenhet föreligger 

anger utredningen möjligheten all i efterhand helt eller delvis avskriva 

länen i de fall som detta bedöms skäligt. 

Utredningens finansieringsförslag har mött kritik från skilda utgångs

punkter. Det övervägande antalet remissinstanser lir eniga om all ett 

särskilt finansiellt stöd hör utgå. Flera sinsemellan avvikande uppfattning

ar har däremot redovisats om behovet av subventioner och hur dessa i sil 

fall bör utformas. Även jag anser all kritik kan riktas mot utredningens 

hedömningar i dessa avseenden. Innan jag lägger fram konkreta förslag om 

de villkor som bör gälla vill jag utveckla mina allmänna synpunkter på 

inriktningen av det stöd som bör erbjudas. 

Fastighetsägarna har rent allmänt ansvaret för att utrymmen som an

vänds som bostäder är i så.dant skick all de lämpar sig för bostadsändamål. 

Ägare av fastigheter för normalt räkna med att oförutsedda utgifter kan 

uppkomma rn.:h inrätta sin ekonomiska planering efter detta. De hälsoris

ker Sl)m nu har uppenbarats till följd av radioaktivt sönderfall i byggnads

material och strålning från omgivningen kräver i vissa fall skyndsamma 

Mgärder. Som utredningen har visat kan kostnaderna för dessa variera 

avsevärt. Ofta krävs inte mer än en förhållandevis enkel kontroll och 
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juskring av befintliga vcntilationsanHiggningar. I andra fall kan de omedel

bara utgifterna bli sf1 stora att man inte rimligen kan forutsiitta att Je skall 

kunna tiickas med medel som fastighetsiigarna sjiilva direkt kan göra 

tillgängliga. Fastighetsiigarna kan i dessa fall hehöva hjiilp att finansiera 

arbetena. 

Staten har sedan läng tid tagit p;1 sig ett ansvar för att krediter tillhanda

hitlls pä sf1dana villkor att hostiider som iir htilsovädliga eller hygieniskt 

otillfredsställande kan förhiit !ras eller ersättas. Delta har sket! friirnst 

genom hostadslän. Staten har vidare genom överenskommelser med kre

ditinstilllten siikrat tillgängen till hyggnadskrediter och hottenli1n p:i kredit

marknaden för de hus till vilka statliga bostadslirn har liimnats. Denna 

ordning har under senare i1r fungerat viil. Utformningen av det statliga 

finansierings~1lagandet har inneburit alt staten - i viss omfattning tillsam

mans med kommunerna - har övertagit större delen av de kreditrisker 

som är förenade med bostadsfinansieringen. 

I viss utsträckning kan denna finansieringsväg utnyttjas iiven för att 

finansiera siidamt arbeten som hehövs för att minska strt1lrisker i bostiider. 

Bostadslt111 till ombyggnad fi'lr emellertid enligt gällande regler normalt 

lämnas bara om ombyggnaden iir av viss omfattning och medför en väsent

lig ökning av bostadsvärdet. Till arbeten som kan hänföras till löpande 

underhåll utgar lt111 normalt endast om de är direkt föranledda av sädan 

ombyggnad som beltmas. För arbeten som begriinsas enbart till att minska 

strålrisken kan bostadslån enlig! dagens regler därför ofta inte lämnas. 

Enligt min mening är det duck rimligt att öppna mi.iJligheter till bostadslån i 

alla dessa fall. oavsett om arbetena kan jämställas med ombyggnad eiler 

inte. 

Staten har med olika medd sökt säkra att finansieringen av h11städer 

sker på sådana villkor all hush[tllens löpande nettoutgifter för en bostad av 

godtagbar standard ryms inom de inkomster som hushttllcn normalt dispo

nerar. Detta sker främst genom olika generella best~immelser om amorte

iingstider och andra amorteringsvillkor samt genom villkoren för ränrehi

drag. Behovet av särskilt stöd till ekonomiskt svaga hushi1ll eller hushrtll 

med stor försörjningshörda beaktas inte genom länevillkoren utan med 

hjlilp av skilda former av individuellt prövade bostadsbidrag och bostads

tilliigg. 

Storleken av de l{in som kan behövas fi.ir de nu aktuella t1tgärderna 

kommer att variera avsev~irt frfrn fall till fall. Om de allm~inna lånevillkoren 

blir enhetliga skulle därför hushttllcns ärliga kapitalutgifter komma att 

variera starkt. Detta skulle öka behovet av individuellt prövat stöd till 

ekonomiskt svaga hushåll utöver vad som kan lämnas inom ramen för 

bostadsbidragssystemen. Av praktiska skäl hör man enligt min mening så 

långt möjligt söka undvika en individuell prövning av länevillkliren. De 

allmänna länevillkorcn bör därför utformas så att den <'lrliga nettoutgiften 

for länen kan begränsas till ett belopp som är i huvudsak lika fi.ir alla. 
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oberoende av lånets storlek 1H.:h som hushällen normalt kan antas klara. 

Detta syfte kan näs om amorteringstiden differentieras efter ltinens storlek 

och om dessutom riintebidrag liimnas i de fall dä ltmen uppgår till större 

belopp. För de sannolikt fä fall dh nettoutgifterna trots delta skulle komma 

al\ uppga till mer hetydande belopp behövs dock möjligheter till en indivi

duellt inriktad prövning av lånevillkoren. rnirvid kan ytterligare direkta 

kapitalsuhventioner behöva lämnas. 

Jag finner det alltsä nödviindigt all statens finansieringsstöd för en annan 

inriktning än vad utredningen har förordat. Utredningens förslag om gene

rella subventioner i f\Jrm av all en viss andel av kostnaden täcks med 

bidrag skulle inte eliminera hehovet av särskilda insatser för att begränsa 

hushållens utgifter i de fall kostnaderna blir höga. Jag kan vidare inte se att 

ekonomiska stimulanser har nägon självständig betydelse för möjligheter

na all spara upp och avhjälpa hrister i de byggnader som iir i hehllV av det. 

Till detta krävs betydligt mer aktiva styrmedel. 

Mot denna bakgrund vill jag sltledes föreslå följande villkor för statens 

finansiella stöd. Bestämmelserna om stödet bör kunna träda i kraft den I 

juli 1980. Stödet bör lämnas i form av län som utformas som annuitetslän. 

Amorteringstiden bör allmänt bestämmas med hänsyn till länets storlek pä 

sådant sätt att hushållens ärliga nettoutgifter för länen generellt set\ blir i 

huvudsak lika, oberoende av lånens storlek. Lånetiden bör dock med 

hänsyn till åtgärdernas art inte överstiga 20 är. Räntebidrag bör utgå när 

den godkända kostnaden överstiger 25 000 kr. För att besvärande tröskel

effekter skall undvikas i de fall då lflnen ligger i närheten av denna gräns -

vilket enligt utredningens uppskattningar skulle bli vanligt - bör räntebi

drag utgä endast för den del av lånet som hänför sig till godkända kostna

der över 25 000 kr. 

Umen bör knytas till fastigheten och inte till ägaren. Säkerhet bör därför 

lämnas i form av panträtt i fastigheten. Rätten all över huvud taget fä mn 

kan dock med tanke på Umens syf\e inte rimligen göras beroende av all 

säkerheten blir belägen inom ramen för ett beräknat pantvärde frir byggna

den. Det bör ankomma pä regeringen att utfärda de närmare villkor som 

bör gälla i fråga om inteckningens säkerhetsläge. 

Jag ser i övrigt stora fördelar i en samordning med de regler som gäller 

för bostadsltm till ombyggnad. Därmed underlättas lånehanteringen för 

både sökanden och lånemyndigheterna i de fall som andra bclflningsbara 

arbt:tcn utförs samtidigt. Antalet särbestämmelser kommer att kunna hål

las nere. De bestämmelser som tillämpas kommer då att vara väl kiinda för 

dem som är berörda. Jag förordar därför att lånen lämnas som bostadslfln. 

De bör dock - när åtgärderna avser att minska strålrisker - fä lämnas utan 

hinder av de begränsningar i fråga om arbetenas omfattning eller de villkor 

om ökat bostadsvärde som annars gäller för bostadslån till ombyggnad. om 

bara övriga förutsättningar för bostadslån är uppfyllda. 

Vid bifall till detta fi.irslag kommer automatiskt bestämmelserna i bo-
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stadsfinansieringsforordningen t 1974: 946) om bl. a. bostadslänets storlek. 

storleken på ränta m:h garanterad riinta. fördjupn:ng, förskott och utbe

talning att giilla. Det ankommer p{1 hostadsstyrclsen att utfärda erforder

liga verkstiillighetsföreskrifter. bl. a. om den lägsta godkiinda kostnad som 

skall hcriitt iga I ill !fin. 
En följd av att lånen famnas sl1m hostadslän blir vidare att de skatte

n:gler som annars giiller för rcparationskostnader som finansieras med 

bostadslfö1 kommer att gälla liven i dessa fall. 
Med de lfmevillkor som jag nu har förordat kommer si1vitt man nu kan 

bedöma huvuddelen av alla arheten inte att medföra högre arliga nettout

gifter för hushällen iin att de kan klaras inom ramen för vad som är rimligt 

med hänsyn till bostadens värde. För ett begränsat antal lägenheter kan 

betydligt mer omfattande arbeten bli nödvändiga. Kostnaderna kan därvid 

i vissa fall hli si'1 höga att de samlade faktiska tirliga utgifterna för hostaden 

skulle komma att överstiga vad hushällct skulle behöva betala för en 

annan, likvärdig bostad. Detta gör det enligt min mening nödvändigt att 

öppna en möjlighet till en mera fri prövning av H\nevillkorcn för sädana 

fall. Förhällandena liknar här i mycket dem som har motiverat särskilda 

ränte- och amorteringsfria tilläggslån för kostnader i samband med om

byggnad av kulturhistoriskt värdefull bostadsbebyggelse. De förutsättning

ar som gäller för att sådana län skall utgå bör därför kunna tjäna som 

förebild. I den mån som de nya lånen tillsammans med tidigare lån i 

fastigheten - eller. om det är fråga om flerbostadshus. tillsammans med 

lägenhetens andel av tidigare län i fastigheten - skulle överstiga vad som 

kan förräntas inom ramen för ett belopp som motsvarar bruksvärdeshyran 

för en likvärdig Higcnhet upplåten med hyresrätt bör ytterligare subven

tioner kunna tillföras. Tekniskt bör det ordnas sä att ränte- och amorte

ringsfrihet fär lämnas för en viss del av bostadslånet i stället för räntebi

drag i motsvarande del. Ränte- och amorteringsfrihet bör normalt inte 

Uimnas för Uingre tid än 5 är. varefter lt'lnedelcn bör förräntas och amor

teras på samma villkor som övriga delar av länet. såvida inte särskilda skäl 

talar mot detta. Behovet av fortsatt ränte- och amortcringsfrihct bör därut

över alltid omprövas i samband med försäljning. 

Jag anser all närmare förutsättningarna för län till åtgärder mot strål
risker bör bestämmas av bostadsstyrelsen med utgångspunkt från radon

utredningens förslag och de räd och anvisningar om sanitär olägenhet pä 

grund av hög radondottcrhalt som kan komma att utfärdas av socialstyrel

sen. Som jag tidigare sagt bör som villkor för lån i vissa fall gälla att 

anordning för värmeätcrvinning installeras. Till länet bör kunna knytas 

villkor som gör det möjligt att följa resultatet av åtgärderna till ledning 

bl. a. för bedömningen av hur motsvarande arbeten bör utföras i andra hus. 

Som har framgiltt av vad jag har sagt tidigare kommer hälsovärdsnämn

dt:n och byggnadsnämnden att behöva lämna fastighetsägarna större bi

stånd än vanligt i frågor som rör den rent tekniska utformningen av arbe-
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lena. De kommunala myndigho:terna komml'r därför att ha god kännedom 

ht1de om vil1'.a arbeten som lir niidvlindiga i Jet enskilda falkt oeh om 

kostnaderna för dem. Detta minskar behovet av sakgranskning frl111 läns

bostadsniimndernas sida. ~kd hiinsyn till detta och till önskemakt all 

arbetena genomfors snabbt sedan vlil planeringen har slutförts avser jag att 

senare föresl[1 regeringen att det inte skall vara t'tt hinder for liin i dessa fall 

all arhetl'!la har pf1hii1:jah innan iinnu liinsbostadsniilnndens beslut fön:lig

ger. Som villkor hör giilla endast att l~111o:t dessförinnan har tillstyrkts av 

det 1'.ommunala förmedlingsorganL'l. Uinsbostadsniimndernas handliigg

ning bör diirigenom kunna inskriinkas till - utöver lfineförvaltningen ··· all 

pröva om de formella förutsiittningarna for hm och riintehidrag föreligger 

samt all faststiilla de villkor som s1'.all giilla för lt111et. I fall diir t1tgiirder mot 

str;ilrisker vidtas tillsammans med sedvanlig ombyggnad eller energihespa

rande ittgärd hör dock gf1lla de hestiimmeber om påbi..i1jamk som f. n. 

tillämpas. 

Jag förordar slutligen att besviirsriittcn i dessa fall begriinsas pil samma 

sätt som regeringen har flireslagit i fr:1ga om hostad~li'111 till energisparål

gärder tprop. 1979/80: 100 bil. 16 s. 1451. Hesvär bör allts;I inte H1 föras 

vidare till regeringen i de fall t.b bostadslilnet avser endast sitdana arbeten 

som bclänas enligt de av mig föreslagna särrcgkrna for ;'1tgiirdcr mot 

strMrisker. 

Vad jag nu har anfört innehfa att 1'.ostnaderna för li'ineverksamheten 

avseende f1tgärder mot strålning hör belasta det i prop. 1979/80: Wll. bil. 16 

upptagna reservat ionsanslaget B3. L1/11 till bust11tlshy1-:>:a11d<'. Vidare hör 

kostnaderna för räntebidrag belasta förslagsanslaget B4. Rti11tl'hidra1-: 

m. m. Jag räknar inte med nägot behov av medel under hudgetarct 1980/81 

utöver vad som har föreslagits i nyssnlimnda pruposition. 

2.5.3 Stiid till kumn11111t·ma 

Kommunerna har. som jag tidigare har redovisat. tagit initiativ till om

fattande insatser för sp<'trning lKh miitning av radon i bostiider. De <'ttgiirder 

som nu blir aktuella för alt minska strttlningen i de fall mätningar och 

besiktningar utvisar att sanitär olägenhet föreligger avses kunna finansi

eras mt:d statliga lån enligt vad jag nyss har redovisat. Handliiggningen av 

dessa läneärenden kan i vissa fall bli mer omfattande för kommunerna iin 

vid jämförbara ombyggnads- och t:ncrgisparlån. Bl. a. förutsätts en omfat

tande medverkan från hälsovårdsnämnderna och i viss man ocksä från 

byggnadsnämnderna och kommunernas organ för encrgisparrf1dgivning. 

Jag anser att staten bör biträda kommunerna med vissa resurser för det 

arbete som spårning. mätning och besiktningar m. m. i detta sammanhang 

medför. Jag förordar diirför att ett stöd utgär till kommunerna i form av ett 

schabloniserat bidrag med I 000 kr. för varje beviljat län för iltgärder mot 

strålrisker. Utbetalningen hör ske budgetiusvis i efterskott genom bostads

styrclsens försorg, och kostnaderna bör belasta det under trettonde huvud-
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titeln uppförda förslagsanslaget H I. Bu.1tad.1·s1yrl'lse11. Jag hcdö1m:r del 

totala medelsbehovet för dessa bidrag till l.'i milj. kr. för en fem11rsperiod 

med en större belastning i böi:ian av perioden. Ntlg1m egentlig belastning 

på anslaget kommer lhick inte att uppträda förrän efter utgtmgen av bud

getåret 1980/81 . 

Jag vill vidare stryka under att berörda statliga myndigheter inom ramen 

för sina resurser bör bitriilla kommunerna med bl. a. ri1dgivning, informa

tion och utbildning. Jag återkommer till dessa fr[igor ytterligare i del 

följande. 

2.6 Övriga frågor 

De åtgärder som jag nu har föreslagit för alt minska strillrisken i byggna

der där strålningen är särskilt hög bör som jag tidigare framhitllil ses som 

el\ första steg i ett mer ltmgsiktigt handlingsprogram. Innan man kan la 

ställning till behovet av fortsatta i1tgärder behöver kunskapsunderlagel 

förbättras i många avseenden. Flera av de berörda myndigheterna har 

rn:kså redovisat betydande krav pt1 medel för forskning inom det aktuella 

omrädet. Radonutredningen har i en särskild skrivelse den 19 oktober 1979 

gjort en sammanställning och prioritering av det redovisade behovet av 

insatser av forsknings- och undersökningskaraktär. Vissa forsknings- och 

utredningsuppgifter behöver lösas snabbt for att utredningen skall kunna 

slutföra sitt arberc. Andra uppgifter lir mera längsiktiga men behöver 

påbörjas redan nu för all del fortsatta strälskyddsarbelcl skall unl:.:rliittas. 

Medelsbehovet för de av radonutredningen föreslagna forskningsprojek

lt:n uppgar till 4850000 kr. för innevarande budgetår och budgetäret 1980/ 

81. 

Utredningen har även föreslagit kompletterande geofysiska tlygm[itning

ar av radioaktiv mark. Jag ~ir dock inte beredd att nu ta ställning till denna 
fräga. 

Den forskning som radonurrcc.lningen har föreslagil hiinför .\ig frihnst rill 

sambandet mellan strttldoser och hälsoeffekter samt till m~itmetoder och 

åtgärder mot strålning i byggnader. Vic.l min anmälan till arets budgetpro

position av anslaget till byggnadsforskning har jag framhållit vikten av 

forsknings- och utvecklingsverksamhet när det gäller miljö- och hälsoris

ker i byggnadsheståndet. Jag har därvid framM.llit att av särskild betydelse 

är f. n. fortsatt forskning och utveckling för att minska halten av radon och 

radondötlrar i befintliga byggnader. Statens räd för byggnadsforskning har 

enligt vad jag erfarit inom ramen för sitt program som huvudsakligen 

finansieras ur fonden för byggnadsforskning beräknat medel för forskning 

om byggnadstekniska åtgärder mot strålning. 

För övrig forskning om strfilning i byggnader, främst angäende samban

det mellan strålning och hälsoeffekter samt angående mätmetoder, behö

ver särskilda medel anvisas. Den av radonutredningen föreslagna forsk-
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ningsverksamhclen berör flera olika statliga myndigheter och forskningsin

stitutioner. I väsentliga delar skall resultatet utgöra underlag för utredning

ens fortsatta arbete. Det bör därför ankomma pä utredningen att med 

utgångspunkt i sina direktiv samordna denna forskning. Mot denna bak

grund förordar jag, efter samråd med chefen för jordbruksdepartementet. 

att för forskning rörande strMning i byggnader - utöver den som BFR 

svarar för - ytterligare 2 milj. kr. anvisas för budgetåret 198\1/81 p[1 det 
under tionde huvudtiteln uppförda reservationsans\aget AJ. Kommi111;n 

fil. ,,, . 

Frän flera utgångspunkter finner jag att det är angcfaget att erfarenheter

na av de åtgärder som vidtas mot hög radondotterhalt i byggnader tas till 

vara. Uppföljning och utvärdering bör därför ske systematiskt och i olika 

former. .lag fäster härvid särskilt avseende vid samordningen mellan berör

da myndigheter, organisationer. företag m. tl. Enligt vad jag erfarit har 

radonutredningens arbete bidraget till den samordningen. Utredningen bör 

enligt sina direktiv f. ö. se över de olika myndigheternas uppgifter vad 

gäller i'ltgärder mot str1'llrisker i byggnader. 

Den samlade erfarenheten av spi'lming, mätning och besiktningar som 

kommer fram bör tas till vara av berörda myndigheter. Jag har erfarit att 

socialstyrelsen i samråd med bl. a. strålskyddsinstitutet. planverket och 

provningsanstalten biträder kommunerna vid utvärdering av gjorda under

sökningar och därvid samlar in och bearbetar resultaten. Statens räd för 

byggnadsforskning genomför som jag har nämnt ett omfattande projekt 

avseende åtgärder mot strålning i bostäder. Detta arbete leds av en styr

grupp vilket också utgör ett led i samordningen. 

Radonutredningen behöver för sitt fortsatta arbete, som ju bl. a. syftar 

till förslag om permanenta gränsvärden. ytterligare kunskapsunderlag om 

riskerna med stri'llning i byggnader och om resultat av spårning. mätning, 

besiktning och genomförande av tekniska åtgärder mol sådana risker. Det 

ingår i utredningens uppdrag att ocksa göra en övergripande utvärdering 

baserad pä bl. a. dessa uppgifter. 
Jag har i nu berörda forskningsfrägor samrått med chefen för jordbruks

departementet. 
Radonutredningen framhåller behovet av information och utbildning i 

denna fråga bl. a. mot bakgrund av den oro som radonproblemet skapat. 

Medel för dessa ändamill har enligt vad jag erfarit kunnat tas i anspråk i 

viss omfattning inom ramen för de medel som berörda myndigheter dispo

nerar. Jag finner det angeläget att särskilda medel nu ställs till förfogande 

så att nödvändiga ytterligare insatser kan genomföras utan dröjsmål. Med 

hänsyn till att betydande osäkerhet ännu råder om problemen med radon i 

bostäder bör information och utbildning planeras och genomföras succes

siv!. 
Jag delar utredningens och remissinstansernas uppfattning om behovet 

av information. Olika målgrupper for information om strålning i byggnader 
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;ir allmänheten. herörda boende m:h fastighetsägare samt personal hos 

myndigheter m:h företag. Utredningen anser all det far anklin1111a pä berör

da centrala myndigheter och kommunförbundet att tillsammans framstiilla 

erforderligt informationsmaterial. Av hetydelse är naturligtvis ocksit att 

bakgrundsmaterial. kommentarer etc. kan erbjudas massmedia. Jag åter

kommer till frt1gan om medel för information. 

Genom broschyren Radon i hostäder. som har getts ut av planverket. 

socialstyrelsen och strälskyddsinstitutct i samverkan o..:h distribuerats i 

stor upplaga. friimst till kommuner. finns en bra basinformation. Även en 

fylligare information till kommunerna har getts ut av berörda statliga 

myndigheter och av Svenska kommunförbundet. Vidare h<tr radonutred

ningens promemoria och skrivelser samt en rapport om den uppsalaunder

sökning. som jag tidigare har niimnt. spritts i stor omfattning. 

Med de beslut av statsmakterna och olika myndigheter. som nu är 

aktuella uppstår ytterligare informationsbehov. Jag avser därför att senare 

föreslå regeringen att medel under innevarande budgettir från anslaget B 11. 

Vissu cncrgibesparandc liti:iirder inom hostadshcsttlndet m. ni. ställs till 

föifogande för vissa insatser av betydelse för kommunerna avseende infor

mation. rådgivning m. m. om radon. 

Behovet av utbildning avser framför allt handläggande personal i kom

munerna. främst vid hälsovtlrdsnämnder. byggnadsnämnder. förmedlings

organ för statliga bostadslän och organ för cnergisparrt1dgivning. Vidare 

behövs viss utbildning av personal vid berörda centrala och regionala 

myndigheter samt konsult- m:h byggföretag. Utbildningen utgör en väsent

lig förutsättning för all kommunernas arbete med miitning. tekniska ätgär

der information etc. skall kunna fullföljas. 

Jag har eifarit att utbildning har genomförts och kommer att genomföras 

av kommunförbundet. planverket. socialstyrelsen m. fl. Behov av siirskil

da medel uppstår dock för utbiklningsunderlag m. m. Jag bniiknar medds

behovet for hudgetäret 1980/81 för information m. m. till 0.8 milj. kr. Efter 

samräd med chefen för budgetdepartementet har jag funnit all kostnaden 

bör kunna bestridas av medel som beräknats inom det under ~111ondc 

huvudtiteln uppförda reservationsanslaget G5. Viss i1(fim11a1iu11.1·1·1·r/...\'CI1ll

lw I. 

3 Hemställan 

Med hänvisning till vad jag nu har anfört hemstälkr jag att regeringen 

föreslår riksdagen att 

I. godkänna vad jag har förordat om hostadsl<'in till t1tgärdcr som 

avser att minska striilriskcr i hostadshus. 

2. godkänna vad jag har förordat om r~intebidrag m. m. i samband 

med sådana lån. 
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3. godkänna vad jag har förordat om bidrag till kommunerna för 

vissa kostnader i samband med i:Hgiirder till vilka län beviljas. 

4. medge all ko~tnadcrna för bidrag till kommunerna som utbetalas 

under budgett1ret 1980/XI fi\r belasta det under trettonde huvudti

teln uppförda förslagsanslagct H I. HostuJsstyrdH'll . 

.'i. till Ko111111i111;er m. m. för budgetåret 1980/81 under tionde hu

vudtiteln utöver i pnip. 1979/80: 100 bil. 13 föreslaget reserva

t ionsanslag anvisa yllcrligare 2 000 000 kr. 

4 Beslut 

Regeringen ansluter sig till föredraganden~ överviiganden och beslutar 

att genom proposition förc~lft riksdagen att antaga de förslag som föredra

ganden har lagt fram. 
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JORDBRUKSDEPARTEMENTET 

PRELIMINÄRT FÖRSLAG 
TILL ÅTGÄRDER MOT 
STRÅLRISKER 
I BYGGNADER1 

PM från Radonutredningen 

Ds Jo 1979: 9 

' Bilagorna till Ds Jo 1979:9 har ej medtagits här 

Bilaga I 
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Inledning 

Utredningen angi'tcnde ätgiirder mot strålrisker i byggnader. m. m. ( Ra

donutredningen) skall enligt sina direktiv \Jo 1979: l~) med förtur och i 

samarbete med berörda organ utarbeta ell program för de undersökningar 

som bedöms nödvändiga för all klarlägga strålniviierna i det hefintliga 

hyggnadsbestämlct. I föreliggande promemoria föreslhs ell program för att 

spärn upp och minska riskerna för strålning frän radioaktiva ämnen i 

bostadsbeståndet. I promemorian föreslås oeksii vissa undersökningar 

som bedöms nödvändiga för det fortsatta utredningsarbetet. Dessutom 

redovisas sildana åtgärder av generell natur som kan vidtas i befintlig 

behyggelse och åtgärder som bör vidtas vid planering av ny hehyggelse på 

mark som kan avge radon. 

Utredningens förslag har utarhctats efter samräd med företrädare för 

statens strålskyddsinstitut. statens planverk. socialstyrelsen. statens insti

tut för byggnadsforskning. Sveriges geologiska undersökning. statens 

provningsanstalt. svenska kommunförbundet och industrins hyggmaterial

grupp. Kontakt har dessutom tagits med bostadsstyrelsen. energisparkom

mittcn och byggnadsentreprenörföreningen. 

Vissa åtgiirder har genomförts eller inletts innan utredningen tillsattes i 

februari 1979. 

Strålskyddsinstitutet har sedan 1950-tah:t i samarbete med hl. a. bygg

nadsindustrin utfört omfattande mätningar av halten av radioaktiva ämnen 

i de llesta byggnadsmaterial. Genom undersökningar av radon och radon

dotterhalt samt luftomsättning i ett hundratal bostäder har strålskyddsin
stitutet och byggnadsförskningsinstitutet tillsammans i grova drag kartlagt 

radonsituationen. 
Dessutom har radonhaltens variation med tiden i olika typer av hus 

undersökts av strålskyddsinstitutet. 

Strålskyddsinstitutet har dessutom under 1976- 1979 genomfört en 

landsomfattande undersökning av gammastrålnivån i svenska hostiider 

genom mätningar i omkring I 400 slumpvis utvalda lägenheter. 

På grundval av bl. a. dessa undersökningar och studier av lungcancer 

hos gruvarbetare har institutet bedömt riskerna för cancer fdin gamma

strålning och lungcancer från radondöttrar i det svenska bostadsheståndet. 

Utredningen har initierat ett sammanträde med experter för att diskutera 

möjligheterna att närmare undersöka sambandet mellan lungcancer och 

radon. 
För att undersöka dfckter av olika åtgärder för att nedbringa alltför höga 

radonhalter i enfamiljshus har ett forskningsprojekt inletts bl. a. i Skara

borgs län. Projektet drivs gemensamt av strålskyddsinstitutet. byggnads

forskningsinstitutet och statens råd för byggnadsforskning. 

Hälsovårdsnämnder. byggnadsnämnder och länsstyrelser har informe

rats genom broschyren "Strålningen i våra bostäder" som utarbetats av 
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statens strålskyddsinstitut 1976 och genom en PM av den 7 februari 1979 

utarhetad av socialstyrelsen. statens planverk och statens striilskyddsinsti

tut gemensamt, kallad ·'Information om strillning i hefintliga hyggnader". 

Utredningen har tillsammans med Sveriges geologiska undersökning 

utfört provundersökningar med bilburen gammamiitare i Malti och Lulet1 

kommuner. Hälsovårdsnämnden i Uppsala kommun. socialstyrelsen och 

Sveriges geologiska undersökning genomfor p<1 utredningens initiativ ett 

praktiskt försök med spiirning av hus med hög radondotterhalt i Uppsala. 

Som en följd av den omfattande puhliciteten i massmedia när strål

skyddsinstitutets rapport. "Strftlningsniviin i hus byggda p[1 avfall fri'm 

hantering av alunskiffer", offentliggjordes. har ett stort antal hoende kon

taktat centrala och kommunala myndigheter. Rapporten visade att mycket 

höga radonhalter uppmiitts i enfamiljshus med kringfyllning av hränd alun

skiffer, s. k. rödfyr. De anmiilningar som kommit in har registrerats av 

hälsovårdsnämnderna. Många nämnder har också följt upp anmälningarna 

med bostadsinspektioner och rådgivning. 

2 Allmänt om radioaktivitet, strålning och ventilation 

2.1 Radioaktivitet 

Radioaktivitet uppkommer när vissa ämnen sönde1fäller. varvid de 

avger joniserande strålning. 

Med aktiviteten hos ett radioaktivt iimne menar man antalet sönderfall 

per sekund. Enheten för aktivitet är becquerel (förkortat Bql. 

Radonhalten i luft miits i antalet sönderfall per sekund i en kubikmeter 

luft, Bq/m3• 

2.2 Strålning 

De strålningstyper som är av särskilt intresse i hyggnader är alfastrålning 

och gammastrålning. Alfasträlning har kort räckvidd, bara några centime

ter i luft. 

Gammastrålning liknar röntgenstrålning och är mycket genomträng

ande. Gammastrålningen triinger delvis genom kroppen och kan därvid ge 

en ökad risk för cancer och skador pä arvsanlagen. När strålning träffar 

kroppens vävnader avger den energi. Den mängd energi som mottas per 

kilogram kroppsviivnad kallas stråldos. Enheten för stråldos är sievert. 

Alla utsätts för strålning. De naturliga strålkällor som människan är 

utsatt för är av tre slag. nämligen strålning från rymden. från radioaktiva 

ämnen i kroppen och från radioaktiva ämnen i omgivningen. 

Den totala årliga stråldosen från de naturligt förekommande källorna är 

omkring en tusendels sievert som iir lika med en millisievert !förkortat 

mSv/år). 
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Människans teknik har skapat ett antal nya icke naturliga strälkiillor 

siisom röntgenapparater och radioaktiva ämnen. Grovt räknat Hir männi

skan ett lika stort genomsnittligt stråltillskott genom dessa som från de 

naturligt förekommande striilkällorna. dvs. ca I mSvhk 

De naturligt förekommande radioaktiva ämnena utsätter oss huvudsakli

gen dels för gammastriilning. dels för radonets radioaktiva sönderfallspro

dukter som vi andas in. 

Förekomsten av radon i luften i vftra bostäder iir av större betydelse lin 

gammastrillningen. Radon är en radioaktiv ädelgas som bildas när det 

radium som finns i mark och byggnadsmaterial sönderfaller. Radium i sin 

tur ingiir i de sönderfallskedjor som börjar med uran och torium. Eftersom 

radonet iir en gas har det förmågan att tränga ut frän material som innehål

ler radium. 

Radongasen blandar sig med luften. Då radonet sönderfaller bildas s. k. 

radondöttrar. I motsats till radonet är radondöttrarna i fast form och 

svävar som partiklar vilka ofta fastnar på dammet i luften. Radondöttrarna 

avger alfastrålning. som inte förmär tränga genom huden. När man andas 

in luft som innehåller radondöttrar fastnar en del av dem i lungorna. 

Lungvävnaden för därvid en stråldos och skador på cellerna kan uppstå 

som kan medföra en ökad risk för lungcancer. 

De stråldoser som erhålles från strålningen i byggnader är så liten att 

någon akut skada inte kan uppstå, men innebär en risk för cancer. Den 

c1ncer som kan förorsakas av strålning uppträder inte omedelbart utan 

f~\rst efter en lång latenstid. kanske 15-40 år. Risken anses öka med ökad 

striildos. 

Stråldosen till boende i svenska hus är i genomsnitt 0.5 mSv/år frän 

gammastrålning och har beräknats vara 3 mSv/år från alfastrålning avgiven 

från radondöttrar (radondotterhalten ca 25 Bq/m3
), när den genomsnittliga 

uppchållstiden i bostaden är 80 %. 

All bestrålning anges i effektiv dosekvivalent även den som kommer från 

inandning av radondöttrar. Den effektiva dosekvivalenten innebär att 

stråldosen i varje organ viktas i proportion till risken så att t. ex. dödsfalls

risken på grund av alfabestrålning av lungorna kan jämföras med dödsfalls

risken på grund av gammabestrålning när hela kroppen bestrålas likfor

migt. 

2.3 Effekter av radioakth'itct och strålning 

Genom åtskilliga studier av gruvarbetare som utsatts för höga radondot

terhalter i gruvluften är det känt att radon kan bidra till uppkomsten av 

lungcancer. Gruvarbetare utsätts även för en del andra påfrestningar av 

luftvägarna och det är däifor inte självklart att riskbe<lömningen för dem är 

direkt tillämpbar på befolkningen i övrigt. En annan skillnad är att gruvar

betare utgör en ganska homogen grupp av vuxna män. under det att det i en 
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hostad kan finnas människor av alla illdrar och med olika hälsotillsti'111d. 

Delta kan medföra en större eller mindn: risk för hefolkningen. Andå 

måste riskhedömningar grundas pil erfarenheterna Min riskerna for lung

cancer vid höga radonhalter vid gruvarbete och från en del studier av dos

effektsamhanden för lungcam:er efter röntgcnhestrftlning. Eri"arcnheterna 

talar silledes för att radonhalten bidrar till ökad risk för lungcancer. Effek

terna av komhinationcn av rökning och radon är inte tillriil.:kligt under

sökta. men det finns goda skäl anta all cancerrisken ökar avseviirl för den 

som röker i jämförelse med den som aldrig rökt. Del hör dock understry

kas all det iir svårt att bedöma hur stor lungcam:errisken iir vid olika 

radonhalter. Sambandet mellan radon och lungcancer hör uiiri"ör undersö

kas ytterligare. 

2.4 Förekomst av radioaktiva ämnen 

Den hell övervägande delen av den naturliga strålningen från radioaktiva 

ämnen kommer från berggrundens och jordarternas innehilll av de radioak

tiva grundämnena uran. torium och kalium. I bilagorna 2: I och 2: 2 (ej 

medtagna här) redovisas förekomsten av dessa ämnen i hyggnadsmaterial 

respektive i naturen. 

Hallen av radioaktiva ämnen i berggrunden och jordtäckel är relativt 

hög i Sverige jämfört med den i en del andra länder. Radioakliviteten kan 

även ge upphov till radon i grundvatten. som när del används som hus

hållsvatten kan avge radon till inomhusluften. Enbart beroende pf1 mar

kens radiumhalt inom olika områden i Sverige kan skillnaden i dosekviva

lcnt vara tre gänger högre i en viss bostad än i en annan i övrigt likadan 

bostad med hänsyn till radonavgången frän marken. Pä alunskiffermark 

kan radonavg{mgen vara avsevärt större. 

Alla stenbaserade byggnads- och fyllningsmaterial innehäller större eller 

mindre halter av ra<lioaktiva ämnen. Trä- och träbaserade produkter. plast 

och andra polymerer innchi\ller försumhara mängder av st1dana ämnen. 

Ra<lioaktivitetcn hos olika material visas i figur 3: l och 3: 2. Den iir rdativl 

hög för svenska byggmaterial och hög för alunskifferhaserad gasbetong 

och fyllning av bränd alunskiffer. 

Det byggnadsmaterial som friimst orsakat de aktuella strålningsproble

mcn i enskilda bostäder är alunskifferbaserad gasbetong. Denna har an

vänts i Sverige i stor skala mellan 1929 och 1974. eftersom den har många 

goda egenskaper. Den är lätt och har god hållfasthet och värmeisolcrings

förmåga. I mitten av 1950-talet pil visades att materialet avger mer gamma

strålning och radon iin annat material. Man fann att gammastriilningcn 

kunde ge stråldoser upp till 3 mSv/år. vilket ansiigs kunna accepteras med 

hänsyn till då gällande strålskyddspraxis och luftväxling i bostäder. Kun

skapsunderlaget rörande sambandet mellan radondotterhalt och lung-
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cancer var d[1 hristfiilligt. Sambandet säkerstiilldes först under 1970-talct 

hl. a. genom undersökningar av gruvarhetare. Detta bidrog till att produk

tionen av alunskifferhaserad gasbetong lades ned. 

2.5 Inverkan av lufh·äxling på radondotlcrhaltcn 

Radondotterhaltcn heror ph halten radongas i inomhusluften. Radonhal

ten i sin tur ökar vid likad radontillförsel från mark. hushållsvatten eller 

hyggnadsmatcrial. men minskar diiremot vid ökad luftomsättning. 

Radonhalten minskar ungefär i direkt proportion till ökningen avluftom

sättningen. Exempelvis minskar radonhalten till cirka hälften när luftom

sättningen fördubhlas. 

Det har visat sig att hus med höga radondottcrhalter ofta har en låg 

luftomsiittning. Om denna ökas till den allmiint rekommenderade nivän pi\ 

en halv luftomsättning per timme (0 . .'i oms/hl blir radondotterhaltcn accep

tabelt låg för den cnskilde individen i de flesta svenska hus. 

3 Vilken strålning kan tolereras 

3.1 Bakgrund 

Utredningen har för niirvarande inte tillräckligt underlag för att föreslä 

fltgärdcr som hegränsar den kollektiva stråldosen till hcfolkningen som 

helhet. rör detta arbete kriivs en ingående heysning av hur åtgärder ifråga 

om byggnadsmaterial och ventilation päverkar den kollektiva stråldosen. 

Föreliggande promemoria med förslag till <°1tgärder syftar till att begränsa 

riskerna för individen i särskilt utsatta hus. De generella ätgärder som 

föreslf1s får också den effekten att den kollektiva dosen minskar i delar av 

hostadsheståndet. Det iir emellertid inte utredningens mening att proble

met med den kollektiva dosen därmed är behandlat, utan utredningen 

avser att senare komma med förslag i denna mycket viktiga fråga. 

Utredningen anser att str[1lskyddsinstitutet har belagt att hälsoriskerna 

är oacceptabelt höga i en del svenska bostäder pii grund av strålning. 

främst genom höga radondotterhalter. De åtgärder som bör vidtas är 

att tillse att ny behyggelse utformas så att hälsoriskerna minskas till 

rimliga niviier med hänsyn till de svenska förutsättningarna härför vad 

gäller radioaktiviteten i marken och vanliga byggnadsmaterial och 

att minska radondotterhalten i de befintliga bostäder. i vilka hälsorisken 

är oacceptabelt hög. 

Detta kan åstadkommas genom att man sätter gränsvärden för accepta

bel strålning och radondotterhalt i nybebyggelse och befintliga bostäder. 

Med hänsyn till de svenska förutsättningarna beträffande berggrund och 

byggmaterial är det för närvarande inte rimligt att ICRP: s rekommendera

de gränsvärde för andra strålkällor tillämpas för svenska byggnader. Dessa 
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har ell her~iknat landsmedclv~·1n.k p{1 omkring 3 mSv/är. som beräknas ge 

dödsfallsrisken 0.4 ''; vid 60 r1rs boende. Det är dock angefaget att iltgärder 

vidtas i de svenska hus. som har de högsta radondotterhalterna. Dessa har 

i extremfall effektiva dosckvivalenter över HJO mSv/fa. som beräknas ge 

dlidsfallsrisker över 2 r::; vid I 0 ars boende. 

Detta bör jämföras med dödsfallsriskcn pii grund av trafikolyckor och 

olyt:kor i arbetsmiljön som iir omkring I 'A· respektive omkring 0.4 '.'r. 

Kunskapsunderlaget är for ntirvarandc otillräckligt för att bedöma hur 

långt man hör gå för att begränsa strttldoserna i rimlig grad för individerna i 

hostiider med hög radondotterhalt. 

Utredningen anser dock att kunskaperna redan nu är tillriickliga för att 

myndigheterna skall kunna föreskriva sådana provisoriska gränsvärden 

som innebär att man med relativt enkla iitgärder kan reducera hälsorisker

na i väsentlig grad. 
ll tredningen anser även att det är synnerligen angeläget att man under

söker förutsiittningarna och möjligheterna för att ge lägre gränsvärden i 

framtiden iin de provisoriska. Härvid bör även andra samhälleliga konse

kvenser iin hälsoriskerna klarläggas niirmare. 

Utredningen riiknar med att väsentliga delar av sädana undersökningar 

kan genomföras inom fem i"tr och föreslår att provisoriska griinsviirden 

tilliimpas under en 5-årspcriod. 

De ytterligare utredningar som behöver göras är bl. a. utförligare studier 

av hälsoriskerna i bostäder på grund av strålning. analyser av konsekven

serna vid olika nivåer på valda gränsvärden, utförligare kartläggning av 

förekommande strålnivåer. framtagande av enkla mätmetoder och utarbe

tande av exempel på skyddsätgärder. 

3.1. l lntemationclla 1<rii11.1Tiirden 

Vid utarbetande av föreskrifter för användning av radioaktiva ämnen 

inom industrin eller sjukvftrden följer strälskydds"nstitutet i Sverige liksom 

myndigheterna i de flesta andra länder den internationella strälskyddskom

missionens I ICRP) relwmmcndationer. Dess huvudrekommendationer är 

- strillkiillan skall vara försvarbar 

- strålskyddet skall optimeras 

- gränsvärden skall förhindra att någon individ utsätts för oacceptabelt 

höga strålnivåer. 

ICRP rekommenderar att ingen individ ur allmänheten skall utsättas för 

mer än 5 mSv/år utöver den naturliga strålningsbakgrunden och sträldosen 

från medicinsk undersökning eller behandling. Om den förhöjda stråldosen 

giiller under många år skall värden under I mSvlår eftersträvas. 

Det hehövs särskilda normer för strålning i bostäder. Beträffande radon i 

hostäder är det niimligcn svårt att uppfylla ICRP: s krav. Sedan 1974 har 

del pågätt försök att arheta fram sådana normer i en arbetsgrupp som 

tillsatts inom organisationen för ekonomiskt samarbete och utveckling 

3 Riksd11i:c11 1979/80. I sam/. Nr 97 
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(()ECDl i dess organ för kiirnenergi (NEAI. Arbetet avbröts 1978. och 

materialet liirnnadcs över till ICRP. Det har varit svilrt att nii enighet om 

normerna. 

Nationella griinsviirden finns i Sovjetunionen för alla byggnadsrnaterial 

samt i bl. a. Storbritannien. Canada och USA. for spc1.:iella situationer som 

fordrat ingripande bl. a. byggande på avfallsmaterial fri\n uranbrytning. 

En niirmare spe1.:ificcring av de nationella gränsvärdena iiterlinns i bilaga 

3 (ej medtagen hiir). 

3.1.2 Strtl!do.1·1'r 1110111'111.1 och i110111/w.1· 

Människan har alltid varit utsatt för strålning frfö1 marken. fnin rymden 

och friin radioaktiva iimnen i den egna kroppen - tillsammans ungefiir I 

rnSvHtr effektiv dosekvivalent. Av denna str;iJdos kommer ca 0.3 mSvl:°lf" 

från rymden. ca 0.5 mSv/år i genomsnitt frfö1 marken och ca 0.2 mSv/ilr 

från de radioaktiva iimnena i kroppen. I extremfall har str:'ildoser från 

marken uppmätts till ca I 0 mSv/år. 

Vid medicinska undersökningar och behandlingar Htr människan en rela

tivt stor stråldo!>. Den uppghr i genorn~nitt for befolkningen till l mSv/1tr 

och person. Man strävar dock efter en s;inkning genllrn rnetndutveckling 

o..:h information. Här sker en avvägning mellan risk o..:h nytta för den 

enskilde individen. 

Bostadsbeståndet kan öka den normala naturliga stråldosen pi't tv<i sätt. 

- Gamrnastrillningen ökar i de flesta fall. dvs. när byggnadsmatcrialct 

innehåller normala eller förhöjda mängder radioaktiva ämnen. Ökningen 

av stråldosen är i allmänhet omkring 0.5 mSv/år men kan i extrema fall 

uppgii till 4 mSv/är. 

- Radonhalten blir inomhus mycket högre iin utomhus diirför att luftom

sättningen iir lägre inomhus. Radon kan förutom friln byggnadsmaterial 

komma friln marken eller från vallenlcdningsvatlnet. Denna radonavgiing 

leder som nämnts till en effektiv dosekvivalent av omkring 3 mSvhir som 

genomsnill i svenska bostiider. I ett extremfall har 140 mSvhir miitts upp. 

3.2 Provisoriska gränsvärden för Sverige 

Gränsvärden för striilningen och radondotterhalten bör ges. framför allt i 

följande tre syften. 

a) Att förhindra att ny hehygge/.H' förläggs till mark som inneh<iller stora 

mängder radioaktiva iimnen: 

b)Att i nva hvg1:11adcr förhindra användning av material med onödigt 

höga mängder radioaktiva iimnen: 

c)Att reducera h~ilsoriskerna i b1:(i11t/ig hchvggelsc. 

Strälskyddsinstitutet har lagt fram förslag till sådana provisoriska griins

värden. som innebär att man med relativt enkla åtgärder kan minska 

hälsoriskerna i väsentlig grad och som föresliis glilla under en .5-ärsperiod. 
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Utredningen har godtagit förslaget och rekommenderar nedanstäende pro

visoriska griinsviirden. Dessa hör liiggas till grund för föreskrifter och 

allmiinna räd från herörda myndigheter. 

3.:::!. I Prol'i.\"(Jris/..a grii11.1Tcirde11.fi"ir111ar/.. 1·id ny hcbyggd.H' 

När del giiller gammastralningen frän marken föresltis ett pnwisoriskt 

gr~insviirde av 100 mikroröntgen per timme lµR/hl 1 som ger en effektiv 

dosek vivalcnt av omkring I mSv/tlr vid 20 r.; utomhusvistelse. Detta värde 

har valts för att hegriinsa risken från gammastralningen utomhus men även 

för att hcgdinsa radonavgången direkt fr:m marken in i byggnader. 

Del forcsbs all all nybebyggdsl' avråds vid en gammastrtilning översti

gande 100 µR/h. som inkluderar kosmiskt strälningsbidrag rn:h som skall 

mätas över markytan. Vissa åtgärder kan eventuellt vidtas för all möjliggö

ra hebyggelse om griinsvänlet överskrids. 

Vidare föresltis ett provisoriskt undersökningsintervall pä 30-100 µR/h 

varvid gammastralningen mäts pa del djup där huset skall läggas. Inom 

delta intervall skall radonavgfmgen undersökas o.:h anvisningar för hebyg

gelse utarhetas. 

Understiger gammastrålningen 30 µR/h pä det djup där huset skall 

läggas behöver inga särskilda åtgän.ler vidtas. 

De niirmarc konsekvenserna för hyggamlet när det gäller planfrågor. 

byggnadskonstruktioner och mätmetoder har inte kunnat belysas på den 

korta tid som slt111 till utredningens förfogande. Arbete h~irmed p<\gtir. 

Samhandet mellan gammastritlniv~in m:h radonavgången varierar mellan 

olika herg- lH:h jordarter iiven vid samma radiumhalt. 

Sam handel ~ir enuast ofullständigt undersökt. Det är därför oklart var en 

gräns för gammasträlningen utomhus skall sättas för all rauonuotterhalten 

inomhus skall begränsas samtiuigt som det inte skall behöva göras alltför 

m{rnga onödiga undersökningar med i\tföljande ofägenheter i form av för

dröjd planering lH:h behyggelse. Vid undersökningsintervallet 30-100 µR/ 

h behöver endast alunskifferomräden och mindre delar av granitomrt1dena 

undersökas närmare avseende gammastrålning. Hur mätningarna i prakti
ken skall utföras utreds för niirvarandt.:. 

3.2.2 Pn11·isurish.a grii11.1Tiircfr11 .fi"ir hyi.:i.:11ad.rnw1erial l"id 11yh_\"[jg11ad 

För nya hyggnaucr föreslt1s hegränsning av halten radioaktiva ämnen i 
byggnadsmaterialct genom bcgriinsning av gammaindex och radiumindex. 

Dessa beskrivs närmare i bilaga 3 (ej medtagen här). 

Som pnwisoriska gränsvärden föreslås all gammaindex skall vara mind

re iin I och radiumindex mindre än I. Radiumindex över I bör dock kunna 

accepreras om det kan visas all radondntterhaltcn i inomhusluften inte 

' Gammastrålningen är uttryckt i enheten mikroröntgen per timme förkortat µ.R/h. 
I µ.R/h svarar ungefär mol 0.05 mSv/i\r när man hela tiden vistas vid platsen för det 
uppmätta värdet. 
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överstiger 70 Hq/m1 vid en luft växling av 0.5 oms/h. Gränsvärdena innebär 

att den årliga sträldosen begränsas till ungefär 2 mSv/iir från gammastr:°tl

ning uch till ungefär JO mSv/iir (70 Bq/m') från radondöttrar vid 0.5 oms/h. 

Alla byggnadsmaterial utom bl. a. skifferbaserad gasbetong och fyllning 

som det ingår alunskiffer i v~intas falla under gränsvärdena. se figur 3: I 

och 3: 2. Skifferbaserad gasl:ietong tillverkas inte längre och konsekvenser

na av ett förbud blir därför små. 

Figur 3:1. Gw11mai11dl'x}i"ir olika hygg11ad.rnw1eria/. Fikllr<'ll gl'I" ocksä 1mgcfär/iga 
1·iirde11 ji"jr d1•11 ärliga .11nlldosr11 fil/ kii11skiir1/urna. 111lr i princip alla delar m· huse/ 
är 11/fiirda i hygg11ads111aleriail'I. 
Ga111mai11d1·x fiir riiJfyr iir 0,6 -4.7. 

0 

Sand baserad gubetoag med skiffer, lju•bl.I.. 
Tillve<kniage.n bdn 11ed a11ril 1979. 

1----j Lerklinker 

Cement, gipsplattor, ,,-ic gasbeton; 
iso leringsmacerial 

Betongballast 

••• .....,.. Tagel, aj rapra1ent&tivt urval 

0,3 1,9 4, l 

Skifferbaserad blå 
gubetong (tillverkas 
ej ••dan 1975) 

F8rhi!jd strlldo• till 
ki!t1•ki!rt hr raSv / l r 
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Fil!lll" 3.2. Rudi11111index .fi'1r olika hvgg11t1d.1·111(1f<"l"it1l. Figurl'n ga ocks!l 1111g1:tlirliga 
1·iird<"n hir rnd1111dottcrhaltcr i h11.1·tii<frr 11iir alla ddar <Il" hostadl'n 11tgiir.1 <Il' 

marerialct i/i-tig11 och l1!ftom.1iitt11i11ge11 iir 0.5 0111.1/h. Va11/ig11.1t iir {/lf hus hyggs 111· 

1•11 mii11gd ·olika material. l'ilkl'I mci(f;-;,. liigre rwl<111d111tcrhaltcr iin ·~"'" .'":g<'s i 
fii;11rc11. Lw1d.1·ml'dcli·iirde1Fir rado11dottt'l"/1t1/t h(l/" llf'f>.l'kat1111.1 1·ara ]) Btfiin. """ 
·,.;u/i11111indl'.r ~ I mi•tn·artll" 70 Jlq/11r'. Radi11111inde.r/i"ir rii</f_\.,. iir 2.6-20. 

0 

70 

Tagel, betongball.aac.. c ... nc. vit gasbetong, 
sipaplaccor, lerklinker 

Sand baserad gasbetong med skiffer. ljusbll. 
Tillverkningen ladu ned april 1979. 

LOO 150 200 

10 

Skifferbaserad b Ll 
gasbetong (tillverkas ej 
sedan 1975) 

UngeUrlig 
r&dondotterha.lt vid 
0.5 O!U/h 8q/m3 

15 

3.2.3 Griins1·iirden fiir åt1:iirder i h<'fint/iga hyg1:lll1da 

Den största delen av bostadsbeståndet kommer lång tid framöver att 

utgöras av redan byggda hus med deras brister i ventilationssystcm och 

förhöjda halter av radioaktiva ämnen i byggnadsmaterialet eller i marken. 

För befintliga bostäder kan det inte vara rimligt att sätta ett prnvisoriskt 

gränsvärde för stråldosen från gammastrålningen. Hittills högsta uppmiitta 

medelvärde på gammastrålningen i ett hus med antagande om 80 '7r upp

hållstid i bostaden är 4 mSv/år. Sådan strålnivå måste åtminstone tills 

vidare accepteras. eftersom kända motåtgärder är svårgenomförbara och 

t. ex. kan innebära att man måste byta ut befintligt byggnadsmaterial i 

stommen eller anbringa en vägg av tungt byggnadsmaterial p{1 insidan av 

befintliga väggar. 

Radondotterhaltcn i bostäder innebär en högre risknivå än gammastrål

ningen. I bostäder kan man dock med olika åtgärder minska radondottcr

halten. 

Valet av ett provisoriskt gränsvärde måste ske med särskild hiinsyn 

tagen till riskerna med fortsatt hög radonhalt och därmed till hur snabbt 

åtgärder bör vidtas. 

Som provisoriskt gränsvärde föreslås att ingen får utsättas för mer iin 

totalt 2000 Bqår/m3 sammanlagt under femtirsperioden. För praktisk till

lämpning föreslås följande regler: 

att bostäder med radondotterhalter högre än I 000 Bq/m3 skall åtgär

das senast inom 2 år och 
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- att bostäder med halter högre än 400 Bq/m-' skall ;l\giinlas senast 

inom 5 år. 

Exempel på uppmiitta radondnttcrhalter i bostiider visas i tabell 3: I. 

Tabell 3: I Uppmätta radondottcrhaltcr i befintliga hus 

Högsta husvärJe på alunskiffermark 1 

D:o, helt byggt av skifferh.iserad gasbetong 
D:o. byggt av <tndra byggmaterial 
Medelvärde i hus byggda på 1970-talet med 

ytterväggar av skifferba~erad gasbetong 
Landsmedelvärde för bostäder 
Medelvärde i trähus byggda pti 1970-talet i 

MeHan-Sverigc 

1 I enskilda rum har högre viirden uppmiitts. 

Radondotter- Dosekvivalent 
halter i Bqim' mSvHtr 

1000 
700 
300 

100 
25 

20 

140 
lj() 

40 

2.4 

Uppskattningsvis 3 000- I 5 000 hus skulle behöva ätgiirdas inom 5 år. Niir 

åtgiirder erfordras bör ombyggnadskravcn tillämpas. 

3.2.4 Prm·isoriska rekommendaticmer 1·id omhYRf.:lllld 

Ombyggnadshestämmelserna i Svensk byggnorm tilfampas när sådana 

åtgärder måste vidtas att byggnadslov erfordras enligt byggnadsstadgan. 

Detta kan bli aktuellt om åtgärder krävs i befintliga hus för att sänka 

strålningriskerna l. ex. när självdragssystem behöver ersättas med tliikt

system för ökning av ventilationen. 

Nivån för gammastrålning bör tills vidare accepteras som den är av skäl 

som tidigare angivits för befintliga byggnader. 

Radondotterhalten däremot bör nedbringas till så låga viirden som rim

ligtvis är möjligt med enkla {1tgärdcr. 

Som ett provisoriskt riktvärde för radondotterhalten föreslås 200 Bq/m3
. 

Förslaget motiveras av att radondntterhalten utom i undantagsfall torde 

kunna nedbringas till eller under detta värde enbart genom att ventila

tionen ökas. Värdet 200 Bq/m3 motsvarar en effektiv dosekvivalent av 27 

mSv/tir. Ventilationssystemet måste vid extremt höga halter dimensione

ras för en högre luftomsättning än 0.5 omsättningar per timme. vilket är det 

värde som enligt Svensk byggnorm ej får överskridas med hänsyn till 

ern:rgihushällningen. Undantag från energihushällningskravet måste såle

des göras. 

Enligt förslag till reviderade bestämmelser i Svensk byggnorm kommer 

0.5 oms/h att kriivas i alla bostäder vid ombyggnad. Radondotterhaltcn 

kommer därvid att bli lägre än 200 Bq/m1 i alla ombyggda hus utom de med 

särskilt hög radontillförsel från radiumhaltigt material. 

Om det skulle visa sig att andra åtgärder än ökad ventilation skulle 

behöva vidtas för att riktvärdet 200 Bq/m3 inte skall överskridas bör 

dispens kunna medges tills vidare i avvaktan p{1 utredningar av lämpliga 

oi.:h rimliga åtgärder. 
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·'·3 Riskjämfördscr 

I tahdkn 3: :! visas dödsfallsriska i l)\ika fall. Vid riskbcdömningcn har 

man utg~ill fr;in att I mSv cffi.:ktiv dosi.:kvivalcnt inni.:hiir en risk av tv{1 

cancerfall pi.:r 100 000 miinnisknr. vilket i stort övi.:rcnssliimmi.:r mi.:d cner

giknmmissionens bcdiimning vid en uppskattning av striilningsriskcrna 

hostiiJer. Vidare förutsiitts en 80'"; uppehiillstid i bostaden. 

Tahdl -'=2 Beräknade diidsfallsrisker 

Effek1iv Radon- Lxpmi- DöJsfallsrisk 
dosiekvi- Jolterhall lionsliJ 1.·; för 
vaknt np-

Fiireledst' mSvhir Bq!m' ~lf tiden Pl'f fir 

R11d1111dii11rar 

lilomhuslufr normalt 1-5 (i(} 

l/ostiida 
hindsmcdelviink .1,4 25 60 0.4 0.007 

hiigsta funna hus-
meddviink i Sverige 140 I 000 ()(l 15 0.3 
hus i alunskiffer-
haserad gasbi:tong: 

mcdelviirde 14 IOO 60 2 om 
ma:-. husmeJo:lviirde HI 600 till 111 0.2 

gritnsviirde i gruvor 
ornriiknal till för-
hiillandcna i en hoslad 60 450 110 7 0.1 
utrcdningem frirslug 
till provisorisk! griins-
v:irdi:iriktviirdi: i 

bcfintliga "''städer' 54 400 5 0.5 0.1 
ombyggnad 27 200 60 3 0.05 
nybyggnad !bygg-

nallsmatcrial I 9 70 60 0.02 
ICRP rekommendation 

lkrtal är' 60 0.1 0.002 
fatal iir ." 5 0.05 0.01 

Gu11111111.1·1rM11i11g 

provisoriskt griinsviink 
utomhus for mark I 611 0.1 0.002 
i befintliga bl1sbder max 4 60 0.5 0.008 
riktviirdc inomhus vid 
ombyggnad 1.9 hl} 0.2 0.004 

(h.,.iga riskn <'.IT/llflt'I 

trafikolyckor 70 I 0,01 
olyckllr i arbetslivet 45 0.4 0.01 
rökning 120 cigarretter/ 40 10 0.2 
dag) 40 30 0.7 

Anm 

lung-
l.:ancer 

cancer 

lungcancer 
lungcancer + 
hjärt- och 
kärlsjukd. 

' Det provisoriska gränsvärdet avser exposionen per är under en tid av 5 år. Under 5-ärspcrioden bör den 
totala expositionen inte överstiga 2000 Bq är/m3 . • 
2 Detta gäller för allmänheten utöver naturlig strålning och medicinsk undersökning och behandling. 
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4 Erforderliga åtgärder för ny- och ombyggnad 

Sveriges geologiska undersökning <SG U) hör fa i uppgift att samrnanstiil

la kartmaterial som visar i vilka delar av landet det finns anledning att ta 

hänsyn till str~ilning rn.:h radonavgiing friln mark. 

Det ankommer på planverket all i samrfo.I med socialstyrelsen och 

strillskyddsinstitutet ta fram erforderliga anvisningar för planarbetet pli 

mark med hög radonavgång och förhöjd gammasträlning. I bilaga 4: I !ej 

medtagen här) redovisas åtgärder som kan komma att bli nödviindiga i 

samband med planering för bostadsbyggande. I bilaga 4:2 (ej medtagen 

hiir) redovisas miitmetoder för undersökning av radonavgi111g friin mark. 

I Svensk bygg.norm hör kompletteringar införas avseende griinsviirden 

för hyggnadsmaterial vid nybyggnad och radondotterhalter inomhus vid 

ombyggnad. Det bör ankomma pil planverket all i samräd med socialsty

relsen och strälskyddsinstitulet utarbeta dessa kompletteringar. 

5 Åtgärder i befintlig bebyggelse 

Som nämnts i avsnitt 2 är ventilationen av stor betydelse för radonhal

ten. I detta avsnitt redogörs närmare för ventilationens betydelse. Vidare 

beskrivs metoder för spårning av hus med höga radon- och radondotter

halter. Dessutom redovisas tekniska och andra fitgärder för att minska 

radondotterhalten i byggnader. Andra åtgärder än ventilation iir iinnu 

otilldckligt utredda. 

Det ankommer pä socialstyrelsen att i samråd med strälskyddsinstitutet 

ge föreskrifter om högsta godtagbara radondotterhalter i de befintliga 

byggnader som omfattas av hälsovä.rdsstadgan. 

5.1 Ventilation i befintlig bebyggelse 

:'i. I. I Gii/11111de l'<'lllil111io11sh1·stii111111dsl'r 

Det hör framhållas att gällande byggbesHimmclser i fruga om ventila

tinnen avser de bcstii111111dscr s11111 gcillde 11iir hygg1111Jsl111·1·t g111".1· för 

byggnaJen elh:r i vissa fall när byggnadslov gavs för ombyggnad av vent i

lationssystemct. FörhällanJct all självdrag eller fläkt ventilation kunde väl

jas alternativt i alla typer av hostäder ända fram till 1975 även om de kunde 

ge helt olika luft växling är ockst1 värt att uppmärksamma. I bilaga 5: 1 (ej 

medtagen här) redovisas i stora drag vilka ventilationssystC'm som före

kommer i befintliga hus. 

Centrala bestämmclsC'r för ventilation av bostadshus kom förs! 1946 

genom Kungliga Hyggnadsstyrelsens anvisningar till hyggnadsstadgan 
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!RABS 1946). före denna tidpunkt fanns föreskrifter om ventilation i 

lokala byggnadsordning<tr. 

Redan 1916 kriivde Stm:kholms stads byggnadsniimnd att va1je bostads

rum skulle förses med separat sjiilvdragskanal. I kök od1 badrum skulle 

givetvis ocksii fränluftskanalcr finnas. I hadrum kriivdes de~sutom en 

separat tilluftskanal av självdragstyp. 

Ända fram till 1940-takt kriivdes att sjiilvdragskanalcr skulle dras sepa

rata ända upp till skorstcnskrönet. 

I bcstiimmclscrna om lliiktventilation, som d:°1 tillkom angavs all endast 

friinluftskanaler fdin kök och hadrum erfordrades. Övriga rum skulle 

förses med springventilcr eller öppningshcslag pf1 fönster. Diirrar mellan 

dessa rum m:h kök respektive badrum skulle förses med erforderliga 

springor för att luften skulle ges möjlighet att passera även vid stiingda 

dörrar. I bcstiimmclscrna om lläktvcntilation var det fri'mluflsmiingderna 

från kök om m-'/h) och hadrum (611 m3/h) som bestämde luftväxlingen fri\n 

lägenheten i sin helhet. Dessa luftflöden gav 1.2 oms/h för lägenheter om I 

rum och kök och 1.0 oms/h för lägenheter med 2 rum och kök. För 

lägernheter om 5 rum och kök godtogs 0.5 oms/h. Detta ansi\gs acceptabelt 

med tanke på alt boendetätheten minskade ju större Higenhetcn var. 

Bestiimmelserna om lläktventilation i Stockholms stad bihehiilb i stora 

drag i BABS 1946. BABS 1950. BAHS 1960 och SBN :Svensk Byggnorml 

1967. ISBN 1967 krävdes dock all luftväxlingen skulle relateras till liigen

h·-~tsytan. Enligt SBN krävdes anordningar för en luft växling av 0.7 oms/h. 

I SBN 1975 krävs anordningar för en luftväxling av 0.5 oms/h. I stor 

utsträckning smils krav på all såväl tilluflsdon som frånluftsdon skall vara 

reglerbara. i m[mga fall till helt stängt läge. Den boende skall ha stora 

möjligheter att sjiilv reglera sin luft växling. 

Kraven på system för s_iälvdragsventilation har förändrats pf1 sådant siitt 

att det accepterats att kanaler dragits samman till gemensamma kanaler. 

Friin BABS 1946 och framtit krävdes endast att kanaler från skilda Higen

hcter skulle dras separata. 

Självdragsventilation för såväl enbostadshus som !lerbostadshus har 

accepterats ända fram till och med SBN 1%7. I SBN 1975 accepter<is 

sjiilvdragsventilation endast i enhostadshus och llerhostadshus upp till och 

med tvii vilningar. I försl<ig till SRN 1980 kriivs tläktventilation och 0,5 

oms/h i alla hus. 

Äldre hus med självdragsventilation som är försedda med helt vertikala 

kanaler. kanaler från varje rum och kanaler som dragits i anslutning till 

varm rökkanal torde i samband med att husen är relativt otäta ha goda 

forutsiittningar för all erhålla en hög luftviixling iitminstone under den kalla 

årstiden. 
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5.1.2 A.llmii111 0111 1·<·111i/ari1111 

Radon i hostiider kommer friimst fr[m tvil källor. nämligen foin marken 

m:h frän hyggnadsmaterial. Hyggnadens konstruktion och den ingående 

miingden radonavgivande material har naturligtvis stor betydelse för ra

donhalten i de enskilda bostadsrummen. Ventilationen har avgörande be

tydelse för radonhalten som frarng{ir av fiiljandc diagram. Det iir förhfillan

dcvis enkelt att öka ventilati1mcn och iitgiirdcr mot höga radonhalter i 

hostiidcr hiir diirför i regel friimst inriktas pii all förhiittra ventilationen. 

Gammastrhlningcn pitvcrkas inte av luftomsiittningen. 

Radonhalt 
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c:rä u.tan källare. 

c:ril m•J betongkälLir• 
eller netboscaci.shus 
a.v betong eller tegel 

ski.t!erbase.rad ga.sbe
c:oag, medal.vic:de. 

exempel pl hus med 
es.cra htsg radoubalc 

-... .............. 
................ ·-....... 

', .......... . 
'~, ...... ... ... --=:-_ .. _ ....... _._ .. _ .. _ .. _ .. _ .. _._ .. _ .. _ .. _ .. _ .. _._ .. _ .. _ .. _ .. _._ .. _ .. _ .. _··~··~·= .. =··:··: .. : .. :·: .. :·· 

------------------------------------· 
0 o.s 1.0 

Luttom•lttnln; 
Radonhaltens beroende av /11.fiom.l'llllningen fiir hus bvggda m· olika muteriul. 
Teoreriska beriikningar anpassade till <'Il hegriin.rnt 11ntul .rn111tidig11 miitningar m· 
radonlwlt och lt!fiomsii11nini.:. Vllnligen iir r.1dondo11erha/ten cirkll l11ilfien m· ra
donlwlten. Vid /äga h(/iomsiillninliar kan radondotterlwlte11 1·11ra nii.\'/un lika liiig 
som radonhalten. 
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N[1got förenklat kan siigas att radonhalterna iir omviint proportionella 

mot luftomsiittningen. Det het yder att om man ökar luftomsiittningen till 

det dubhla. minskar radonhalten till hiilften. 

Vid lilg luftomsiittning, dvs. frän 0.::!5-ca 0.1 oms/h erhi11les ::!-5 gänger 

hiigre radonhalter iin vid den numera rekommenderade minsta luftomsiitl

ningen 0.5 oms/h. 

Hus i Sverige med mycket höga radonhalter iir byggda av alunskifferha

serad gashetong eller på siirskilt radioaktiv mark (alunskifferaska). 

Vid låga luflomsiittningar kan radtrnhalten hli onödigt hög iiven i hus 

byggda av betong eller tegel. 

I Norden mitsk bostäderna viirmas upp under stora delar av ;lret. För att 

undvika viirmcförlustcr minskas luftomsiittningen genom att fönster och 

dörrar stiings och husen tiitas. Hiirigenom blir luftomsiittningen inomhus 

lägre än i flertalet andra länder. 

Undersökningar har visat att luftviixlingen i svenska hus varierar frän 

under 0, I lill över I .0 oms/h dvs. minst JO gi"inger. Radonhalten och 

diirmed s1råldo5en varierar ungefär lika mycket. 

I hus, som till större delen är hyggda av skifferbaserad gasbetong och nu 

har mycket dålig luftväxling. kan radonhalten bli iinda upp till 30 gänger 

högre iin landsmedelviirdet. 

Strälningen pä grund av radioaktiva iimnen har ökat i svenska hus och 

siirskilt uppmärksammats genom att man under de senaste decennierna 

och framför allt efter oljekrisen 1973 strävat mot energisnålare hus och d{1 

önskat minska ventilationen. Därtill kommer att stenbaserat hyggnadsma

tcrial med visst radiuminnehåll har använts mer och mer. Särskilt den 

skifferbaserade gasbetongen ~om tillverkats mellan 1929 och 1975 har gett 

upphov till hiiga radondotterhalter inomhus. 

Med hänsyn till luftkvaliteten fri"m hälsosynpunkt föreskrivs i Svensk 

hyggnorm att luftomsättningen i hostiider inte för vara lägre iin 0.5 omsih i 

hus med fläktvcntilation. Vid sjiilvdragsvcntilation erhMls enligt gällande 

föreskrirter ofta liigre luftomsättningar. men i förslag till ny byggnorm 

stiills ett generellt krav pä 0,5 oms/h i alla hostiider. 

För att spant energi iir det önskvärt att h{1lla luftomsiittningen sii lilg som 

möjligt. Från cnergisparsynpunkt föreskrivs i Svensk hyggnorm en luft

växling av högst 0.5 oms/h. Luftomsiittningen 0,5 oms/h iir således en ni vi\ 

som tillgodoser såviil energisparande som en för individen tillfredsstiillan

dc luftkvalitet från hälsosynpunkt. 

5.1.3 Teknisk11 ilt!{iirde1· .f("ir att minska radondo/lerhalten !fenom iikad 

1•et1tifation 

Vid mycket låg luftomsättning. 0, I -0.2 omsih. blir som nämnts radon

dotterhalterna relativt höga i stenhus och kan uppgå till mycket höga 

värden i hus med alunskifferbaserad gasbetong eller grundlagda pä alun

skiffermark. Sådana låga luftomsiittningar förekommer i hus med själv-
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dra,,rsventilation dler med thktvcntilation som fungerar diiligt. En ökning 

till 0.5 oms/h i alla svenska hostiidcr skulle ge såviil hättre genomsnittlig 

luftk valitet som en liigre genomsnittlig radondotterhalt. 

Socialstyrelsen har uppmärksammat detta. men har iinnu inte funnit 

praktiska ltisningar för att ~1stadkomma en sfidan ökning i alla hefintliga 

svenska bostiidcr. Detta hernr pä de tekniska. ekonomiska och administra

tiva problem som iir förknippade härmed. 

Det som nu skulk behöva göras är att informera fastighetsägare om och 

genom de lokala myndigheterna se till att installationerna i tliiktventilcrade 

hus j11-.teras så att luftornsiittningen hlir minst 0.5 oms/h och att kanaler. 

ventiler \\ch luftin\ag i hus med sjiilvdragssystem ses över sr\ all de funge

rar p;; avsett vis. Hiirigenom kan radondotterhalten i m[rnga svenska 

bostiider minskas till an:eptahcl niv{1 för individen. 

De ytterligare ventilationstekniska t1tgärder som erfordras i hus med 

siirskilt höga radondotterhalter är att installera 11äktsystem i självdrags ven

tilerade hus och att öka luftomsättningen över 0.5 orns/h i tläktventikrade 

hus. 

I bilaga 5: I och 5: 3 (ej medtagna här) redovisas tekniska problem och 

ätgiinler heträffande ventilation utförligare . 

.5.1.4 A-frndighetcmas tltgiirdcr 

Hiilsovårdsnämnden kan redan idag kräva att luftomsättningen i bostä

<ler med fläktventilationssystem aldrig får understiga 0.5 oms/h. Vidare 

kan krävas att befintliga självdragssystem sätts i funktion. Detta framgår 

av en k1)mplettering till "Sanitära krav på vära bostäder" som är rad och 

anvisningar om ventilation i bostäder (se bilaga 5:~. ej medtagen här). 

Om nämnda åtgiirder i fråga om ventilation genomfors löses många 

problem. 

- Befolkningens samlade stråldos genom radon och dess dotterpro

dukter minskar 

- andra oliigenheter och risker. t. ex. dålig lukt och hög luftfuktighet. 

som kan ge kondens och mögel minskar 

- uppspi1rningsarbetet och ätgiirder kan koncentreras till de byggnader 

Sllnl trots dessa fitgiirdcr kan ha en hög radondotterhalt. 

Hälsovårdsnämnden kan kräva att fastighetsägaren låter undersöka och 

justera ett Oäktventilationssystem i sitt hus så att det fungerar normenligt. 

Härvid kan niimnden stödja sig pil§* 15. 16. 20. 71och72 i hälsovårdsstad

gan (SFS 1958: 663) samt ovan nämnda råd öch anvisningar om ventilation 

i bosliider. som är myndighetsförcskrifter. En generell fögärd med krav på 

att fastighetsägaren låter un<lersiika. justera och rapportera resultatet be

triiffandc tliiktventilationen till hälsovårdsnämnden är möjlig att genomfö-

ra. 
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Hus med sjiilvdragssystem. snm ofta har höga radonhalter pfi grund av 

lilg luftomsiittning. bör spfaas upp i första hand. För många av dessa hus 

kan det antagligen komma all visa sig nödvändigt att kräva installation av 

Oäktventilationssyslem. Genom forskningsprojekt som piihörjats i samar

bete mellan strålskyddsinstitutet och byggnadsforskningsinstitutet och 

hyggforskningsrådet kommer det att finnas bättre underlag för att mer i 

detalj ange vilka f1tgärder som är lämpliga och effektiva. 

Hälsovårdsnämnderna bör tills vidare kunna kräva de specifika [1tgiirder 

som behövs i varje särskilt fall med stöd av hälsovårdsstadgans hestiim

melser om sanitär oliigenhet. 

Utredningens förslag 

En ordentlig översyn bör göras av ventilationssystemcn i byggnader diir 

människor stadigvarande vistas for all fii ventilationen all fungcra pil 

avsett vis. Då bör radonproblemet för den enskilda individen intc vara 

sp,:cicllt stort i hus som har en luftomsättning på minst 0,5 oms/h. 

Äterståendc riskhus bör bli föremål för speciella undersökningar och 

åtgiirder. 

5.2 Spårning av riskhus 

Under det senaste halviiret har ett stort antal personer hört av sig till 

lokala myndigheter främst till hälsovårdsniimnder med förfrilgningar rö

rande radon. Även centrala myndigheter. främst statens strålskyddsinsti

tut, har mottagit telefonsamtal och skrivelser där människor uttalat oro för 

radon i sina bosliider. De centrala myndigheterna har besvarat frågor och 

skickat införmationsmatcrial saml hiinvisat till hälsovårdsniimnderna. l 
"Information om strålning i befintliga byggnader" som utgivits i februari 

1979 av socialstyrelsen. statens planverk och statens strålskyddsinstitut 

har hälsovårdsnämnderna uppmanats att registrera anmälningar om hus 

som kan befaras ha särskilt höga radonhalter. Avsikten med denna regist

rering är all underliitta fortsatt arbete med att aktivt spåra upp byggnader 

där särskilda åtgärder kan visa sig nödvändiga. Hos hälsovårdsnämnderna 

finns sålunda förteckningar över fastigheter och personer som själva aktivt 

sökt kontakt för att meddela att de befarar hög radonhalt i bostäder. 

Utredningen har funnit att den spontana rapporteringen från allmänhe

ten bör följas upp med en aktiv uppspårning av riskhus dvs. sådana 

befintliga hus där det finns anledning misstänka att radondotterhalten 

överstiger det provisoriska gränsvärdet. 

5.2.1 Spilrningsarhetets Renom.fi"irande 

Det finns många olika möjligheter att lägga upp ett lokalt program för att 

spåra upp "riskhus". Olika metoder kan kombineras beroende pil vilka 
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forutsiillningar som finns i den enskilda kommunen och i olika delar av 

kommunrn. På utredningens initiativ utförs el\ försök all spi1ra hus med 

hiiga radonhalter pi\ grund av byggnadsmaterialct i Uppsala kommun. 

hirsökc:t hcdrivs i samarbete mellan häh1wårdsn;imnden i Uppsal<1. soc:i

alstvrclsen .:>ch Sveriges geologiska undersökning för all sp<'ira hus och för 

all vinna erfarenheter av olika metoder. Försi\ket kommer att redovisas i 

en rapport som sammansliills av socialstyrelsen under sommaren. Upp

spiirningsarbctel biir anpassas efter olika kommuners förutsiittningar. 

Prini::ipen för uppspiirning av ··riskhus'" biir - förutom att spilra riskhu!-. -

ocksi\. vara att successivt utesluta hus diir hiiga radondotterhalter iir miml

re sannolika . 

."i.2.2 l•:art11wtcri11/ och 1111dcrsiik11i11gar hetriif./i111cll' g1111111111strii/11i11g och 

rado11m·gi111g .fi"än 11wrk 

Genom SGU:s geologiska kartering iir det i stort känt var i Sverige 

skiffrar och graniter med hiigre uran- och toriuminnehåll iin normalt frire

kommer. Se bilaga 2: 2 (ej medtagen hiirl. HI. a. finns det tillfi!rlitliga 

geologiska kartor över Närkes. Viistergötlands och ()stergötlands alunskif

feromrf1den. På dessa har dock inte alunskiffrar med siirskilt hög radioakti

vitet urskiljts och inte heller framgår det av dem om fragment av alun

skiffer förekommer i jordarterna. 

Viss siidan information finns emellertid i underlagsmaterialet till kar

torna. Detta material kan användas for att framställa G EO-strålningskar

tor i skala I: ."iO 000 som översiktligt vis·1r var risk finns· för förekomster av 

bergarter och jordarter med högre radioaktivitel än normalt. Se hilaga 2: 2 
och 4: I (ej medtagna här). GEO-std1lningskartorna avses all användas 

Sl'm ett första underlag vid planering av mark för byggnads~indamål och för 

spiirning av hus byggda p{1 nrnrk med risk för särskilt hög radioaktivitet. 

För det fortsatta planeringsarhetel kan över omräden som klassats som 

riskomräden mer detaljerade geologiska kartor behövas. Framstiillningen 

av sildana kartor torde som regel fordra yllerligare geologiska undersi)k

ningar. 

Det bör observeras att i närheten av omrf1dcn. där st1dana bergarter 

förekommer i berggrunden. kan fyllnadsmassor som fraktats till bygg

platser utgöra en strålningskiilla som inte framgi\r av kartorna. Särskild 

uppmärksamhet bör ägnas de högar av s. k. rödfyr som finns i anslutning 

till gammal alunskifferbriinning. Sådan rödfyr har ofta använts som fyll

nadsmaterial och även som i~olering i väggar och hjiilklag. 

J hilaga 2: 2 och 4: I (ej medtagna hiir) redovisas dessa kartor och 

erforderliga undersökningar niirmare . 

."i.2.3 Kunskaper inom komm11111•m<1 

Innan ett uppspiirningsarbete med hjiilp av utomstftendc piibörjas biir 

man inom en kommun inventera vilka kunskaper som finns lä\! tillgiingliga. 

En erfarenhet iir att det torde vara tidsödande och foga givande all syste-
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maliskt g[1 igenom hygg:naJsniimndens arkiv. I byggnadslovshamllingar 

tinns i regel inte angivet om vilken typ av gashetong som använts. Inom en 

knmmun kan finnas kunskap hos olika personer om vilka hus som iir 

uppförda i skillerhascrad gasbetong. Pt:rsoner meJ erfarenhet av hur el t 

samhiille har hehyggts k;tn visa sig mycket viirdcfulla. En yrkesgrupp som 

har goda kunskapt:r 0111 ventilationen i hus och vid sina regclhundna 

inspeklioner kan ulföra kontroll av funktioner hos ventilationssystem iir 

skorstensfejarna. 

5.2.4 Miit11i11g m· ga111111aslr1i/11i11g .ti·ån hit 

För att sp;ira upp hu~ hyggda i alunskifferhaserad gashetong och hus 

hyggJa på siirskilt radioaktiv mark. t. t:x. hi.igar av röJfyr. kan bl. a. SGU 

utföra mätningar av garnmastrtilningen frftn bil. Metodt:n hyggt:r pil att 

hl. a. radiumhaltiga byf!gnadsmaterial siinder ut gammastrtilning som kan 

pilvisas rnt:d mycket kiinsliga miitinstrument. Radiumhaltiga bvggnadsma

terial avger radon. som kan medföra risker. Trots den metodutveckling 

som piigär finns det för niirvarande ingen radon- eller radondottermiitme

tod. som kan utnyttjas i stor skala i det inledande skedd i en spårning. 

I3yggnadsmaterialets förmåga att avge gammastrålning kan därför utnytt

jas i första hand. Det iir möjligt att köra genom bebyggelsen och registrera 

gammastriilningen frän byggnader inom 20-2.5 meters avstånd frän bilen. 

varvid hus med skifferbaserad gasbetong i ytterväggar kan urskiljas. 

Metoden har prövats försöksvis dds i Malä och Lulefi av SGU. del:; i 

Uppsala i samarbetet mellan kommunens hiilsovärdsniimnd. socialstyrel

sen och SG U. 

Nackdelen med metoden iir att t:ndast radioaktivt material i ytterväggar 

upptäcks och att det kan vara svärt att upptäcka husgrunder som avger 

striilning om endast en mindre del stickt:r upp ovanför markytan. Man 

kommer också att registrera miinga fler hus än som kriiver iitgiird. Uppfölj

ningen av hilmätningen kan diirför komma att kriiva stora resurser. 

Sammanfattningsvis har hilmiitningsmetoden fördelar genom hög kapa

citet för att spiira flertalet hus med alunskifferhaserad gasbetong i ytterväg

garna. Metoden kräver inget engagemang hos hyresgiistcr eller fastighets

iigarc sil liinge ingen uppföljning görs. Den hilburna gammamiitarcn iir mest 

liimpad för spiirning i tätorter. 

5.2.5 /Ja11di11s/m1111•111 .fi'ir g11111111astrtl/11i11R 

Ett sätt att undersöka gammastn\lningen i byggnader särskilt i gleshe

byggclse är att använda handinstrument för mätning av str{1lningen. 

Med hjiilp av ett handinstrument kan en undersökare fä samma slags 

svar som erhålles med den bilburna gammamiitaren, dvs. om byggnadens 

ytterväggar avger mycket gammastrålning dler inte. Svagheten hos meto

den ligger i att den har låg kapacitet. Metoden lämpar sig bäst för spårning i 

glesbebyggelsc. 
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Det iir ocksil m1)jligt att vid en undersökning inomhus med handinstru

ment hestiimma <•ch uppskatta materialets radioaktivitet. Alunskifferha

~erad gashetong som har en typisk griibl;\ färg kan i1ven upptiickas vid 

besiktning. Detta kan ske genom ett enkelt borrprov. Horrprov1.:t iir viirde

fullt om inte niigon annan under~ökningsmdod finns till hands. J\fatningen 

med gammamiitare har den fördelen att den iiven ger hesked om hur 

radioaktivt materialet ;ir. 

Miitning med handinstrument ger ett bra underlag för att bedöma om ett 

missUinkt hus kan ha sil höga radonhalter att ytterligare undersökningar 

erfordras. Miitning med handinstrument fftr ses som en uppföljnigsmetod i 

de hus som givit utslag vid bilmätning eller som av andra skäl misstänks ha 

hiig rndondotterhalt. 

SG U fiirfogar över ungefär 200 miitinstrument som utnyttjas för uran

prospektcring under sommarhalvf1ret. Efter sommarens prospektering kan 

dessa instrument hyras hos SG U. 

Dosimetrar för gammasträlning ger i förhi11lande till kostnaden begriin

sad information vid sparningsarbete. 

5.2.6 U11dasii/.:11i11g och 111iit11i11g m· 111atcri11/, radon och 1·1•11tilatio11 

ris/.:lws 

För att kunna ge underlag för beslut om åtgärder i de funna misstänkta 

"riskhusen" bör hiilsovärdsniimndernas tjiinstemiin giira en hedömning av 

radonhalten. Det är möjligt att grovt beräkna radonhalten om man känner 

ventilationen och hur stor del av huset som är byggt av radiumhaltigt 

tiyggnadsmaterial. t. ex. skifferbaserad gashetong. 

En förteckning över hustyper i vilka det kan ha använts bl. a. skifferba

serad gasbetong i sädan omfattning att särskilt hög radonhalt föreligger 

kommer att utarb..:tas av planverket. 

Hittills anviinda metllder för att mäta radon- eller radondotterhalten i 

hus iir kostsamma och tidsödande. När endast enstaka prover tas bör som 

framgi\tt av det tidigare s~tviil radon- eller radondottcrhalten som luftom

siittningen mätas. 

Det iir viktigt att befintliga vcntilationssystem kontrolleras och i före

kommande fall sätts i funktionsdugligt skick innan omfattande mätningar 

av luftomsättningen genomförs. 

En intressant metod att mäta radondöttrar med alfakänslig spfirfilm har 

utvecklats i samarbete mellan fysiska och radiofysiska institutionen vid 

Lunds universitet. Metoden iir inte helt utprovad i stor skala men kan om 

något halvfir vara användhar för preliminära mätningar i hus där höga 

radondotterhalter misstänks. I samband med spårningen i lJ ppsala prövas 

denna metod att mäta radondolterhalter. Genom att under en m{111ad hänga 

upp en spårfilm som är känslig för alfastrfilning kan den genomsnittliga 

halten av radondöttrar mätas. Om metoden visar sig användbar uppfyller 

den de flesta krav som biir ställas. Den iir enkel. billig. lämplig i stor skala 

och ger ett månadsmedclvärde. 
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Resultatet av försöket med spiirfilm kommer att redovisas i rapporten 

om spårningen i Uppsala. Statc.:ns provningsanstalt lir hcredd att utveckla 

metoder för att kunna ställa alfakänslig spi\rlilm till kommunernas förfo

gande och LKksa svara för ut viirdering av filmerna. 

5 .2. 7 Gc11011~fiirandc m· spiirnillRSarhctct 

Spt1rningen av hus med höga radondotterhalter torde normalt kunna 

genomföras i tvf1 etapper. 

Etapp I 

Översiktlig kartläggning av hus som kan misstänkas ha höga radon- eller 

radondotterhalter och uteslutning av hus eller hebyggelseområden som ej 

har höga radondotterhalter. 

Följande spårningsmetoder eller kombinationer av dessa kan tillämpas: 

I) Registrering hos hälsovårdsnämnden av anmiilningar friln f;istighcts

ägare och hyresgäster. 
2) Insamling av uppgifter frän hyggnadsniimnden. materialleverantörer. 

projektörer. kontrollanter. skorstensfejare m.11. 

3) Kartliiggning av hus med utvändiga ytterviiggar av skifferbaserad 

gashetong med hjälp av bilburen eller handburen gammamätare. 

4) Undersökning av strålrisk i sädana hus som energibesiktigas genom 

kommunens försorg. 

5) Studium avs. k. GEO-strålningskartor. 

Etapp 2 

Föijande metoder kan tillämpas vid noggrann;ire bedömning av aktuell 

radondotterhalt i misstänkta hus. 

a) indirekt bestämning av radondotterhalter genom bedömning eller 

mätning av såväl andelar skifferbaserad gashctong i stommen eller radon

avgången från mark eller vatten som luftomsättningen samt jämförelse 

med uppmätta eller heräknadc radondotterhalter redovisade i en siirskild 

förteckning 

eller 

bl direkt mätning av radondottcrhalte'l. 

Bedömningarna eller mätningarna i etapp 2 blir resurskriivande. om inte 

enkla metoder kan användas. I fall a) bör en enkel och tillräckligt noggrann 

metod för bedömning av luftväxlingen utarbetas. Andelen skifferbaserad 

gasbetong i stommen kan bedömas vid besiktning, men mäts enklast med 

handburen gammamätare. En typhuskatalog med ungefärliga radondotter

halter vid olika hustyper. byggnadsmaterial och luftviixling kommer att 

utarbetas av planverket i samarbete med strålskyddsinstitutet. I fall b) 

torde metoden att mäta radondöttrar med alfakänslig spiirfilm - om för

söksverksamheten i Uppsala visar all metoden är praktisk - vara att 

ff1rorda. 

4 Rif..sdugen /9N/80. I suml. Nr 97 
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5.3 Tekniska och andra åtgärder för att minska gammustrålning och radon· 

dotterhalter i byggnader 

Atgärdcrna iir i princip följande: 

Vcntilationstckniska fitgiirdcr i befintliga hus för att genom ökad luft

växling minska radondottcrhallcn inomhus. 

Byggnadstckniska f1tgärder i ot:h intill hdintliga hus för att minska 

radonavgilngen friln material i hyggnadsstommcn ot:h frän jord, herg och 

fyllningar under och intill byggnaden. 

Ändring av lokalanvändning i hefintliga hyggnader för att undvika att 

personer under liingre perioder vistas i rum. t. ex. sovrum i kiillarc. med 

hög gammasträlning och radondotterhalt. 

Byggnadstekniska i1tg~irder vid nybyggnad för alt minska strälningen rn:h 

radonavgången från undergrund av jord. herg eller fyllning. Åtgärderna 

kan ges som räd rn.:h anvisningar för planering 01:h byggande och tillämpas 

som villkor i detal_iplaner eller i hyggnadslov för enskilda hus. 

I bilaga 5: 3 (ej medtagen här) redovisas de ätgiirder som kan komma i 

fråga närmare. 

6 Ansvarsfördelningen mellan centrala, regionala och lokala organ 
samt fastighetsägare 

6.1 Centrala myndigheter 

De centrala myndigheternas uppgift dit det gäller radonfrågorna bör vara 

att utarbeta föreskrifter och allmänna råd samt att informera regionala och 

lokala myndigheter om uppspårning och åtgärder. Det hör även tillkomma 

dessa myndigheter att genomföra övergripande undersökningar och att 

initiera forsknings- och utvecklingsarbete. För att finansiera åtgärder i hus 

kan ett system med liin och bidrag bli nödvändigt. 

Vissa av utredningens förslag är förknippade med kostnader utöver de 

ramar som är givna för respektive myndigheter. 

Utredningen föreslår att SGU rår i uppdrag att framställa s. k. GEO

striilningskartor i skala I :50 000 som översiktligt visar var i landet det 

förekommer berggrund och jordarter med särskilt hög radioaktivitet. Des

sa kartor är avsedda alt fungera som ett första underlag för fysisk plane

ring. Den totala kostnaden för dessa kartor har av SGU hcräknats till ca 

250000 kr. Se hilaga 2: 2 (ej medtagen här). 

Inom vissa områden där alunskiffer förekommer är de geologiska förhål

landena dåligt kända. För all framställa tillförlitliga kartor över dessa 

områden behövs geologiska tlygmätningar främst av radioaktiviteten. 

Kostnaderna för tlygmätningar av de mest angelägna områdena har av 

SGU beräknats till 2 milj. kr. 

För det fortsatta arhetet inllm utredningen med bl. a. underlag för defini-
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tiva gränsvärden förutsätts utredningsinsatser vilka inte torde rymmas 

inom myndigheternas anslagsramar. Utredningen av~er att inom en snar 

framtid komma med förslag om medclshehov for s;\dana utredningsin

satser. 

6.2 Regionala organ 

Länsstyrelserna hör vara samordnande organ dii det giiller länsinvente

ringar av siirskilt radioaktiv mark. Framstiillning har inkommit till jord

hruksdepartementet från liinsstyrclserna i Kalmar och Skarahorgs liin rö

rande medel för sädan inventering. Enligt utredningens uppfattning hör de 

GEO-striilningskartor som utredningen förordar att SGU far sammansUil

la. användas i första h<tnd. Se hilaga 2: 2 (ej medtagen här). 

Länsliikarväsendet bör med verka i uthildningen av hälsovårdsniimnder

nas och byggnadsnämndernas personal och stft till förfogande som regio

nalt rildgivande organ i hygieniska fr[igor. 

6.3 Lokala organ 

De insatser som lokalt hör göras och som avser byggnadsområden och 

enstaka fastighett:r kommer att ävila kommunerna. 

Vid planering enligt byggnadslagstiftningen inom omräden där marken 

har förhöjd radioaktivitet bör särskilda undersökningar göras. Se hilaga 

4: I (ej medtagen hiir). Dessa undersökningar får anses vara sådana utred

ningar som enligt byggnadsstadgan skall åtfölja planförslag vid ansökan om 

fastställelse. 

Vid ny- och ombyggnad svarar byggnadsnämnden efter samråd med 

bl. a. hälsovårdsnämnden för kontroll och tillsyn av mark. material och 

ventilation och heaktar då även problem i samhand med strillning. 

Uppspårningen av befintliga hus där höga halter av radon och radon

döttrar i bostadsutrymmen kan förmodas förekomma bör utföras av hälso

vi'trdsnämmlerna och byggnadsnämnderna. 

Hälsovårdsnämnden har att bedöma om sanitär olägenhet föreligger till 

följd av strålning och i så fall rekommendera eller kräva åtgärder. Arbetet 

bör ske som ett led i nämndens myndighetsutövning. Hälsovårdsnämnder

na är redan hftrt belastade och ungefär hälften av landets hälsovärdsnämn

der har endast en tjänsteman. För att nämndernas tjänstemän skall kunna 

utföra spårningsarbetet kommer resursförstärkningar att behövas i vissa 

kommuner under en övergångstid. 

Efter det att försöksverksamheten i Uppsala kommun utvärderats är det 

möjligt att bättre beräkna kommunernas kostnader för spårningsarbetet. 

Det ingår inte i utredarens uppdrag att lämna förslag till finansiering av 

detta arbete. Detta förutsätts, liksom annan ny eller utvidgad verksamhet 
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komma att heaktas vid de årliga överliiggningarna mellan regeringen och 

kommunförbundet angacndc det samhällsekonomiska utrymmet för den 

kommunala verksamheten. 

6.4 l'astighctsägarc 

I de hus. som uppspåras och som även efter generella f1tgärder s{1som 

intrimning av ventilationssystem fortfarande har för höga halter av radon 

och radondöttrar. mf1stc andra ~1tgfader vidtas t. ex. installation av effekti

vare ventilationssystem i självdragsventilerande hus. Det är primärt fas

tighetsägaren som svarar för kostnaderna härför. Det ff1r dock anses rim

ligt att staten är hcredd att ge län och hidrag. Utredningen avser åter

komma i denna fråga. 

7 Forsknings- och utvecklingsarbete 

När strålskyddsinstiutet föreslog en utredning om åtgärder mot str;ll

riskcr i hyggnader tog institutet upp forskningsbehovet som en viisentlig 

del av den kommande utredningens arhcte. 

I utredningens direktiv understryks också forskningens ht:tydelse för att 

i framtiden få fram ett förbältrat underlag för hcdömningen av hälsorisker. 

Utredningen bör därför enligt direktiven pröva vilka åtgärder. som behö

v;:,r vidtas för att ett samlat forskningsprogram vad giiller riskerna med 

strålning i byggnader och åtgärder för all komma till rätta med dessa 

risker. skall komma till sti'md. Studier av vilka stråldoser som är relevanta 

för bedömningen av hälsoriskerna samt sambandet mellan sträldos och 

hälsorisker liksom samverkanseffekter med luftföroreningar kan i framti

den ge yllcrligare underlag för det fortsatta arbetet med att minska strålris

kerna i byggnader. 

De forskningsuppgifter vilka har väsentlig betydelse för utredningens 

bedömningar kräver alltjämt många års arbete. För att säkerställa att det 

finns underlag för utredningens beslut redan år 1981 måste detta målinrik

tade forskningsarbete intensifieras omgående. Detta förutsätter en snabb 

lösning av finansieringen. Följande områden kan nämnas: 

I. Kartläggning av det svenska bostadsbcståndet med avseende på ra

don som avgår från mark. byggnadsmaterial och vatten. Även andra bygg

nader än bostadshus bör undersökas. 

2. Utveckling av tekniska metoder för att minska strålningen i byggna

der. 
3. Undersökning av konsekvenserna av åtgärder mot strålning i hostäder 

och andra byggnader vid olika nivåer pil gränsvärden. 

4. Undersökning av självdragsventilationens variation och storlek under 

året. Främst bör 3-våningshus bli föremål för mätningar. 



Prop. 1979/80: 97 53 

Det iir ocks{1 av väsentlig betydelse att sambandet mellan strälningen i 

vära bostiider. befolkningens och individens stråldoser samt de negativa 

hiilsoeffekter som kan uppkomma undersöks ytterligare. En undersökning 

av huvudproblemet som iir sambandet mellan radon. lungcancer och rök

ning tar minst tre år. Det är diirför viktigt att forskningsarhetet kan inledas 

vid årsskiftet 1979-80. En förstudie hör startas omgiiende för att ge 

förutsiittningar för att starta undersökningen vid niimnda tidpunkt. När 

förstudien avslutats kan utredningen ge en siikrare bedömning iin i dag av 

om undersökningen är mt~ilig att genomföra och hur stora resurser och hur 

lång tid som kan komma att krävas. 

För att kunna övervaka gränsvärden och bedöma resultaten och iitgär

der behövs lämplig<1 mätmetoder för bestämning av bl. a. gammastrålning. 

radonavgång friin mark och hyggnadsmaterial, radondotterhalt samt luft

omsättning. Detta gäller i synnerhet enkla rutinmetoder. 

Med medel från hyggforskningsrådet och forskningsrådsniimnden p{1går 

ett projekt som syftar till att beskriva kunskapsläget och ange forsknings

behovet ifråga om strålning i byggnader. Resultatet från detta arbete be

räknas föreligga inom ett halvår. 

Utredningen avst:r att inom några mf\nader lägga fram ett samlat forsk

ningsprogram. 

8 Information 

Utredningen har särskilt beaktat att det finns en utbredd oro för strälning 

och radongas. Insikten om att man kan löpa en betydande risk att få 
lungcancer genom strålning i sin egen bostad bekymrar många. 

Riskerna i hosliider bör självfallet mötas med åtgärder som minskar 

radonhalterna men det finns ock sil ett uppenbart informationshehov. 

lnformationsutbudet bör anpassas till olika gruppers behov. Det är önsk

värt att så mycket material som möjligt finns tillgängligt niir uppspårnings

arbetet inleds. 

8.1 Information till lokala och regionala myndigheter 

Planverket. socialstyrelsen och strålskyddsinstitutet har i början av feb

ruari gemensamt utarbetat informationen "'Strålning i befintliga byggna

der"' vilken distribuerats till hälsovårdsnämnder och byggnadsnämnder, 

länsstyrelser m. fl. Ytterligare information till lokala och regionala myndig

ht:ter om gränsvärden och ätgärder har planerats till förhösten. 

8.1.1 Statens strälskycldsinstitut 

Institutet har tillsammans med byggforskningsinstitutet utarbetat flera 

vetenskapliga rapporter om strålning i bostiider. Se bilaga 3 (ej medtagen 

häri. 
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En omtryckning av hroschyrcn "Strälning i vilra bostäder". fr<in 1'>76 

pägär. Pil sikt hehöver denna hroschyr arbetas om. 

8.1.2 Statens p/anl'erk 

Planverket ger i sin puhlikation .. Aktuellt friin planverket .. fortlöpande 

information bl. a. till hyggnadsnämndcrna rörande strälning i byggnader. 

! anslutning till Svensk byggnorm kommer kommentarer med viss infor

mation att ges ut. 

En materialguide med farghilder pi"i gasbetong och andra byggnadsmate

rial av sten utarbetas för niirvaramlc. Planverket sam räder med stn°1l

skyddsinstitutet och Sveriges geologiska undersökning i denna frilga. Ma

terialguiden iir avsedd all distribueras bl. a. till byggnads- och hiilsovårds

nämnderna för all användas som en hjälp vid undersökningar av material i 

hus. 

I samarbete med strålskyddsinstitutet kommer planverket alt utarbeta 

en förteckning över uppmätta och bedömda radondotterhalter i olika hus

lyper byggda av olika material och med olika luftomsällningar. 

8.1.3 Socialstyrci.l'l'll 

En sammanställning av erfarenheter friin försöket i Uppsala att spåra 

hus med höga radonhalter kommer att redovisas i en rapport fnin socialsty

relsen och hälsoviln.lsn~imnden i Uppsala kommun. De informationsaktivi

teter som ingick i arbetet kommer också all tas upp. 

Styrelsen har informerat länsliikarväsendet och vissa hiilsovårdsnänrn

der genom kurser om radon i host~ider. ! denna kursverksamhet har även 

planverket. strttlskyddsinstitutet. SG U och statens institut för byggnads

forskning bidragit med informationsmaterial och föreläsare. 

8.1.4 Re,::ionala hiil.1·m·ärd.1:f{"irh11nd och kom111111!fi"irh1111det.1· lii11sm·del-

11ingar 

Kommunförbundcts liinsavdelningar och vissa regionala hiilsovftrdsför

bund har ordnat kurser främst för hälsovilrdsnämndernas förtroende- llCh 

tjänstemän. Det är önskvärt att övriga förbund och länsavdelningar ordnar 

liknande kurser. 

8.2 Behov av informationsmaterial 

I det följande lämnas förslag till några grundläggande aktiviteter. Det får 

ankomma på berörda centrala myndigheter och kommunförbundet all 

tillsammans framställa erforderligt informationsmaterial med förslagsvis 

under följande rubriker redovisat innehtlll. Dessa aktiviteter torde i huvud

sak kunna finansieras inom ramen för myndigheternas tillgängliga informa

tionsanslag. Resursförstärkning bl. a. från nämnden för samhällsinforma

tion kan komma att behövas. 
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8.2.1 Al/miin ha.~f(1/der 

En folder som innehftller grundliiggandc och allmiin information om 

markförhållanden. hyggnadsmaterial. kontrollmöjligheter. iltgiirdcr etc. 

bör framställas. Den hiir iiven hcröra lkrbostadsfastighl'lcr. Foldern hör 

finnas tillgänglig hos byggnads- och hiilsovi'trdsniimnder samt andra kom

munala organ. 

8.2.2 lnji1rmatio11sfi1/derji'ir iigarc 1ill s111äli11s med rndo1111rohle111 

En informationsfolder för småhusiigarc bör ge utförligare information iin 

den allmänna basfoldern. Innehållet bör omfatta liimpliga och effektiva 

åtgiirder för att minska radonhalterna. 

Diirvid beaktas energisparprohlematikcn. Det giillcr ocks{1 problemet 

radon - rökning. Frilgor om olika myndigheters åligganden hiir även 

heröras liksom hur i\.tgärderna kan finansieras. 

Foldern kan eventuellt kombineras med ett enkelt besiktningsformuliir. 

som kan användas vid inspektioner av bostäder. 

Foldern och protokollet kan och bör lämnas till fastighetsägaren efter 

avslutad inspektion. Den bör underliitta den fortsatta kontakten mellan 

fastighetsägaren och de lokala myndigheterna. 

8.2.J Information till tillsynsmyndigheter 

De tjänstemän som svarar för tillsynen enligt hälsovårds- och byggnads

stadgan, liksom även konsulter som anlitas av kommuner och fastighets

ägare behöver en utförlig handledning och information rörande hl. a. un

dersökningar. spårning och tekniska fltgiirder. 

8.2.4 lnformation.1folder till hygghra11sche11 

Det finns ett behov av en enkel folder för materialtillverkare. bygg varu

handlare och byggare som ger grundläggande fakta om mark. byggnadsma

terial. ventilation och radonproblem vid nyhyggnad och ombyggnad. Fol

dern bör utgöra en komplettering till byggnormens bestämmelser och 

rekommendationer. 

9 Sammanfattning av utredningens förslag 

Utredningen anser att strålskyddsinstitutet har belagt att hälsoriskerna 

på grund av förekommande höga stråldoser främst pil grund av höga 

radondotterhalter är oacceptabelt höga i en del svenska bostäder. De 

åtgärder som bör vidtas är 

att tillse att ny bebyggelse utformas så att hälsoriskerna minskas till 

rimliga nivåer med hänsyn till de svenska förutsättningarna härför vad 

gäller radioaktivitcten i marken och vanliga byggnadsmaterial och 

att minska radondotterhalten i de befintliga bostäder, i vilka hälsorisken 

är oacceptabelt hög. 
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Grii11.wärde11 

Utredningen anser att det nuvarande kunskapsunderlagct kan liiggas till 

grund för att föreskriva provisoriska gränsvärden som innebiir att man med 

relativt enkla åtgärder redan nu kan reducera hiilsoriskerna i väsentlig 

grad. 

Förutsättningarna och möjligheterna all minska den samlade stråldosen 

till befolkningen genom strängare definitiva gränsvärden bör utredas var

vid förutom hälsoriskerna andra samhälleliga konsekvenser bör klarläggas 

niirmare. 

Utredningen räknar med att sådana undersökningar kan genomföras 

inom fem år och föreslår därför att provisoriska griinsvärden tillämpas 

under en 5-årsperiod. 

Utredningen föreslår vidare på grundval av förslag som lagts fram från 

statens strålskyddsinstitut följande provisoriska gränsvärden. 

Provisoriskt gränsvärde för gammastrålning för obebyggd mark föreslås 

bli 
> 100 µR/h 

30-100 

(gränsv~irde) bebyggelse avråds 

(undersökningsintervall) villkor för bebyggelse ges 

Provisoriska gränsvärden för material och radondotterhalt vid nybygg

nad bör ges i form av index för gammastrålning och radiuminnehåll. 

Vid ombyggnad bör radondotterhalten sänkas till så låga värden som 

rimligtvis är möjligt med enkla åtgärder. Provisoriskt riktvärde föreslås bli 
200 Bq/m_i. 

Provisoriska gränsvärden för radondotterhalt i befintlig bebyggelse bör 

ges med hänsyn till den tid inom vilken fögärder bör vidtas för att minska 

radondotterhalten. Den totala expositionen för radondöttrar föreslås få ej 

överstiga 2000 Bqår/m.1 under femårsperioden. Detta innebär I. ex. att 

hus med >I 000 Bq/mJ åtgärdas inom 2 år och hus med >400 Bq/m.1 

åtgärdas inom 5 år. 

Strål ninR.l'karror 

Kommitten föreslår all SGU fiir i uppdrag att framställa s. k. GEO

strålningskartor i skala I: 50 000 som översiktligt visar var i landet det 

förekommer berggrund och jordarter med särskilt hög radioaktivitet. Des

sa kartor är avsedda att fungera som ett första underlag för fysisk plane

ring. De totala kostnaderna för dessa kartor har av SG U beräknats till 

omkring 250 000 kr. 

Inom vissa om raden där alunskiffer förekommer är de geologiska förhål

landena dåligt kända. för att framställa tillförlitliga kartor över dessa 

områden behövs geofysiska tlygmätningar främst av radioaktiviteten. 

Kostnaderna för tlygmätningar av de mest angelägna omrfldena har av 

SGU beräknats till ca 2 milj. kr. 
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Am·i.rningar.fiir plan- och h_\'ggnadsarhetc 

Utredningen föreslt1r att statens planverk i samråd med socialstyrelsen 

och strålskyddsinstitutet ger ut erforderliga anvisningar för planarhetet i 

vilka hänsyn tas till radonavgång från mark. Utredningen föreslår vidare 

att planverket i Svensk byggnorm för in erforderliga hestämmelser med 

hänsyn till gammastrålning och radon i bostäder vid ny- och ombyggnad. 

Åtgärder i hl'.fintliga hygwwder 

Utredningen föreslår att socialstyrelsen i samråd med strålskyddsinstitu

tet utfärdar erforderliga bestiimmelser för begränsning av radonhalten i 

befintliga byggnader. 
I de flesta hus kan radonhalten minskas till godtagbara värden genom 

ökad ventilation. Möjligheter till värmeåtervinning bör därvid beaktas. 

Även andra tekniska lösningar kan prövas. I vissa fall kan t. ex. byte av 

radioaktiv fyllning kring husen vara en lämplig ätgärd. 

För att minska stråldosen för boende i hus med särskilt hög r".donhalt 

föreslår utredningen 

att ventilationssystemen i alla bostadshus ses över så att de fungerar på 

avsett vis med hänsyn till luftkvaliteten, 

att alla bostadshus med någon form av fläkt ventilation bör justeras så att 

minst 0,5 omsättningar av luften per timme uppnås och 

att hus med självdragsventilation där radonhalten inte kan nedbringas till 

acceptabel nivå förses med fläktstyrd ventilation. 

Därmed tillgodoses förutom krav på minskad radonhalt krav även på 

luftkvaliteten från andra hygieniska synpunkter liksom även kraven på 

energihushållning. 

Spårning m· hus med hög radonhalt 

Kommunerna rekommenderas att spåra upp hus där det finns anledning 

misstänka att radonhalten är för hög. 

Utredningen redovisar flera olika metoder, en del av dessa prövas i ett 

försök i Uppsala kommun. Försöket väntas ge värdefulla erfarenheter och 

kommer att presenteras i en särskild rapport. Bland metoderna kan näm

nas mätning av gammastrålning från bil och en ny metod för enkel mätning 

av radondotterhalten. 

Övriga ji:irslag 

Informationsbehovet av såväl myndigheter som allmänhet är stort. Ut

redningen föreslår ett antal informationsaktiviteter. 

Utredningen pekar på ett antal prioriterade forskningsuppgifter, vilka är 

en förutsättning för utredningens fortsatta arbete. Utredningen avser att 

lägga fram ett samlat forskningsprngram inom några månader. 

Utredningen avser återkomma i vad avser finansiering av aktuella åtgär

der i hus. 
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RADONUTREDNINGEN Bilaga:! 

1979-10-19 

Till n:geringen 

Angående förslag till program för forsknings- och utred
ningsarbete om stålning i byggnader 

lnm:hilll Bakgrund och syfte 

ll Sammanställning av forsknings- och 

utrcdningsarbetc 

lll Kortfattad hcskrivning av projekten 

IV Medclsbehov 

V Prioritering av forskning 

I BAKGRUND OCH SYFTE 

Radonutredningen har med skrivelse den 30 m<~i 1979 lagt fram ett första 

förslag till f1tgärder mot strålning i byggnader (l)s Jo 1979: 9). Förslaget 

hade två huvudsyften 

- att spiira upp de w.e~t utsatta husen och att minska hälsoriskerna diir, 

- alt söka minska riskerna för att nya hus byggs på särskilt radioaktiv 

mark eller av särskilt radioaktiva byggnadsmaterial. 

Utredningens bedömning av vilka som är de mest utsatta husen, och vad 

som är särskilt radioaktiv mark eller särskilt radioaktiva byggnadsmaterial 

har lagts fram i form av provisoriska gränsviirden. Det iir utredningens 

uppfattning att de provisoriska gränsvärdena skall vara viigledandc under 

den femi\rsperio<l som kan behövas innan permanenta gränsvärden kan 

tillämpas. 

Kunskapsläget behöver förbättras avscviirt innan utredningen kan före

slå permanenta griinsvärden och praktiska åtgärder mot strålning i byggna

der. De permanenta gränsvärdena kan komma all påverka samhällsliv och 

samhällsekonomi i större utsträckning än de provisoriska. Problemet med 

den kollektiva stråldosen till den svenska befolkningen i det befintliga 

bostadsbeståndet har inte kunnat angripas av utredningen på grund av 

bristfälligt underlag. Det finns ett uppdämt forskningsbehov i Sverige trots 

betydande insatser. Med hänsyn till den förestf1ende svåra avvägningen 

mellan hälsorisker och kostnader behövs ett sä fullödigt beslutsunderlag 

som möjligt. 

Sverige deltar i internationellt strålskyddsarbete och forskningsarbete. 
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Detta arbete ger värdefullt underlag för utredningens bedömningar och 

förslag. Radonutredningen finner dock att det är nödviindigt att göra be

dömningar på nationell nivf1 och att det behövs forskning llm de problem 

som iir specifika for Sverige. Följande problem hör siirskilt framhållas: 

- Sverige har områden med siirskilt radioaktiv mark och berggrund. 

- Siirskilt radioaktivt byggnadsmaterial - alunskifferbaserad gasbetong -

har tillverkats och anviints i mycket stor skala. 

Även andra stenmaterial med mättligt förhöjd radioaktivitet förekommer 

i stor omfattning 

- U1g lul'tomsiittning förekommer på grund av klimat. uppviirmningssy

stem och byggnadstekniska i\tgiirdcr för att spara energi. 

- Byggtraditioner och hyggnormer iir nationella. 

- Strålningens effekter pt1 sjuklighet och dödlighet beror pi\ befolkningens 

hälsotillständ och medcllivsliingd. 

Strålskyddsinstitutet betonade furskningsbehovet i skrivelse i maj 197~ 

till regeringen där institutet föreslog en utredning om strålning i byggnader. 

Enligt sina direktiv skall utredningen dels föreslå åtgärder mot strillning i 

byggnader. dels lägga fram ett samlat forskningsprogram. Vissa forsk

nings- och utredningsuppgifter behöver lösas på kort sikt för att utredning

en skall kunna slutföra sitt arbete. Andra forskningsuppgiftcr iir l[mgsiktiga 

och kan inte viintas hli avslutade före år 1982, men de behöver påbörjas för 

att underliitta det fortsatta striilskyddsarbetet. 

Radonutredningen rår föreslå forskning inom följande huvudomrt1den. 

I I ii l.rnl'.f.k k ter 

Det är möjligt att det finns unika förutsättningar i Sverige för att klarliig

ga sambandet mellan låga stråldoser och negativa hälsoeffekter. Kombina

tionen av förhöjda striildoser i delar av bostadsbeständet och en jiimförel

sevis väl utvecklad bevakning av sjuklighet och dödlighet kan ge siidan 

möjlighet. Den riskuppskattning för radon och radondöttrar som används 

idag grundas på såväl internationella som svenska undersökningar av 

sambandet mellan radonhalter i svenska gruvor och förekomsten av lung

cancer hos gruvarbetare. Någon motsvarande större undersökning av bo

sWder och boende iir inte kiind för utredningen. Diiremot finns en oriente

rande mindre undersökning som tyder på att en sådan undersökning kan 

genomföras. Den har utförts av Olav Axelson vid regionsjukhuset i Linkö

ping. 

Förhöjda radondotterhalter i byggnader kan således bidra till ökad risk 

tör cancer i luftvägarna. Problemets natur är känt men inte dess omfatt

ning. Det är svårt att beskriva hur stor risken är och om strålning i bostiidcr 

iiven kan ge upphov till andra negativa hälsoeffekter iin cancer i luftvä

garna. Detta gäller bäde för enskilda individer och för befolkningen som 

kollektiv. 
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K11rtliigg11i11g m· strtlldoser i hyggnader 

För att kunna beskriva problemets omfattning är dt:t nödvändigt att 

kartliigga vilka str[tldoser som förekommer i det svenska byggnadshestån

dct. Det gäller hela bestfmdet och inte endast att spiira särskilda "risk

hus". 

Luftomsättningen inomhus hör ägnas särskild uppmärksamhet diirför att 

den har så stor betyddse för radonhalten. 

Markens radioaktivitet och stråldoser i byggnader 

Särskilt hög radonavgång och gammastrålning från marken förekommer 

inom !lera omräden i Sverige. Det är väsentligt att man klarlägger vilka 

områden som är berörda och vilka konsekvenser, juridiska och andra, 

detta kan få för markens utnyttjande. Det gäller i synnerhet områden med 

rödfyr (alunskifferaskal. alunskiffer och särskilt radioaktiva graniter. Kun

skaperna om hur marken påverkar radondottcrhalterna inomhus är mycket 

bristfälliga. Underlag måste finnas för att kunna utarbeta anvisningar och 

villkor vid planering. Grundbercdning, grundläggningssätt, byggnadens 

konstruktion och ventilation är faktorer som påverkar stråldosen. 

Åtgärder 

Kunskaper och erfarenheter i fråga om åtgärder mot strålning är otill

räckliga. För närvarande är det svårt att generellt rekommendera någon 

annan åtgärd än förbättrad ventilation. Det behöver klarläggas vilka åtgär

der som är mest effektiva i befintlig bebyggelse och vid nyproduktion i 

förhållande till såväl anläggningskostnader som driftskostnader. 

Mätmetoder 

Det finns också en rad olika mätproblcm som behöver lösas för att 

tillgodose olika mätbehov både för praktisk verksamhet och forskning. 

Konsekvensanalys 

Olika gränsvärden och andra förslag till åtgärder kan få vittgående 

konsekvenser såväl för befintlig och framtida bebyggelse som för fysisk 

planering. En analys av konsekvenserna är nödvändig för utredningens 

slutgiltiga ställningstagande. 

Risk, osäkerhet och informationsteknik 

Frågor som visat sig angelägna. inte bara genom radondebatten och 

myndigheternas försök att informera om radonproblemet är 

- samhällets filosofi för beslutsfattande vid olika risknivåer. 

- människors upplevelse och reaktion vid liten risk för stor konsekvens. 

och 

- av informationsmetoder i frågor som till sin natur är komplicerade och 

där kunskapen är ofullständig. 
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Samhället har inte en uttalad filosofi rörande b1::slul och åtgiirder i 

situationer när det föreligger risk för skador på naturmiljö och hälsa el11::r 

osäkerhet om faktiska förhållanden. 

Exempel pil pågf1endc och planerad forskning och utrednings verksamhet 

med anknytning till risk och osäkerhet är: 

- Naturresurs- och miljökommillcn studerar bl.a. frägeslällningar rörande 

logiskt konsekvent hantering av risker inom miljöv[misomrädct. 

- Forskningsrådsnämndens grupp för kemiska hiilsorisker planerar sym

posier rörande inkonsekvens inom beslutsfattande inom miljö- och hiilso

llmrådet. 
- P?1 uppdrag av delegationen för energiforskning formulerar Beijerinstitu

tet ett förslag till forskningsprogram om riskhantering inom energiomr{tdet. 

- I internationell samverkan bedrivs ett arbete som har gett en modell for 

logiskt konsekvent hanterande av risker inom del konventionella strål

skydd som rådet. 

All bestrålning bör i möjligaste mån reduceras. Därvid skall man sträva 

efter att minska den sammanlagda strälningsrisken till alla människor. 

Samhällets resurser skall bl a. användas till att ge största möjliga risk

minskning eller minsta möjliga riskökning vid en given insats eller åtgärd. 

Avvägning mellan storleken av olika insatser beror på många faktorer: 

informationsbehov, allmän opinion. politiska beslut. praktiska möjlighe

ter, ambitionskontlikter med andra skyddsområden, negativa följder av 

skyddsåtgärder, möjlig takt i genomförandet av förändringar m. m. En 

sådan avvägning diskuteras fortlöpande såväl i Sverige som internationellt. 

Il SAMMANSTÄLLNING AV l<'ORSKNINGS- OCH UTRED
NINGS ARBETE OM STRÅLNING I BYGGNADER 

För att ge en sammanhängande bild av forsknings- och utvecklingsarbe

tet rörande radon i byggnader redovisas inte enbart nya utredningar utan 

även projekt, pågående och planerade, för vilka finansieringsfrågan redan 

är klar. Uppdelning har i_tjorts på kort- och långsiktiga projekt. 

Tidsåtgång och kostnad för att utveckla instrument ingår i redovisningen 

för respektive projekt. Behovet av instrument tillgodoses som regel genom 

anpassning av kommersiellt tillverkade instrument för radonmätningar. 

För forskningsändamål föreligger även framöver hehov av att hygga siir

skilt anpassade instrument för uppgifterna. 

Tillgängliga resurser 

Tillgängliga resurser inom landet som kan engageras för forskning och 

utvecklingsarbete rörande radon i bostäder finns i huvudsak hos 

Statens strålskyddsinstitut <SSil 

Sveriges geologiska undersökning (SGU) 
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Statens provningsanstalt ( Sl'l 

Statens institut för hyggnadsforskning (SI Bl 

Statens Geotekniska institut (SGI) 

Studsvik Energikknik AB 

62 

Omgivningshygieniska avdelningen vid statens naturvärdsverk (()HAl 

Högskoleinstitutioner friimst inom geologi. geofysik. radioi·ysik. fysik. 

hyggnadstcknik. hyggnadsmateriallära, installationsteknik och hygien 

Konsultföretag 

Vid planering av projekten mil.stc hiinsyn tas till tillg<lngen på personella 

resurser. Ti!lgiingcn pä kompetent personal för att utveckla miitmetoder 

m:h utföra miitningar kan utgöra en hcgränsande faktor. 

Det är dessutom helt klart att ansvariga myndigheter. främst SSI. med 

oförändrade n:surser inte kommer att kunna medverka i mer än ett fåtal av 

de föreslagna projekten. Det bör ohserveras att myndigheterna i sina 

anslagsframstiillningar endast delvis kunnat ta hänsyn till det här redovi

sade samlade FoUprogrammet. 

Se tabeller pä följande sidor 

111 KORTFATTAD BESKRIVNING AV PROJEKTEN 

Radonexhalation frän berggrund t1rh jordarter 

Kunskaper om herggrunden och jordarternas innehåll av radioaktiva 

grundiinmen. radonkoncentration i marken inbegripet radontransport med 

grundvatten är avgörande för de åtgärder som behöver vidtas för att hindra 

radon att tränga in i byggnader. Radondotterhaltcn utomhus varierar kraf

tigt med väderbctingclserna. 

Inom dessa områden är forskning och metodutveckling oundvikligen 

nödvändig och utredningen föreslår två kortsiktiga projekt ( 1.1 och 1.2) 

samt ett långsiktigt projekt 16. I). 

'' Pn~jc/,;t I. I avser en studie av de metoder och instrument som nu finns 

tillgängliga. Mälsättningen med detta projekt är 

- att pil kort tid utveckla ett standardiserat mätförfarande för bestämning 

av olika hergarters och jordarters radonpotentital. 

- att utarbeta rekommendationer om vilka minimikrav som ur radonrisk

synpunkt bör ställas på markundersökningar i samband med nybyggnad. 

- att ta fram hasmaterial för planeringen av det långsiktiga forskningspro

gram som redovisas som projekt 6.1. 

Projektet hör innefatta val av testområdc. geologiska undersökningar. 

meteorologiska och radiometriska studier, kalibrering av radiometriska 

instrument samt hearbetning och rapportering. 

• Anger ••ll rm•icktcts finansiering inte iir klar. 



Prop. 1979/80: 97 63 

Sammanställning av forskning och utredningsarbete beträffande radon i byggnader 

Projekt Pägär/ Ansvarigt Utförande Berliknad Beräknad Finan- Anm. 
förslag organ organ tidsät- kostnad s1ermg 

gtmg (tkr.) 

Kortsiktiga projekt 
Rwhmexhalati1111 
friln herggrund 
och jordarter 

I. I Utveckling av förslag SGU SGU. SSI. 3 måna- 130 50 ej klar 
mätteknik för mät- SGI. der SGU SSI 
ningar i samband Studs vik. 50 
med markanvändning Meteoro- Studs vik 
och nybebyggelse log inst 20 

Meterolu-
log inst 

1.2 Markens inverkan förslag BFR plan- SGU,SP, I år 500 ej klar BFR = 
på radonhalt och verket Studsvik statens 
gammastrålning räd för 
inomhus byggnads-

forskning 

Radon i bvggnader, 
.1pårnini: och mäl-
ning 

2.1 Kalibreringsverk-
sam het förslag SSI SSI 3 är 525 ej klar 
2.2 Utveckling av me-
toder för mätning av 
2.2. I Radonexhalation planeras BFR SP. klar BFR 
frän byggnadsmaterial radiofys. 81-07 

inst i 
Lund 

2.2.2 Radondotterhalt pågår SP SP, klar Nordtest 
och luftomsättning i radiofys. R0-06 SP 
bostäder inst i 

Lund 
2.3 Kartläggning av förslag SSJ SSI 3 år I 050 ej klar SSI har medel 
radonhalter inomhus i 6 manår att driva 
Sverige för bestäm- projektet 
ning av kollektivdos fram 

till 79-12-31 
2.4 Utveckling av Ca 250000 
metoder för beräkning kr har då 
eller bedömning av lagts ned 
radondotterhalt vid på pro-
projektering av jektet 
byggnad 
- utveckling av förslag plan- högskole- 0,5 är 50 ej klar 

beräkningsmetod verket. SSI in st, 
konsult 

- sammanställning pågår plan- konsult 0.5 år plan-
av mätningar i hus verket, SSl verket 

Radon i hyggnader. 
häl.1·oe.(fekt 

3.1 Förstudie för att förslag socialsty- OHA' 0.5- 200 ej klar 1eller yrkes-
utreda möjligheterna relsen. I år medicinska 
att genomföra OHA 1 kliniken vid 
epidemiologiska un- regionsjuk-
dersökningar av sam- huset i 
bandet mellan radon- Linköping 
exposition i bostäder 
och lungcancer 
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Projekt Pagari Ansvarigt lJ t fii ra mk Reriiknad Beräkn<1d Finan- i\nm. 
fors lag organ mg.an tidslit- kostnad s1enng 

gång (tkr.) 

3.2 Studier av upptaget förslag SSI SSI I i'tr/ 350 ej klar pilot-
av radondöttrar i ::! manår försök 
människan i bostads- pågi'tr 
miljii rn.:h i gruv-
miljii ·- en jämfö-
rclse 
4 Byggnadstckniska 
i1tgänler för att 
minska radnnhalten 
i bostiider 
4.1 Genomförande och p11gitr BfR. SSI SSI. SIR, del- BFR 
utvärdcring av bygg- konsult.:.- rapport 
nadstckniska litgärder 79-1::! 
för all minska radon- slut-
haltcn i inomhusluft rapport 

80-06 
4.2 Begränsning av pågår BFR. KTH ::! år BfR. KTH= 
radonavg~\ng från Riks- Riks- tekniska 
undergrund i ny byggen hyggen högskolan i 
bebyggelse Stockholm 

inst. för 
byggnads-
tcknik 

4.3 Självdragsventila- planerad SIB SIB, SSl rapport SIB 
tionens funktion i Rll-06 
3-vi'tnings nerbostads-
hus 
4.4 Överföring av förslag SIB, SP SP I är/ 150 ej klar 
radon via värmeväxlare 6 manmån 
4.5 Minskning av halter pågb.r BFR KTH rapport HrR KTH, inst 
radondö11rar i 79-1::! för kärnKemi 
bostadslufl genom 
användning av 
elektrostatiskt 
filter 
4.6 Spårning av förslag SGU. SSI SGU, SSI ::! ar SGU 50 SSI 
vattentäkter med (SGll:s 
särskilt höga radon- del i 
halter projek-

tel ej 
linan-
sicradl 

4.7 Åtgärder för all förslag BFR CTH I år BFR CTH= 
minska radonhalten i Chalmers 
hushålls vatten tekniska 

högskola 

5 Ko11sek1·e11ser tll" 
1lt11ärder mot strtl/11i11g 
.'i. I Utveckling av förslag social- konsult I år 75 ej klar 
metoder för jämförelse styrel-
mellan kostnader sen. plan-
och hälsorisker vid verket. SSl 
olika gränsvärdes-
nivåer i byggnader 
5.2 Konsekvenser av förslag byggma- SGU. kon- I är bygg-
gränsvärden pi:\ tcrial- sult nadsma-
olika nivåer för industrin terial 
byggnadsmaterial i samråd indu-

med plan- strin 
verket 
och SSI 
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Projekt Pft!!är/ Ansvarigt Utförande Beräknad Beräknad Finan- Anm. 
förslag organ organ tidsåt- kostnad siering 

gäng ltkr.) 

5.3 Konsekvenser för förslag SGU, konsult I är 125 ej klar 
markanvändningen vid planverket. 
olika gränsvärdesnivåer SSI. social-

styrelsen 

h Ltlngsi/.:rii:a pmjdi.l 

6.1 Radoncxhalation förslag SGU (SGU i 1000 !()() 

och radontransport samarbc- sGu ssr 
från och i olika te med 
typer av bergarter SSlo 
och jordarter. Markens mctcoro 
inverkan pä radon- login so 
halten i utomhus-
och inomhusluft 
etapp I. I år 500 25 ej klar i kostnaden 

SGU SSI för SGU är 
etapp Il. inberäknad 
(behov av en andra I är (500 5()) ej klar kostnaden 
etapp klarläggs SGU SSI för meteoro-
i etapp Il logiinstitu-

tions 
medverkan 

6.2 Frekvenser av förslag institu- institu- 21\r 800 ej klar 
och radondöttrarnas tioner tioncr 
fördelning pä olika som syss- som syss-
partikelstorlekar i lar med lar med 
luft, jämförelse aerosol- aerosol-
n;ellan bostäder och forskning forskning 
gruvor och radio- och radio-

fysik fysik 
6.3 Förändringar i förslag 0,5 är wo ej klar 
frekvensen av olika 
partikelstorlekar i 
luft genom filtrering 
och dessas betydelse 
för hälsoe!Tekten 
6.4 Epidemiologisk förslag social- ej klar 
undersökning av sam- styrelsen 
bandet mellan radon i 
bostäder och uppkoms-
ten 
av lungcancer 
- huvudstudie 
(Förstudie se projekt 
3.1) 
6.5 Ventilationstekniska förslag BFR. plan-
åtgärder för all för- verket 

SIB I är 400 ej klar 

bättra ventilationen 
i självdragsventileradc 
och tläktventilerade 
hus 
6.6 Radondotterhalt förslag plan- SP,SSI. I år/ 100 ej klar 
och luftomsättning verket, ssr SIB 4 manmån 
i andra lokaler än 
bostäder 

5 Riksdagen /1)71)/80. I sam/. Nr 1)7 
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Mctodut vecklingen kan utföras av SG U i samarhete med övriga institu

tioner som arhetar med forskning m:h metodutveckling pil radonprohlem. i 

första hand med SSI och Studsvik energiteknik AB. 

Projektet beräknas kunna genomföras pf1 tre månader. 

" Pn1il'kt 1.2 markens inverkan pi\ radonhalt och gammastrålning inomhus 

syftar till att snabbt klarlägga vilka radonhalter och vilken gammastrålning 

som förekommer i byggnader på särskilt radioaktiv mark. Det är nödvän

digt att före är 1981 rn kunskap om när risk för förhöjda stråldoser frän 

marken kan förekomma och därmed också om problemets omfattning i 

Sverige. 

Bostiider inom områden med geologiska förhf1llanden som kan medföra 

risk för ökade strf1ldoser p. g. a. t. ex. rödfyr. alunskiffer och siirskilt ra

dioaktiva graniter jiimfi.'irs med bostiider inom områden som inte har sär

skilt radioaktiv mark. Mätning av radondotterhalter och gammstrålning 

utförs i befintliga bostäder inom dessa områden. Det behövs sannolikt 

miitningar i ett par hundra hus för att kunna dra säkrare slutsatser än idag 

om hur marken p<lverkar stråldoserna inomhus. 

Olika grundhcrdningssätt. grundläggningssätt och huskonstruktion bör 

undersökas för att kunna avgöra vilka tekniska lösningar som kan vara 

goda eller diiliga med hänsyn till riskerna för förhöjda striildoser i bostäder 

frii.n marken. 

Erfarenheter och förslag till lösningar av markproblemen kommer också 

fram vid spårning samt vid pågående planarhete och byggnation. Såväl 

svenska som utländska erfarenheter och förslag bör tas tillvara i det 

föreslagna projektet. 

Planverket och BFR bör svara för projektet som kan genomföras av 

SGU. Studsvik energiteknik AB. SP och annat organ med byggnadstcknisk 

sakkunskap. 

Kostnader uppkommer främst for mätning av radondotterhalter bl. a. 

med spårfilm och av gammastdlning. 

Projektet beriiknas kunna genomföras pft ett år. 

Rapport bör föreligga i slutet av är 1980. 

Radon i byggnader - spf1rning och mätning 

SSI bedriver och finansierar för närvarande forskning och utvecklingsar

bete med kartläggning och mätning av gammstrålning från radioaktiva 

ämnen i byggnader och byggnadsmatcrial. Man saknar dock tillräcklig 

kiinnedom om radonhalt i olika typer av byggnader och om de parametrar 

st•m styr inträngning till inomhusluften av radon från berg, jord och hygg

nadsmatcrial i olika typer av huskonstruktioner. 

Följande projekt pf1går och finansieras helt eller delvis av SSI 

- Kartläggning av gammastrålningen i bostäder. Slutrapport väntas i janu

ari 1980. Den kommer att redovisa bl. a. kollektivdosen till den svenska 

befolkningen och fördelningen av radioaktivt hyggmaterial i I 400 lägen

heter 
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- Doshelastning till miinniskan fdn gammastri-llning i normalmiljö. Rar

port viintas i april 1980. Den kommer att redovisa samlad strilldos for I 00 

personer under viss tid relaterat till tyr av bl1stad och syssclsiittning samt 

gammastriilnivfm i bostaden. 

- Kart!iiggning av radioaktiva iimmcn i hyggnadsmatcrial. Rapport viintas 

sommaren 1980. 

- Kartliiggning av koncentrationen av radon och radium i hushi'lllsvatten. 

Delrapport viintas våren 1980. Fortsatt undersökning. av vattentiiktcr kom

mer att redovisas år 1981. 

- Specialundersökningar av speciella huskonstruktioner. uppsp~irning och 

undersökning av strålningsmiljön sker i samarhete med SIR. Delrapporter 

utarbetas för niirvarande. Projektet avser uppföljning av ny teknik avseen

de uppviirm ning och ventilation. 

- Pilotstudie av upptaget av radondöttrar i människan samt de parametrar 

som påverkar upptaget. Studien genomförs med helkroppsriiknare. Preli

miniira resultat kommer att redovisas i januari 1980. Slutrapport sommaren 

1980. 

De nya projekt som nu är mest akuta är utveckling av mätteknik och 

kartläggning av radon och radondotterhalten i inomhusmiljöer. 

''Projekt 2.1 kalibreringsvcrksamhet avser jämförelse av ett instrument 

mot en standard. s. k. normal. för att dess skala skall kunna graderas. 

Sadana kalibreringar kan utföras under olika betingelser som tex. vari

erande luftful-:t.ighet. tryck och temperatur samt vid olika stralkvaliteer. 

Den normal. som man utgår ifrån skall ocksa ingå i internationella jämfö

relser. Denna verksamhet bör regleras av lagen om riksmätplatser mm .. 

utfärdad den 13 december 1974 (SFS 1974: 897). 

Utbyggnad av en dylik verksamhet innehi\llcr forskning och Ulveckling. 

Utredningen anser att SSI bör ha ett ansvar inom detta område. 

Tidsåtgång för att bygga upp denna verksamhet her~ikmi-. till ca. tre ~ir 

motsvarande tre manär. 

Projekfl'n under 2.2 utveckling av mätmetoder. avser kartläggning av 

var. hur och när prov skall tas. Speciellt för radon är detta ett stort 

problem. eftersom radonhalten påverkas av många faktorer. Mätmetoder 

måste därför utvecklas för varje tillämpning bl. a. for att fö fram standardi

serade metoder för tillämpning av gränsvärden. 

Tillverkare har inte lllltid undersök! alla faktorers invcrknn p[1 ett instru

ment. Ofta är tillämpningen så varierande att man inför varje nytt projekt 

måste undersöka instrumentets egenskaper. När olika instrument anviinds 

i samma tilHimpning på många olika håll måste jämförande mätningar 

utföras för att mätresultaten skall kunna jämföras. Detta gäller både inom 

landet och internationellt. 

Mätning av radondöttrar inomhus sker i huvudsak med tvii metoder. 

nämligen spårlilm och filter. Utredningen har begärt särskilda medel ur 

kommittcanslagel för att snabbt klarlägga olika spilrfilmers känslighet i 
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olika strålningsmiljöcr. En noggrannare kartliiggning av olika miljöfak

torers inverkan pil mätresultat iir sedan nödviindig for all faststiilla miitmc

todik vid den kartläggning av hus med höga radondotlerhalter som kom

munerna startat och klarliigga de hcgränsningar som kan finnas för meto

dens tilbmpning vid kontroll av gränsvärden. 

Det är känt för utredningen att fysiska institutionen vid Lunds universi

tet till BFR och styrelsen för teknisk utveckling (STU) inlämnat ansökan 

om projektanslag för vidareutveckling av metod för miitning av radon i 

hostadshus med plastfilm. Enligt utredningens uppfattning hör en stldan 

undersökning inte genomföras förrän resultatet av den av utredningen 

finansierade känslighetshedömningen av spiirfilm föreligger. 

Projekt 2.2. I, radonexhalation friin hyggnadsmatcrial avser ut veckling 

av metod för mätning av radonavgiing friln hyggnadsdclar. Projektet plane

ras f. n. av BFR och SP. Rapport väntas i juli 1981. 

Projekt 2.2.2. radondotterhalt och luftomsiillning i bostäder avser ut

veckling av metod för samtidig mätning av radondotlerhalt och luftom

sättning i bostäder. Projektet pågår för närvarande inom SP. Projektet 

finansieras av Nordtest och SP. Rapport väntas i juni 1980. 

·· Pn~ickt 2 .3 avser kartläggning av radonhalter inomhus i Sverige för 

bestämning av kollektivdos. Enligt de begränsade undersökningar av ra

don och radondötlrar i bostäder som utförts av SSI. delvis i samarbete med 

SIB. beräknas radonhalten i bostäder ha fördubblats mellan aren 1950 och 

1975. Mellan åren 1973 och 1979 kan den ha ökat med 50'A:. För att 

bedöma behovet av titgärder för att hålla den samlade befolkningsdosen på 

en acceptabel nivå är det nödvändigt att utföra en landsomfattande under
sökning av radohalter i bostäder grundat pä ett statistiskt urval och nog

grant specificerade mätförhilllanden. Instrument för att genomföra en sil.

dan undersökning har utvecklats och byggts på SSI av personal anställd på 

SSI: s forskningsmedel. Institutet har dock inte medel att behälla personal 

och därmed slutföra undersökningen. Prt~jektet kan utföras inom SSI. 

Tidsätgfl.ngen from. den I januari 1980 heräknas till tre år för två forskare, 

dvs. sex manår. SSI beräknas i januari 1980 ha lagt ned ca 250000 kr. pi\. 

projektet. 

''' Projekt 2 .4 avser utveckling av metoder för approximativ beräkning eller 

bedömning av radondotterhalt vid projektering av byggnad. 

Av utredningen föreslaget radiumindex för byggnadsmaterial beskriver 

inte radonavgivningen från byggnadsmaterialet m:h medför inte heller att 

hänsyn hehöver tas till andra radonkällor såsom mark och hushållsvatten. 

Det primära måste vara att se till att radondotterhalten inomhus hålls på en 

acceptabelt låg nivå. För att åstadkomma detta krävs redan i projektc

ringsskedet hjälpmedel till att beriikna radondotterhalten. En heräknings

metod byggd på omfattande undcrsökningsmaterial är då ett lämpligt hjälp

medel. 

Beräkningsmetoden måste med hjälp av formler eller diagram baseras på 
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kunskaper om bl. a. hyggnadsmaterialcns radonavgivning. olika ytskikts 

radonhindrande egenskaper. radonavgivning frfm aktuell mark m:h hygg

nadstekniska fttgärder för att nedbringa radoninträngning. 
Bedömningsunderlaget kan tas fram genom att tillgiingliga mätdata sam

manställs och databehandlas. Detta stiiller stora krav pf1 redovisning av de 

mätningar som fortlöpande görs. Redovisningen kan avse radondotterhal

ten i luften.ventilationen. hyggnadsmaterialens och markens radioaktivitct 

och byggnadens utformning. Resultaten redovisas i en "katalog". 

Beräkningsmetodcn kan utarhetas exempelvis av en högskoleinstitution 

under ledning av planverket och SSI. 

Bedömningsunderlaget kan tas fram av en konsult under ledning av 

planverket och SSI. 

Medel för att utarbeta heriikningsmctod saknas för närvarande. Fram

tagningen av beräkningsunderlaget finansieras av planverket. 

Rapport angilcnde heräkningsmetod beräknas föreligga i januari 1981. 

Beträffande hedömningsundcrlaget kommer delresultat att föreligga senast 

i januari 1980. 

Radon i byggnader - hälsoeffekt 

Utredningen har samlat en grupp forskare inom landet för att fft kun

skapsläge och forskningsbehov belyst i fråga om epidemiologiska under

sökningar av sambandet mellan radonexposition i bostäder och lung

cancer. Gruppen har också diskuterat andra frågor som rör sambandet 

mellan strålning i bostäder och andra negativa hälsoeffekter. 

Nuvarande kunskaper om riskerna bygger främst på epidemiologiska 

undersökningar av lungcancerförekomsten hos gruvarbetare som utsatts 

för höga radonhalter i gruvor. 

Det finns inga kända undersökningar utomlands. som belyser sambandet 
mellan radon i bostäder och lungcancer. 

Gruppen rekommenderar i första hand att en pilotundersökning av sam

bandet mellan radon och lungcancer inleds snarast så att ett förslag till en 
större undersökning kan läggas fram hösten 1980. 

* Pn~iekt 3.1 avser en förstudie för att utreda möjligheterna att genomföra 

epidemiologiska undersökningar av sambandet mellan radon i bostäder 

och uppkomsten av lungcancer. 

Det kortsiktiga kunskapsbehovet måste förbättras genom s. k. retro

spektiv Cåterblickandel studie av sambandet mellan förhöjda radonhalter i 

bostäder och lungcancerförekomst hos de boende. Från metodsynpunkt är 

en sådan undersökning mycket svår att genomföra. Den är förknippad med 

både praktiska och teoretiska problem. 

Metoden vid förstudien är att genom intervjuer med patienter med 

nydiagnosticcrad lungcancer kartlägga hur de bott tidigare och härigenom 

möjligen också få ett mått pä den radonhalt de utsatts för. En grupp som 

bott i hus med höga radonhalter jämförs med en grupp som bott i hus med 

låga halter. 
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Vid studien hör man ocksi1 ta hiinsyn till andra faktorer som kan viintas 

öka riskerna för lungcancer. Rökning. yrkcsarhcte utanför hemmet och 

tätortsmiljiin kan vara siidana faktorer. 

Förstudien bör göras för att utreda om metoden kan tilliimpas i ett 

fullskaleprojekt. 

Förstudien bör genomfliras som ett gcmensamt projekt med omgivnings

hygicniska avdelningen vid naturv:irdsverket som koordinat(lL Fiir arbetet 

behövs samarbete bl a. med lungklinikerna. 

Projektet beriiknas kunna genomföras pii ett halvt till ett f1r. 

* Pruitkt 3 .:! avser studier av upptag av radondöttrar i människan. 

För att bedöma riskerna frtm inandning av radondöttrar iir det väsentligt 

att fä reda pä hur stor del som tas upp i lungorna. Ett pilotprojekt diir 

människor efter vistelse i en bostad med höga radonhalter m~its i en 

hclkroppsmätare p;'.\.gär pa SSI lh.:h har visat goda möjligheter till studier av 

faktorer som pilverkar upptaget i lungorna. Andelen inandade radondött

rar. som fastnar i lungorna. tyl..'.ks i hög grad bero pä luftens karaktär t. ex. 

dess fuktighet. Hittills tillgiingliga riksuppskattningar grundas pt1 studier av 

gruvarbetare. Det är därför viisentligt att den ptigäendc untlersökningen 

om upptaget av radondöttrar i hostadsluft utvidgas till att även omfatta 

gruvarbetare. Detta förutsätter utveäling av en portabel lungmätare efter

som radondöttrarna i lungorna miistc mätas inom någon timme efter expo

m:rmgen. 

Projektet kan genomföras av SSI. som för niirvarande driver ett försök i 

liten skala. Tidsåtgången bcriiknas till ett år. motsvarande tvfl manfir. 

Byggnadstekniska åtgiirder för att förhindra radon i hostiider 

Projekt 4.1 har till syftc att gcnom fullskalcförsök finna lösningar som ~ir 

byggnadstekniskt liimpliga och samtidigt ekonomiskt möjliga för att i be

fintliga hus minska radonhalten till acceptabel niv{1. Projektet omfattar 

såväl ~måhus som flerfamiljshus. 

Projektet finansieras av byggforskningsrådct. Arbetet bedrivs i samarbe

te med SIB och SSI. Rapport beräknas föreligga i mitten av f1r 1980. 

Delrapport lämnas i december 1979. 

Projekt 4 .2 avser att undersöka möjligheterna att begriinsa radonavgång 

från undcrgrund i ny bebyggelse. 

Projektet finansieras av RFR och arbetet drivs i samarbete med Rikshyg

gen och institutionen för byggnadsteknik vid tekniska högskolan i Stock

holm. 

Rapport beräknas föreligga hösten 1981. 

Projekt 4 .3, som är en förstudie. avser att klarlägga självdragsventila

tionens funktion i 3-våningshus. I hus med denna typ av ventilation 

bestäms luftomsiittningens storlek friimst av de yttr<: vädcrbetingclserna. 

Studien avser att belysa variationen i ventilationen under årets olika m~lna

der. mellan olika hus och mellan liigenheter i ett hus. 
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Projektet utförs och finansieras av SIB i samarbete med SSI som deltar i 

en mindre del. 

Rapport beräknas föreligga i juni 1980. 

'' Projd.;t 4.4 avser att utreda om radon kan överföras frän frtmluft till 

tilluft via värmeväxlare. 

Myndigheterna har hillills m:h kommer med stor sannolikhet iiven i 

fortsättningen att i första hand rekommendera fiirbiittrad ventilation for att 

sänka höga radondottcrhaltcr inomhus. Installation av värmeviixlare kan 

därvid föreslfts. Vissa värmeväxlare är sf1 konstruerade att föroreningar i 

frånluften kan överföras till tilluften. Om radon överförs friln fri'm- till 

tilluft i dessa kan befaras att radondottcrhalter i vissa fall ökar inomhus! 

Projektet kan genomföras av SI B och SI'. 

Tidsåtgfmgen för projektet bcriiknas till ca ett år. 

Pr<~jekt 4 .5 avser all studera elektrofilters f"i.irmiiga att fiinga radondött

rar i bostadsluft. 

Minskad vädring i encrgisparsyfte ökar radonhalten och diirmed radon

döllrar i inomhusluften. Projektet syftar till att undersöka möjligheten all 

rena luften med avseende på radondotterhalten med en enkel typ av 

elektrofilter. 

Projektet finansieras av B FR och genomförs vid institutionen för kiirn

kemi vid tekniska högskolan i Stockholm. 

Rapport från den första etappen av studien. som avser uppnåelig re

ningsgrad. beräknas förelirga i december 1979. 

Projekt 4 .6 avser att spika vattenWkter med siirskilt höga radonhalter. 

Som tidigare redovisats kartlägger SSI koncentrationen av radon och 

radium i vissa (större) vattentiikter. 

Denna spårning bör utvidgas till att omfatta ett större antal vattentiikter. 

vilket kräver medverkan av SGU. Medel for SGU :s medverkan saknas för 

närvarande. 

Spårningen heräknas vara avslutad inom tvf1 fir. 
Pr<~jekt 4.7 avser att utreda vad som hiinder med vattnets radonhalt 

under distrihutionen till konsumenten samt vilka åtgärder som erfordras 

för att minska radonavg[mgen friln vatten vid tappställen. 

Projektet kan genomföras vid Chalmers tekniska högskola och kommer 

att finansieras av BFR. 

Rapport bef"äknas föreligga inom ett år. 
Konsekvenser av åtgiirdcr mot strfilning 

" Projekt 5. I a vscr att utarbeta metoder för jämförelse mellan kostnader 

och hälsoriskc:r vid olika gränsvärdesnivtter i hyggnader. 

De faktorer som bör ing{1 i denna sammanvägning är 

l. byggnadsheståndets sammansiittning. 

'"'I radonhalt i olika typer av byggnader pä grund av hyggnadsmaterial, 

3. inträngning av radon friln herg och jord i olika byggnadstyper. 

4. radon inornhus från hushållsvatten. 
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.'i. hälsoeffekt vid olika gränsvänlcsniviicr. 

6. effekt av och kostnad för olika iitgärder för att nedbringa radonhalten 

till vissa värden. och 

7. statligt stöd för åtgärder. 

Arbetet med metodutveckling bör starta snarast för att möjliggöra an

passning av pågäende och planerad forskning och utveckling till de krav 

som den slutliga utvärderingen ställer. 

Tidsåtgiingen för projektet beräknas till ett är. 

" Prt~jekt 5 .2 avser att klarlägga konsekvenser för byggnadsmaterialindu

strin av gränsviirden på olika nivåer för byggnadsmaterial. 

De provisoriska gränsviirdena för hyggnadsmaterial har uttryckts i ra

diumindex och gammaindex. I det fortsatta utredningsarbetet skall klarläg

gas hur radondotterhalten i bostäder kan relateras till dessa begrepp (pro

jekt 2.4J. 

Det är önskviirt att använda så lågaktiva byggnadsmaterial som möjligt 

för att gammastrftlning och radondotterhalt inomhus inte skall erhålla 

onödigt höga värden. 

Byggnadsmalerialsgammastrålning. radiumhalt och radonavgång bör 

kartläggas. Kartläggning bör ske av förekommande täkter för råvaror för 

byggnadsmaterial för att spåra täkter med särskilt hög radioaktivitet. 

Täkter aktuella för undersökning är bl. a. grustäkter. stenbrott för produk

tion av ballast till betong samt lertag for tillverkning av tegel. 

Efter kartläggningen analyseras konsekvenserna vid olika tillåtna nivåer 

på gränsvärden för byggnadsmaterial. 

Projektet bör genomföras av byggmaterialindustrin i samråd med plan

verket och SSI. Kartläggning av byggnadsmatcrials radonavgång kommer 

att utföras av SP (projekt 2.2. I). Kartläggning av råmaterial hör ske av 

SGU i samrf1d med SSI. 
Tidsåtgång för projektet heriiknas till ca ett är. 

* Projekt 5 .3 avser utveckling av metoder för att beräkna konsekvenser för 

markanvå.ndningen vid olika gränsvärdesnivåer. Radonutredningens för

slag till gränsvärden för mark innebär restriktioner och villkor för bebyg

gelse av mark med särskilt hög radioaktivitet. Innan utförligare bestäm

melser och rekommendationer för markanvändningen ges måste konse

kvenserna av olika restriktioner och villkor analyseras. 

Erforderliga delutredningar härför är bl. a. 

I) Omfattningen av berörda områden i regioner med tätbebyggelse vid 

olika gränsvärdesnivåer. Studium av geostrålningskartor i skala 

1:50000. 
2) Insamling av erfarenheter från kommuner, vilkas planläggning och 

markanvändning påverkats av restriktioner beträffande strålfarlig 

mark. 
31 Villkor för bebyggelse på strålfarlig mark vid olika hyggnadstekniska 

skyddsåtgärdcr. 



Prop. 1979/80: 97 

41 Villkor för annan markanviindning iin för grundbggning av byggnader. 

Exempel: tomtmark. parker och grönomr:'idcn. anliiggningar siisom ga

tor. vägar m:h llygplatser. jordbruksmark, friluftsområden. 

51 Plantekniska konsekvenser i olika skeden av planprocessen - fr{m 

planering av jungfrulig mark till utbyggnad av planerad och ddvis 

bebyggd mark. 

6) Juridiska och ekonomiska konsekvenser av ändrad markanvändning. 

7) Psykosociala konsekvenser. t. ex. vid tilHimpning av skilda griinsvärden 

för mark i ny och befintlig bebyggelse. 

8) Hälsoeffekter vid olika gränsvärdesnivåer. 

En projektgrupp med representanter för planverket. socialstyrelsen och 

SGU bör leda projektet. Som utredningsman anlitas forskare eller konsult. 

Projektet kan genomföras inom ett år. 

Långsiktiga projekt 

Projl'kt 6.1. Detta längsiktiga ( 1-2 år) forskningsprojekt avser att under

söka frågeställningar som gäller för sambandet mellan berggrundens och 

jordlagrets innehåll av radioaktiva ämnen. radonavgången från berggrun

den och jordlagret. transporter av radon genom marken och radonhalten i 

luften ovanför markytan. Fördjupad kunskap om dessa frågeställningar 

avseende svenska förhållanden är nödvändig för att kunna ge anvisningar 

om radonproblem vid framtida markanvändning för bostadsändamål och 

för att kunna vidta åtgiirder för uti förhindra radon från att tränga in i 

byggnader. Undersökningarna skall omfatta länga försöksserier samt jäm

förelser med forskning i andra länder. Resultatet frfm undersökningen kan 

kompletteras med en s. k. pilotstudie för att ge underlag för en beriikning 

av den samlade stråldosen till befolkningen av radon i utomhusluften. 

Frågeställningar som skall undersökas är: 

- Berggrundens och jordarternas betydelse för koncentrationen av nu.lon 

och radondöttrar i inomhusluften 

- geologiska. fysiska och kemiska faktorers betydelse för radoncxhalation 
och radontransport 

- utveckling av instrument och mätmetoder. 

Projektet skall innefatta följande punkter: 

• Litteraturstudier och internationella kontakter 

• Val av testområde 

• Geologiska undersökningar 

• Hydrologiska undersökningar 

• Meteorologiska undersöknigar 

• Geofysiska. icke radiometriska, mätningar 

• Utveckling av radiometriska metoder och instrument 

Projektet avses att utföras av SGU och Meteorologiska institutionen i 

Uppsala i långtgaende samarbete med övriga institutioner som arbetar med 

forskning på radonfrågor. i första hand SSI. I arbetet bör fortlöpande 
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kontakter tas med de N EA/IAEA (N EA = Nuclear Energy Agency/ 

IAEA = lnternational Atomic Energy Agenc.:y) organisationer som SGU 

samarbetar med inom projektet '"Gases in uranium cxploration". Resulta

ten fdn projektet kan st11.:c:cssivt avrapporteras. 

Tidsiltgfi.ngcn för projektet beriiknas till mellan ett och tvii ftr. Osiikcrhe

ten i tidsangivelse berm· på svfirigheter att förutsiiga hur stort behovet av 

mätningar iir \"ör att faststiilla sambam.lct mellan radonavgången frfö1 mar

ken oc:h radonhalten i utomhus- oc:h inomhusluften. Av denna anledning 

planeras projektet att utföras i tvf1 etapper om vardera ett år där resultatet 

frän det första årets arbete skall ligga till grund för bedömning av behovet 

av fortsatta arbeten under den andra etappen. 

Per ilr bertiknas att i forskningsarbctet på heltid arbetar en geolog oc:h en 

geofysiker vid SGU. Diirtill kommer arbete under ett halvt manår för en 

fysiker vid meteorologiska institutionen i Uppsala. Total arbetsåtgång är 

alltså ~.5 manår per i\r. 

l'r<!ick.1 6.2 iir ett långsiktigt projekt som avser att klarlägga frek venscn 

av partikelstorlekar i luften. en jämförelse mellan bostäder och gruvor. 

Underlag behövs för bedömning av riskfaktorer för befolkningen vilket för 

närvarande grundar sig pä studier av gruvarbetare. 

Fiirdelningen i luften av partiklar med olika storlekar har stor betydelse 

för stråldosen från inandadc radondöttrar. Inom detta umrfide p[1g1lr sedan 

m<inga iir forskning i många Hinder. Problemet iir svfirt. vilket bl. a. visat 

sig i motsiigandc forskningsrapporter. Ytterligare kunskaper om hur par

tiklarna deponeras i luftvägarna skulle betydligt underlätta riskuppskatt

ningen av hiilsocffckter frän inandning av radondöttrar. 

Projektet kan genomföras vid institutioner som sysslar med aerosol

forskning och radiofysik. 

Tidsiitgängen för projckti:t beriiknas till två i\r. 

··· Pn~jl'kt 6.3 avser att klarliigga filters inverkan på frekvensen av olika 

partikelstorlekar i luft rn:h den effekt filtrering kan medföra för hälsan. 

Filtrering av luften bedöms p{i mänga hi'tll vara ett sätt att komma 

tillriitta med radonproblemet. Radon kan inte filtreras bort med enkla 

medel. Radondöttrarna diin:mot kan med tillräckligt bra filter filtreras bort 

nä<>tan helt. Radonets produktion av radondöttrar motverkar effekten av 

filtrering sä att sänkningen av radondotterhaltcn i de flesta fall ej överstiger 

ca 50 ',;r. 
Förändringen av partiklarnas storleksfördelning vid filtrering av luft 

samt olika partikelstorlekars betydelse för hiilsoeffcktcn behöver klarläg

gas. Projektet torde med fördel kunna genomföras parallellt med 6.2 i vissa 

avsnitt för att hålla kostnaderna nere. Projektet kan genomföras av Studs

vik energiteknik AB. 

Tidsåtgången för projektet bcriiknas till ett halvår. 

Det är känt för utredningen att institutionen l"ör hygien, kärnfysik och 

radiofysik vid universitetet i Lund till forskningsrådsnämnden inlämnat en 
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ansökan om prl~jektanslag för ett projekt benämnt, "Radon- och radondot

terhalt frftn bildning till deposition". Av ansökan framgär all projektet 

innefattar delar av projekten 6.2 och 6.3 men det kan inte utan väsentliga 

kompletteringar ersätta dessa projekt. 

Ansökan iir för niirvarande föremäl för remissbchandling.Beslutct frän 

forskningsrådsniimnden väntas i november eller december 1979. Projektet 

i Lund planeras piig<i under tre f1r. 

··· Pn~idt 6.4 avser epidemiologisk undersökning i stor skala av sambandet 

mellan radon i bost~ider och uppkomsten av lungcam:cr. Projektet är en 

forts~ittning av den retrospektiva (titerblickande) studie av sambandet mel

lan förhöjda radonhalter i bosliider och lungrnm::erförekomst hos de 

boende som redovisas som projekt 3.1. Metod och utförande är helt 

beroende av resultatet av förstudien. 

Pä längre sikt bör en prospektiv (framåtblickande) undersökning genom

föras för att ge ny kunskap om sambandet radondöttrar - hälsoeffekt 

utvecklas hos boende i hus med höga respektive låga radondotterhalter. 

' Pn1id.t 6.5 avser att utreda möjligheterna att med enkla och lämpliga 

atgärder förbättra ventilationen i självdragsventilerade småhus och dåligt 

ventilerade rum t. ex. sovrum i fläkt ventilerade hus. 

De bostäder som idag troligen har den lägsta luftomsättningen och 

diirmed högsta radonhalten finns i självdragsventilerade småhus. Dessa 

har i mi'mga fall tätats i strävan att spara energi så all ventilationen 

försämrats i alltför hög grad. Vanligen finns det frånluftskanaler endast 
från kök och badrum. 

Fläkt ventilerade lägenheter med enbart frånluftstläkt kan i många fall ha 

godtagbar luftomsättning. dvs ca en halv luftomsättning per timme, ge

nomsnittligt. Vissa rumt. ex. sovrum är emellertid ofta dåligt ventilerade 

och kan därför ha höga halter av radongas. 

Projektet kan genomföras av SIB. 

Tidsåtgången för projektet beräknas uppgfl till ett flr. 
.;. Pn~iekt 6.6 avst:r undt:rsökning av radondottt:rhalt och luflomsättning i 
andra lokaler än bostäder. 

I de flesta fall är luftomsättningen större i andra lokaler än i bostäder. Då 

också uppehållstiden oftast är kortare än i en bostad är problemet i de 

flesta fall mindre än i bostäder. Det finns dock lokaler, där höga radon

halter kan befaras p. g. a. hög radonavgång eller låg luftomsättning. En 

kartläggning av radonhalter i andra lokaler än bostäder är därför befogad. 

Undersökningen kan utföras av SIB. SP och SSI. Tidsåtgången för projek

tet beräknas till ett år. 
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IV MEDELSBEHOV FÖR PÅGÅENDE OCH PLANERAD 
FORSKNING 

I förcg[1ende avsnitt har medelshehovet angivits för varje forsknings

och utvecklingsprogram. Bedömningarna av medelsbehoven bygger på 

uppskattningar från främst SG U och SSI. De är av naturliga skäl behäftade 

med nera osäkerheter. Som tidigare påpekats kan bristen på forskare eller 

andra resurser inom ett visst område fördröja eller fördyra projekt. Stor 

osiikerhct gäller beräkningen av kostnad och tidsåtgång för de l~ingsiktiga 
projekt som måste föregås av en förstudie. 

Det är for närvarande inte helt klarlagt vilka organ som slutligen skall 

sv;tra för de nya projekt som utredningen föreslår dvs. vem som skall 

definiera uppdragen i detalj. svara för löpande uppföljning och rapporte

ring till utredningen. Erforderliga medel bör därför ställas till ett eller två 
forskningsorgans förfogande för fördelning av medel till de organ som skall 

svara för resp. projekt. Utredningen föreslår att byggforskningsrådet sva

rar för fördelning av forskningsmedcl för projekt som rör ventilation och 

andra byggnadstekniska åtgärder och statens strålskyddsinstitut med hjälp 

av sin forskningsnämnd svarar för fördelning av medel till övriga projekt. 

Medelsbehovet i tkr fördelade på budgetår framgår av följande tabell. 

Kortsiktiga projekt 

I. I Utveckling av 
mätteknik för mätningar 
i samband med 
markanvändning och 
nybebyggelse 

1.2 Markens inverkan på 
radonhalt och 
gammastrålning inomhus 

2.1 Kalibrcringsverksamhet 
2.~ Kartläggning av 

radonhalter inomhus för 
bestämning av 
kollektivdos 

2.4 Utveckling av metoder 
för beräkning eller 
bedömning av 
radondotterhalt vid 
projektering av 
byggnad 

3. I Förstudie för att utreda 
möjligheterna att 
genomföra epidemiologiska 
undersökningar av sambandet 
mellan radon och lungcancer 

3.2 Studier av upptaget ;1v 
radondöttrar i 
bostadsmiljö och i 
gruvmiljö 

4.4 Overföring av radon 
via värmeväxlare 

bå 
1979/!!0 

250 

250 

175 
300 

50 

150 

200 

75 

bå 
1980/!!I 

250 

175 
400 

50 

150 

75 

bä 
1981/82 

175 
350 



Prop. 1979/80: 97 77 

hå bå bå 
Kortsiktiga projekt 1979/80 1980/81 1981182 

4.6 Spårning av vattenliikler 50 
särskilt höga radonhalter 

5.1 Utveckling av metoder 75 
för jämförelse mellan 
kostnader och hälsorisker 
vid olika gränsviirdcsnivåer 
i byggnader 

5.3 Konsekvenser för 125 
markanviindningen vid olika 
gräns värderingar 

6.1 Radonexhalation och 
radontransport frän och i 
olika typer av bergarter 
och jordarter. Markens 
inverkan pii radonhalten 
i utomhus- och inomhusluft 
Etapp I 225 350 
Etapp Il 175 325 

6.2 Frekvenser av och 200 400 200 
radondöttrarnas fördelning 
på olika partikelstorlekar 
i luft. jämförelse mellan 
bostäder och gruvor 

6.3 Förändringar i frekvenser 100 )()() 

av olika partikelstorlekar 
i luft genom filtrering 
och dessas betydelse för 
hälsoeffekten 

6.4 Epidemiologisk undersökning 
av sambandet mellan radon i 
bostäder och uppkomsten av 
lungcancer - huvudstudie 
(beroende av resultatet av 
projekt 3. Il 

6.5 Genomförande och utvärdering 400 
av ventilationstekniska 
åtgärder för att förbättra 
ventilationen i 
självdragsventilerade och 
näktventilerade hus 

6.6 Radondotterhalt och 100 
luftomsiittning i andra 
lokaler än bostäder 

Totalt 2050 2800 I 025 

Detta förslag till forsknings- och utredningsprogram har utarbetats i 
samarbete med experter från statens strålskyddsinstitut, statens planverk, 

socialstyrelsen. Sveriges geologiska undersökning, statens institut för 

byggnadsforskning, statens råd för byggnadsforskning. forskningsråds

nämnden. statens provningsanstalt, Studsvik energiteknik AB samt före

trädare för byggnadsindustrin. 
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V PRIORITERING AV FORSKNING 

Det forskningshehov som redovisats i det föregående är omfattande. 

Många av forskningsprojekten kräver kvalificerad personal och det torde 

inte vara möjligt all inom del närmaste året sätta igång samtliga projekt. 

Utredningen har därför. efter samråd med nämnda experter. prioriterat de 

olika forskningsprojekten efter följande principer. 

Högst prioritet hör enligt utredningen ges förskning som avser att klar

bgga samhandct mellan radon och människors hiilsa. forskning som avser 

ut veckling av mätmetoder för radon samt forskning som syftar till att 

klarliigga samhandet mellan radonhalt i hyggnader och radonavgång från 

mark och byggnadsmaterial. 

Utredningen förutsätter att den nu givna prioriteringen omprövas fortlö

pande och allteftersom olika forskningsresultat föreligger. Så t. ex. bör 

projekt 3.1 som iir en förstudie med syfte att utreda möjligheterna att 

genomföra epidemiologiska undersökningar av sambandet mellan radon 

och lungcancer avvaktas innan beslut om ytterligare forskning inom detta 

område fattas. 

Utredningen förutsätter rn.:kså att projekt 5.2. som berör radonavgång 

från byggnadsmaterial och som byggnadsmaterialindustrin förklarat sig 

berett att genomföra sätts i gång snarast. 

Utredningen föreslår följande prioritering av projekten där projekt i 

grupp 1 har högsta prioritet. projekt i grupp 2 näst högsta prioritet och 

projekt i grupp 3 lägsta prioritet. 

Grupp I 

projekt 

Grupp 2 

projekt 

Förstudie för all utreda möjligheterna att genomföra epide

miologiska undersökningar av sambandet mellan radon och 

lungcancer (projekt 3.1 I. 

Kalibrerings verksamhet (projekt 2.1 ). 

Utveckling av mätteknik för mätningar i samband med mark

användning och ny bebyggelse (projekt I. I) 

Markens inverkan om radonhalt och gammastrålning inom

hus (projekt 1.2). 

Genomförande och utvärdering av ventilationstekniska åtgär

der för att förbättra ventilationen i sjiifrdra,1?sventilerade och 

.fliiktventilcrade hus (projekt 6.5). 

Kartläggning av radonhalter inomhus för bestämning av kol

lektivdos <projekt 2.3). 

Utveckling av metoder för beräkning eller bedömning av ra

dondotterhalt vid projektering av byggnader <projekt 2.4). 
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projekt 

Grupp3 

projekt 

Radonexhalation och radontransport från od1 i olika typer av 

bergarter och jordarter. Radonexhalationens inverkan pi\ ut

omhus- och inomhusluft (projekt 6.1 l. 

Studier av upptaget av radondöttrar i bostadsmiljö m:h gruv

miljö (projekt 3.2). 

Utveckling av metoder för jiimförclse mellan kostnader och 

hälsorisker vid olika gränsvärdesniväer i byggnader I projekt 

5.1 ). 
Överföring av radon via värmeväxlare (projekt 4.4). 

Konsekvenser för markanvändningen vid olika gränsvärdes

nivfter I projekt 5.3). 

Radondotterhalt och luftomsättning i andra lokaler än bostä

der (projekt 6.6). 

Spårning av vattentäkter med särskilt höga radonhalter <pro

jekt 4.6). 

Frekvenser av och radondöttrarnas fördelning pil olika parti

kelstorlekar i luft. jämförelse mellan bostäder och gruvor 

(projekt 6.2). 

Förändringar i frekvensen av olika partikelstorlekar i luft 

genom filtrering och dessas betydelse för hälsoeffekten (pro

jekt 6.3) 

Epidemiologisk undersökning av sambandet mellan radon i 

bostäder och uppkomsten av lungcancer - huvudstudie ( pro

jekt 6.4). 

Enligt denna prioritering fördelar sig kostnaderna enligt följande i tkr. 

bå bå hå 
1979/80 1980/81 1981/82 

Summa grupp I 825 875 175 
grupp 2 925 I 27.'i 675 
grupp 3 300 650 200 
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RADON UTREDNINGEN Hila~a 3 

1979- I 1-08 

Regeringen 

.l1in.lbruksdepartcmentct 

Angående finansiering a\' kostnader för att sänka radon
dotterhalten i befintliga bostäder 

1 Inledning 

Radonutredningen föreslttr i sin PM 1979-05-30 IDs Jo 1979: 91 för att ge 

ledning vid prioritering av åtgärder bl. a. provisoriska gränsvärden for 

radondotterhalt i bostäder innebärande att ingen får utsättas för mer än 

2 000 Bq år/nr' under fem år. För praktisk tillämpning föreslås följande 

regler. 

- att bostäder med radondotterhalter högre än I 000 Bq/m' skall åtgärdas 

senast inom två år. 

- att bostäder med halter högre än 400 Bq/m 3 skall åtgärdas senast inom 

fem år. 

Utredningen föresiår att åtgärder vidtas så att radondotterhalten sänks 

så mycket som möjligt med enkla åtgärder. Radondotterhalten bör i alla 

fall understiga 200 Bq/m 1
. 

Utredningens målsättning i första hand är att olika åtgiirder för att 

minska radonavgången i de mest utsatta husen skall genomföras och utvär

deras. För att sänka radon- och radondotterhalh:n i befintliga bostäder kan 

dels iitgärder för en förbättrad ventilation. dels olika slag av andra bygg

nadstekniska åtgärder bli aktuella. Resultatet som nås genom utvärdering 

av åtgärderna bildar ett väsentligt underlag för utredningens framtida för

slag om permanenta gränsvärden. 

Flera projekt för att utvärdera olika f1tgärder för att minska radon och 

radondöttrar i inomhusluft pågår och planeras. Utvärderingen av och 

ungefärliga kostnader för flertalet av de åtgärder som utreds inom projek

ten beräknas föreligga under är 1980. 

Utredningen har dessutom i skrivelse till regeringen den 19 oktober 1979 

redovisat ett program för forsknings- och utredningsarbete om strålning i 

byggnader. 



Prop. 1979/80: 97 81 

I. I Ventilationstekniska åtgärder 

Enligt utredningens överviiganden medför en luftviixling pii minst 0.5 

omsättningar per timme att radondotterhalten i de llcsta fall kan hållas 

lägre iin 400 Rq/m 1
. En sådan luftomsiittning iir iivcn iinskvärd för att 

tillgodose allmänna hygieniska krav pil luftkvalitet och är föreslagen att 

införas i Svensk byggnorm !SBNJ som ett generellt minimikrav vid ny

byggnad av bostäder. En större luftomsiittning kan dock under vissa för

hållanden bli erforderlig för att nedbringa halten radon och radondöttrar till 

en godtagbar nivå. 

Ventilationen står för en stor del (30-60 IJ·{,) av energiförlusterna vid 

uppvärmning av bostäder. Med hänsyn till kraven på energibesparing är 

det diirför önskvärt att luft växlingen hålls pii rimligt låg nivå. Minimikravet 

med hänsyn till luftkvaliteten är enligt SBN samtidigt maximikrav med 

hänsyn till energihushf1llningen. 

I hus med hiigre radondotterhalt iin 400 Bq/m3 bör i första hand ventila

tionen förbättras. Det finns skäl anta att många hus med självdragsventila

tion behöver förses med niigon form av fläktventilationssystem. 

Småhus med självdragssystem kan förses med central frånluftsfläkt sam

tidigt som komplettering sker med erforderliga tilluftsdon. System med 

värmeväxlare kan utan större byggnadstekniska åtgärder installeras i små

hus. Fördelen med värmeväxlare framför enbart frånluftsfläkt är att upp

värmningskostnaden för ventilationsluften och därmed energiförlusten kan 

sänkas till ungefär hälften. 

Flerbostadshus med självdragssystem kan förses med centrala frånlufts

fläktar och kompletteras med tilluftsdon om så erfordras. Att förse tlcrbo

stadshusen med värmeväxlare kan bli mycket kostnadskrävande med tan

ke på de byggkostnader ett nytt kanalsystem för tilluften skulle medföra. 

Flerbostadshusen kan i stället förses med värmepump för att på så sätt ta 
till vara värme från frånluftcn och använda denna värme för att förvärma 

förbrukningsvarmvatten. 

I llerbostadshus och småhus som har mekaniska ventilationssystem med 

0,5 luftomsättningar per timme loms/hl men i vilka radondotterhalten är 

högre än 400 Bq/m' bör, om så visar sig lämpligt, ventilationen ökas till en 

högre nivå än 0.5 oms/h för all nedbringa radondotterhalten till en godtag

bar nivå. I vissa anläggningar bör en ökning av ventilationen kunna ske 

genom smärre justeringar av anläggningen. Om ventilationssystemet inte 

är dimensionerat för högre luftomsättning än 0,5 oms/h måste förmodligen 

systemet byggas om. 

1.2 Andra byggnadstekniska åtgärder 

De byggnadstekniska åtgärder som utöver ökad ventilation är möjliga i 

befintliga byggnader för att minska radonhalten är till exempel utbyte av 

6 Riksdu1:e11 1979/80. I sam/. Nr 97 
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hyggnadsmaterial som ger upphov till fiirhöjd radonhalt. isolering av mate

rialet för att minska radongasutströmning i rumsluften eller utbyte av eller 

isolering av radiumhaltigt material som utgör grund för huset eller som 

använts som återfyllning. Byte av hyggnadsmatcrial som har en härandc 

konstruktion är oftast så svårt och kostsamt att detta som regel inte iir en 

framkomlig väg. Som regel är det lällarc att beräkna säviil kostnader som 

effekten av de övriga ätgiirderna. 

De ätgärder. förutom förhättrad ventilation. som f. n. kan rekommende

ras iir friimst 

- uthyte av kraftigt radioaktiv jord eller fyllning intill bllarväggar. 

- uthyte av kraftigt radioaktivt fyllningsmaterial i golv. 

- ventilation av kryputrymmc under fribärande golv vid kraftigt radioak-

tiv mark. 

För alt hindra radon som avgf\r från mark och byggnadsmaterial frän att 

ge höga radondotterhalter i inomhusluften pägår försök med spiirrskikt. 

J .3 Kostnader för åt~ärder 

l bilaga (här utelämnad) redovisas en inom planverket efter samråd med 

byggforskningsrådet gjord uppskattning av kostnader for åtgärder för all 

sänka radondolterhalten i hostäder. 

Nuvarande underlag för bedömning av totala kostnader är ytterligt brist

fälligt. Osäkerhet råder ,,ålct!~s om berörda kvantiteter och om liimpligaste 

åtgärder. 

För att få en mycket ungefärlig uppfattning om kostnaderna kan följande 

antagandcn göras. Kostnaden per hus beräknas till 40 000-80 000 kronor. 

Det kan antas att 200-2 000 hus ligger pä alunskiffer och har en radon

dotterhalt pf1 mer än 400 Bq/m'. Dessa antaganden ger en total kostnad av 

lägst 8 milj. kronor (200 x 40000) och högst 160 milj. kronor (2000 x 

80000). Kostnaden har uppskattats till 60 milj. kronor ( 1 000 x 60 000). 

Osäkerheten i kostnadsberäkningarna beror främst på antalet hus som 

måste åtgärdas. 

Förutom hus som ligger på alunskiffer behöver ett antal hus med kraftigt 

radioaktivt byggnadsmatcrial ihgärdas. 

Såvitt nu är känt behöver praktiskt taget inga flerfamiljshus eller tliikt

ventileradc småhus med s:ldant material åtgiirdas särskilt för att radondot

terhaltcn skall understiga gränsvärdet 400 Bq/m1
• Erforderliga åtgärder i 

dessa hus torde normalt vara att se till att ventilationen fungerar på avsett 

och normenligt sätt. Kostnaderna härför bör bestridas av fastighetsägaren. 

Aktuella hus för åtgärder är främst småhus med självdragsvcntilation 

och med stor andel alunskifferbaserad gasbetong i byggnadsstommen. 

Med stor andel avses här att 4 a .'i av rummens 6 väggar, golv och tak har 

sådan gasbetong som stommaterial. Uppskattningarna av antalet sådana 

hus är mycket osäkra. Utredningen har angett antalet till 3 0(10 it l.'i 000 

hus. Försök till säkrare beräkning av antalet hus pågår. 
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Sådana effektiva åtgärder som all hygga om husen och hyta ut stomma

terialen iir det som niimnts hl. a. av kostnadsskiil f. n. inte rimligt att 

genomföra. Det iir f. n. inte heller aktuellt all generellt rekommemkra att 

radontiitande skikt sätts upp pfa väggar. golv och tak för att hindra radon

gas att strömma ut i rummen. Ytterligare utredningar hehövcr genomfiiras 

om möjligheterna att siinka radondotterhalten i luften och om risk för 

hyggnadstekniska skador när man siitter upp spiirrskikt på viiggarna. 

Den :"1tgärd som f. n. kan rekommenderas är diirför friimst installation av 

fläktsystem i de sjiilvdragsventilerade smfihusen. En siinkning av radon

dottcrhalten till 200 Bq/m1 fordrar ofta en ökad luftomsiittning. För att 

undvika stora energiförluster är det dfi rimligt att även installera viirmeviix

lare. Kostnaderna för tläktsystem med viirmeviixlare har uppskattats till 

omkring 20 000 kronor per hus. Totalkostnaderna för 3 000- 15 000 hus 

uppskattas till 180 milj. kronor. 

Sammanlagda uppskattade kostnader för alla hus som antas hehöva 

åtgärdas torde komma att ligga i storleksordningen 250 milj. kronor. 

Nämnda antal hus och kostnader avser hefintliga hus med radondotter

halter över 400 Bq/m-1. Radonutredningen har även föreslagit att alla hus 

som byggs om under den niirmaste 5-årsperioden skall [ltgiirdas sf1 att 

radondotterhalten blir högst 200 Bq/m3
• Det ankommer pä byggnadsnämn

den att vid ansökan om byggnadslov avgöra om ombyggnaden är av sådan 

icke oväsentlig art att åtgärder för siinkning av radondotterhalten skall 

krävas. Antalet berörda hus kan mycket grovt uppskattas till ett par tusen 

och totalkostnaderna till några tiotal miljoner kronor. Vid stor omfattning 

på ombyggnader för energihesparingar blir husantalet och kostnaderna 

högre. 

Hur stora kostnader som tillkommer om andra hus i intervallet 200-400 

Bq/m-1 skall åtgärdas är oklart. 

Effd:.tcrna ph driftkostnader m. m. har inte kunnat utredas i detta sam

manhang. 

2 Spårning av hus 

I utredningens PM pekas pft ett antal metoder för att spärn de hus som 

har sil höga radondotterhalter att de av utredningen föreslagna provisoris

ka gränsvärdena för radondotterhalt i befintlig bebyggelse överskrids. Det 

pekas ocksä pil de problem av miitteknisk natur som föreligger dii det gäller 

att fastställa om griinsvärdena överskrids. De metoder som beskrivs iir i 

många fall så osäkra att de inte kan utgöra enda kriterium för att ätgärder 

skall vidtagas. 

Syftet med spårningen iir att finna hus med särskilt hög radondotterhalt. 

Utredningen har i sin PM bl. a. pekat på tvä metoder. bilburen gammamii

tare och spårfilm. Dessa metoder bygger på principen att i första hand 
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successivt söka eliminera de hus i vilka griinsviirdena inte överskrids. 

Andra metoder är också framkomliga. 

I vissa fall kan radomlotterhalten senare hehöva bestiimmas med nog

grannare mätmetoder. Mätningar med dessa noggrannare mdodcr iir rela

tivt dyrbara. 
En siidan noggrannare undersökning kan hestä av bl. a. hesiktning av 

huset, mätning med handburen mätare av andel alunskifferbaserad gasbe

tong i stommen och gammastrålningen friin gasbetongen, ytterligare miit

ning av radondotterhalten med sp<lrlilm. filtermätare eller integrerad mät

ning av radonhalten med TLD-mätare under en vecka. Eventuellt kan 

miitningar av radondotterhalten hehöva göras under olika ärstider. Pft 

basis av sftdana undersökningar torde det vara möjligt att tämligen nog

grant hedöma om radondotterhaltcn ligger över griinsviirdet 400 Bq/m·1 

vilket värde. om utredningens förslag antas. får anses utgöra sanitär oHi

genhet enligt hiilsovärdsstadgans mening. 

Erfarenheterna frän försöksvcrksamheten i Uppsala. som också har 

verifierats vid mätningar i andra kommuner. innebär att många kommuner 

inom en snar framtid torde komma att ha en ganska god uppfattning om 

radondotterhalten i bostäder och om åtgärder som behöver vidtagas. 

Det bör ankomma på socialstyrelsen att i samråd med strålskyddsinstitu

tet ge närmare anvisningar till hälsovärdsniimnderna i fråga om grund för 

beslut om sanitär olägenhet och föreläggande om åtgärder till fastighets

ägare vid alltför höga radondotterl·alter i bostäder. 

3 Finansiering 

I vissa fall kan åtgärder för att sänka radondotterhalten i bostadshus till 

en godtaghar nivå bli förhållandevis kostsamma. Det kan därför vara 

skäligt att fastighetsägaren erbjuds någon form av ekonomiskt stöd i de fall 

åtgärder behöver vidtas. 
För ombyggnad och förbättring av bostadshus lämnas i dag statligt 

linansieringsstöd i flera olika former. Bostadslån enligt bostadslinansie

ringsförordningen (BFFl 1974: 946 kan beviljas för i första hand standard

höjande ombyggnader. Lån och bidrag enligt energisparförordningen 

1977: 332 medges för energibesparande åtgärder i befintliga bostadshus. 

Övriga låne- och bidragsformer är av mindre intresse i detta sammanhang. 

Bostadslånet för ombyggnad utgör en viss andel av det fastställda låne

underlaget. vilket skall motsvara den godkända ombyggnadskostnaden. 

Andelen varierar beroende på låntagarkategori. Tillsammans med priori

terade bot\enlån täcker bostadslånet 95 procent av den godkända ombygg

nadskostnaden för småhus. respektive 8.'i procent för enskilt ägda flerfa

miljshus och hela kostnaden för flerfamiljshus som ägs av allmännyttiga 

bostadsföretag. 
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Som villkor för bostadslån gäller enligt 8 * BIT normalt all ombyggna

den skall medföra en viisentlig ökning av bostadsviinlct. Detta innebiir att 

lån bara skall beviljas till sådana moderniseringar som ökar det bostads

funktionella viirdet. l. ex. genom att höja standarden frän en kvalitetsgrupp 

enligt folk- och bostadsräkningen ( FOB) till en högre. Gränsdragningen är 

dock inte möjlig att glira helt skarp. utan omständigheter i det enskilda 

fallet kan ha betydelse för denna prövning. För vissa angeliigna ändamål. 

t. ex. ombyggnad som avser förbättrad avfallshantering. har emellertid 

gjorts undantag från kravet på viisentlig ökning av bostadsvärdet genom en 

föreskrift härom i 9 ~ HFF. 
Ett annat villkor för bostadslän är att kostnaden inte ffir vara alltför 

ringa. De godtagbara ombyggnadskostnaderna måste i regel uppgä till 

minst 10 000 kronor för småhus och 2.'i 000 kronor för llerfamiljshus för att 

lån skall beviljas. Också i detta avseende har särskilda bestämmelser 

fastställts i 9 ~ HFF för ombyggnad som avser förb~ittrad avfallshantering. 

För sådana lån gäller en lägsta kostnad på 7 000 kronor. 

Statligt stöd till energibesparande ätgärder lämnas till hela den godkiinda 

kostnaden. vilket i allmänhet bestäms med hjiilp av schablonbelopp för 

olika fögärder. Bidrag beviljas för närvarande med 3.'i procent av den 

godkiinda kostnaden. dock högst med totalt 3 000 kronor per lägenhet. 

Resterande dd av den godkända kostnaden liimnas i form av lån. För lån 

och bidrag enligt energisparförordningen gäller inte något villkor om att 

bostadsvärdet skall öka genom åtgärden. Den godkända kostnaden måste 

uppgå till minst I .'iOO kronor för all stöd skall lämnas. 

För båda linansieringsformerna gäller att lån eller bidrag inte beviljas till 

underhållsåtgärder. utom i de fall dessa är direkt föranledda av ombyggna

den. Vid en genomgripande modernisering av ett bostadshus får enligt nu 

gällande bestämmelser normalt även åtgärder för att minska radondotter

halten inräknas i den beläningsbara kostnaden. Bestämmelsen om väsent

lig ökning av bostads värdet medför dock att statligt bostadslån till ombygg

nad i allmänhet inte kan medges för t. ex. enbart installation av frånlufts

fliikt vid självdragssystem eller för ombyggnadsåtgiirdcr i syfte att siinka 

radondotterh<tlten utan samband med modernisering. För lån och bidrag 

enligt energisparförordningcn krävs ingen ökning av bostadsvärdet. men 

energisparstödet är förbehållet sådana åtgärder som medför en pätaglig 

minskning av energiförbrukningen. Eftersom en ökad luftomsättning. vil

ket torde bli det vanligaste sättet att sänka radondotterhalten. normalt 

medför en hiigre energiförbrukning kan finansiering av sådana ätgärder 

inte ske enligt cnergisparförordningen. I den mån det är påkallat all även 

installera värmcåtervinningsaggregat i ventilationssystemel för att sänka 

energiförbrukningen kan naturligtvis energisparstöd lämnas för denna åt

gärd enligt gällande bestämmelser härför. 

Det enklaste sättet att åstadkomma en tillfredsställande finansierings

möjlighct för åtgärder i hus med för hög radondotterhalt torde vara att 



Prop. 1979/80: 97 86 

införa en föreskrift i 9 ~ BFF motsvarande den som giiller för ombyggnader 

som syftar till att förbättra avfallshantering. Kravet pii väsentlig ökning av 

hostadsviirdet som villkor för bostadsltm bör s{1ledes slopas for sädana 

iitgärder som behövs för att en godtaghart liig radondotterhalt skall urr

nås. Denna finansicringsmiijlighet bör begriinsas till de fall di\ hiilsov~irds

nämnd fattat beslut om sanitär liliigenhct till fiiljd av för hög radondotter

halt. och dt1 byggnadsniimnd heslutat om hchov av särskilda iitgärder för 

att nedbringa radondotterhalten vid ombyggnad. 

Griinsen for den lägsta kostnad som heriittigar till stöd hör sättas till 

7 000 kronor for llcrfamil_ishus, vilket övercnsstiimmer mC;'.d vad som giiller 

för lån till förbiittrad avfallshantering. och till I 500 kronor för smf1hus. 

vilket för närvarande iir nedre griinsen för eneq!israrstöd. 

En ändring av allenast 9 ~ RFF har fördelen att finansieringen av <itgiir

der för att sänka radondotterhalten ansluter till ordinarie finansieringssy

stem. Om åtgärderna består i eller ingår som en del i mer genomgrirande 

ombyggnadsåtgärder urrstiir inga tillämrningsrrohlcm, vilket kan hli fallet 

om en särskild finansieringsform tillskapas för radonriskhusen. Ändringen 

av 9 § BFF torde kräva beslut av regeringen. 

Tillhandahållande <tv hin enligt detta förslag skulle normalt lösa finan

sieringsfrågan för berörda fastighetsiigare. Det kan dock finnas skiil att 

överväga om inte samhiillet hör bisti't fastighetsägarna med ytterligare stöd 

för att minska de ökade omkostnader som i!tgiirderna leder till. 

De hus som nu konstateras ha en ailtlör hög radondotterhalt är oftast 

uprförda enligt de hyggnadsbestämmelser som giillde när byggnadslov 

söktes. Dessa bestämmelser iir avsedda att i möjlig mån garantera att huset 

uppfyller skäliga krav på hygien och shkcrhel. Eftersom hälsorisker i form 

av höga radondottcrhalter urrmiirksammats först på senaste tid. har myn

digheterna i sina hestämmelser tidigare inte tagit hänsyn h[irtill. Det kan 

emellertid bli betungande för fastighetsägaren att bekosta erforderliga <it

gärder för att sänka radondottcrhalten iiven om liin härför skulle beviljas. I 

de fall hus med höga radondotterhalter är uprförda enligt gällande bestäm

melser kan inte heller fastighetsägaren lastas för de olärcnhetcr som strål

ningsrisken innebär. Även om en fastighetsägares skyldigheter medför ett 

ekonomiskt ansvar som denne normalt skall bära utan särskilt stöd från 

samhällets sida. kan det i detta fall anses skäligt att visst ekonomiskt stöd 

ges till fastighetsägare som tvingas vidta åtgärder med anledning av för hög 

radondottcrhalt i bostadsutrymmen. Det ekonomiska ansvaret skulle i 
detta fall kunna delas mellan fastighetsägaren och samhället genom att 

fastighetsägaren får bidrag med en viss andel av kostnaden för att sänka 

radondottcrhaltcn. Bidragsandelen hör med hänsyn till att staten även 

lämnar räntebidrag pft lånen liimrligen utgöra 35 rroccnt av den godkända 

kostnaden. 

Det bör ankomma pf1 de kommunala förmedlingsorganen att i samråd 

med byggnadsnämnden och hälsovårdsnämnden hedöma vilka åtgärder 

som skall anses erforderliga. 
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Ett system där generella bidrag till fastighetsiigare medges endast om 

hälsovårdsnämnden fattat beslut om sanitiir oliigenhet skulle kunna leda 

till att trycket på hälsovårdsnämnderna skulle bli mycket stort i griinsfal

len. Hälsovårdsnämndernas personella och ekonomiska resurser lir myc

ket pressade i de flesta kommuner. Alternativt skulle diirl"ör bidragen 

kunna ersättas av möjligheten alt i efterhand helt eller delvis avskriva 

lånen i de fall detta bedöms skäligt. Beslut om sådan avskrivning skulle 

kunna fattas av regeringen eller av myndighet som regeringen bestämmer. 

Utredningen förutsätter att man vid de kommunala energiprogrammens 

utformande beaktar de speciella problem som radon utgör. så all bedöm

ningen av åtgärdsbehov och rekommendationer om energibesparande åt

gärder sker i intimt samarbete med hiilsovårdsniimnden. 

Utarbetandet av denna skrivelse har skett efter samråd med experter 

från bostadsstyrelsen. statens planverk. statens strålskyddsinstitut. social

styrelsen. Sveriges geologiska undersökning. statens institut för byggnads

forskning, Svenska kommunförbundet och byggmaterialindustrin. 
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Bilaga 4 

Sammanställning av remissvar avseende Preliminärt för
slag till åtgärder mot strålrisker i byggnader. PM från 
Radonutredningen. (Ds Jo 1979: 9) 

Efter remiss har yttranden över promemorian ( Ds Jo 1979: 9) Preliminärt 

förslag till i!tgärder mot strtilrisker i hyggnader avgetts av socialstyrelsen. 

riksrevisionsverket, statens strålskyddsinstitut, konsument verket. arhc

tarskyddsstyrelscn. bostadsstyrelsen. statens institut för hyggnadsforsk

ning, statens planverk. Sveriges geologiska undersökning. statens prov

ningsanstalt. länsstyrelserna i Östergötlands. Skarahorgs och Örebro Hin. 

Svenska kommunförhundet. Landstingsförhundct. Hyresgästernas Riks

förbund, HSB:s Riksförbund !HSBl. Svenska Rikshyggen. AB Svenska 

Bostäder. Sveriges Allmännyttiga Bostadsföretag (SABOl. Sveriges Fas

tighetsägareförbund. Sveriges Villaägareförhund. Studsvik Energiteknik 

AB. Svenska Byggnadsarbetareförbundet. Industrins Byggmaterialgrupp 

och Svenska Byggnadsentreprenörförcnigen (SBEFl. Remissinstanserna 

har i några fall bifogat yttranden från underställda myndigheter. 

l Allmänna synpunkter 

Flera remissinstanser noterar med tillfredsställelse att ett utredningsar

bete om strälrisker i bostäder kommit igäng. I stort tillstyrks huvudlinjerna 

i utredningens förslag till åtgärder. Många understryker hehovet av en 

skyndsam behandling av radonfrågan, bl. a. mot bakgrund av den utbredda 

oro och ovisshet som finns hos allmänheten. 

Enligt statens strclls/\yddsi11stit11t förväntas föreslagna åtgärder bryta en 

utveckling mot ökade strålningsrisker i hus och kan förhindra de allvarli

gaste strålningsskadorna. Strälskyddsinstitutet framför att striilningsprob

lemet och framför allt radonproblemet är stort och komplicerat. Forsk

nings- och informationsbehovet är därför stort. När det gäller {1tgärder som 

skall leda till minskade kollektivdoser dvs. en allmän reduktion av radon

dotterhalten i svenska bostäder vilket är det största problemet i radonfr;l

gan är det väsentligt att samhällsekonomiska och andra konsekvenser av 

eventuella åtgärder noga utreds. Ett beslut om f1tgänler mot en risk. som är 

lägre än ett hefintligt gränsvärde måste alltid tas under noga hcaktandc av 

de negativa konsekvenser åtgärderna medför. Samhiillets önskemål att 

spara energi komplicerar också frågans lösning enligt strålskyddsinstitutet. 

Socialstyrelse11 anser att samhället i första hand hör prioritera hjiilpin

satser för bebyggelse med hög halt av radondöttrar. Det kan vara frestande 

i det här läget att föreslå ett allomfattande mätprogram för att tillgodose 
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medborgarnas krav pft just miitsidan. Miilsiillningen mästt: emellertid vara 

att nedbringa radondottcrhalten i vär hoendemiljö. Det finns en tendens att 

ägna alltför stor tid åt mättekniska sofistikerade metoder och all glömma 

hort den viktiga ventilationstekniska delen. som är mt1let för programmet. 

Kons11m1•nti·erket finner det otillfredssliillande att utredningen enligt 

sina direktiv haft att lägga fram ett prcliminiirt åtgiirdsprogram utan all ha 

fått rimlig tid att hinna bedöma de tekniska och ekonomiska konsekvenser

na samt föreslä erforderliga resurser och metoder för genomförandet. 

Verket anser att det hade varit mer iindamälsenligt all låta utredningen i cl! 

sammanhang redogöra för förslag till gränsvärden, metoder och erforder

liga resurser for spårning av riskhus samt hur finansieringen av ev. åtgär

der hör ske. Samtliga dessa tre led bör enligt konsumentverkets uppfatt

ning vara klarlagda innan åtgärder vidtas från myndigheternas sida. Enligt 

konsumentverket är det högst otillfredsstiillandc för de boende att man 

endast kan konstatera all det rör sig om riskhus utan att det kan bedömas 

hur stor risken är och att de ekonomiska reglerna för statliga lån och bidrag 

inte har fastställts. 

llyresRästernas Rik.1ji.irh11nd är positiv till utredningens förslag till åtgär

der. men beklagar samtidigt att dessa blivit något otydliga. Enligt HSB 

anges i utredningen strålniväerna pf1 ett sätt som gör det svärt att följa 

redogörelsen. Sverif.!es \/illaiif.!arl'_fi.irhund framhåller att det är angeläget 

att spårningen av riskhusen och offentliggörandet av miitresultaten sker i 

sådana former att inte ytterligare oro och ovisshet uppkommer. 

2 Provisoriska gränsvärden 

I allmänhet accepteras utredningens förslag till provisoriska gränsvär

den under förutsättning att dessa senare kan komma att sänkas till en lägre 

nivå. Flera remissinstanser anser emellertid föreslagna provisoriska gräns

värden ligga väl högt och menar att en skärpning redan nu bör komma till 

stånd. Särskilt gäller detta föreslagna gränsvärden för åtgärder i belintig 

bebyggelse. Några remissinstanser anser att utredningen snarast bör ta 

fram umlerlag för fastställande av slutliga gränsvärden. 

Socialstyre/sen instämmer i allt väsentligt i utredningens förslag att 

gränsvärdena bör göras provisoriska i avvaktan pf1 ytterligare forsknings

arbete. Styrelsen tillstyrker de föreslagna provisoriska gränsvärdena men 

anser att en skärpning bör kunna ske om ytterligare information skulle 

komma fram om risker och förbättrade åtgärder under den planerade 

femårsperioden. Även lii11sstyrel.l"t'11 i Örehro liin. liinsstyrelsen i Skara

horp· liin, Landsti11f.!.1:fi"ir/1/111det och .'frenska By[<gnadsentrepreniir.fi"ire

ningen anser att de föreslagna provisoriska gränsvärdena bör kunna gälla i 

avvaktan på mer definitiva ställningstaganden. Strillskyddsinstitutl'I anser 

en övergångstid om fem år vara skälig. Enligt institutet bör de föreslagna 
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gränsviinkna ses som provisoriska litgiin.lsnivf1t:r för prioriteringen av 

insatser under övergiingstiden. De slutliga griinsviirdcna torde enligt insti

tutets hedömning bli avscviirt liigre. 

Arhewr.l'f.:.yddsstvre/.1·c11 anser att alla rimliga möjlighell!r att skiirpa kra

ven hör tillvaratas i fråga om häde nu föreslagna provisoriska värden och 

senare värden och menar att liggande förslag hör prövas ytterligare i denna 

anda. 

Statens plam·ak anser det synncrligt:n angeliiget att utredningen snarast 

möjligt tar fram underlag for faststiillande av de slutliga griinsvärden som 

skall gälla för nya byggnader samt för befintliga byggnader vid ombyggnad 

och vid förbättring föranledd av föreliiggande. Enligt planverkt:ts uppfatt

ning iir det inte rimigt att nya hyggnadcr utflirs pi\ ett sådant sätt att de 

milste förhiittras efter nfigra år. Detsamma giiller ifråga om ätgärdt:r som 

vidtas i befintliga byggnader. Dt: slutliga griinsviirdcna mäste baseras på 

ing~iendt: epidemiologiska undersökningar som bör genomföras med störs

ta möjliga skyndsamhet. Även det av utredningen föreslagna griinsviirdet 

400 Bq/m1 för ingripande i befintliga hus bör så snart som möjligt ersättas 

med ett slutligt viirde. Planverket anser vidare att det kan finnas anledning 

att differentiera griinsviirdena med hänsyn till markanviindning och be

hyggelsefunktion. Även kons111nent1·erket understryker det angelägna i att 

faststiilla slutliga gränsvärden. Verket anser det inte rimligt att nya och 

ombyggda byggnader får uppföras på ett sådant sätt att de med hänsyn till 

allvarliga hälsorisker måste förbättras efter nägra år. Oet är inte heller 

rimligt att olika gränsvärden skall giilla för ombyggda respektive befintliga 

byggnader. De risker som strålning innebär drabbar de boende oberoende 

av husets ålder. Verket kan inte pii basis av föreliggande utredning ta 

ställning till föreslagna gränsvärden men anser att utredningen lagt sig på 

en risknivä som är för hög för att fä gälla bostadsmiljön. Konsumentverket 

erinrar om det lämpliga i att åtgärder mot för hög radonhalt samordnas med 

vissa energibesparande anordningar samt att kravet för nya hyggnader hör 

gälla all bebyggelse och om möjligt knytas till en högsta tillåten radonav

gång. 
Hyresgästernas Riksfiirb1111d har noterat att viirdet i ombyggnadsfallet 

förefaller något högt i jiimfön:lsc med nybyggnadsalternativet. Grundprin

cipen anser förbundet vara att man vid ombyggnad ska uppnå samma 

kvalitetsnivå som i nyproduktionen. Det kan enligt förbundet inte vara 

särskilt meningsfullt att sätta preliminära värden som om några år måste 

justeras kraftigt nedåt. Även H SR: s Riksförbund, H SB. framhåller att den 

gränsvärdesnivå som väljs bör vara så väl underbyggd att någon skärpning 

av kravet inte senare behöver befaras. Sl'eriges Al/miinnyttiga Bustads

jhretag, SABO. anser att de föreslagna gränsvärdena ligger väl högt. SABO 

hemställer att utredningen överväger vilka åtgärder som kan behöva vidtas 

för att risknivån i boendet blir förlagd så nära landmedclvärdena för 

gammastrålning och radondotterhalt som möjligt. Enligt Kommunförbun-
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h1111der iir det angeliiget att inte endast sp;\ra upp '"riskhuscn·· utan iiven 

ffmga in de '"riskgrupper'". vars strftlrisker i första hand mäste minskas. 

Mot bakgrund hiirav ifnigasiitts om griinsvtirden för radonhalt i bos!iidcr 

biir anges pä det siitt utredningen föresli\r. I avvaktan pil slutrapporten 

1981 torde det vara tillräckligt för berörda myndigheter att beakta utred

ningens förslag till griinsvärden som vägledande information. Viirdena bör 

enligt Kommunförbundet ej faststiillas siisom '"provisoriska .. griinsviirden 

att gälla under fem iir. Hii/.1·m·ärds11iimndc11 i Uppsala anser all utredning

en bör undersöka möjligheterna att reducera antalet gränsvärden frtin tre 

till ett. Detta griinsvärde bör siittas p[i en nivå som är ac.:eptahel ur 

hiilsosynpunkt enligt internationella rekommendationer. 

Provisoriska griinsviirden för mark vid ny bebyggelse 

Pla11l"t'rkcr klmstaterar att gränsviirden för radonavgäng från mark sak

nas i utredningens betänkande. Detta anser planverket är en brist cfterSllITI 

det i första hand är höga halter av radon och inte gammastrtilning som skall 

begränsas. När det giiller det föreslagna övre gränsvärdet för gammastrå.1-

ningen har utredningen utan att på ett övertygande sätt redovisa motiven 

stannat vid värdet 100 µR/h. 

Riksrel'isio11s1·erker framhåller att innebörden av de föreslagna griinsvär

dena för gammastrålning för obebyggd mark synes oklar. Detta gäller bl. a. 

om länsstyrelsen i aktuella fall skall kunna viigra fastställelse av nya stads

och byggnadsplaner. om byggnadsförhud skall införas pä obebyggd mark 

där plan redan finns fastställd. om till- och ombyggnad skall förbjudas pil 

bebyggd mark samt i vad mån dispens skall kunna lämnas friin centralt 

utfärdade anvisningar. Dessa frågor bör enligt RRV: s mening klarläggas i 

anslutning till att anvisningar och råd ges ut. Lii11sstvrcl.H'l1 i Örehro hin 

ifriigasätter om inte det föreslagna lägsta gränsvärdet för mark vid ny 

bebyggelse kan sänkas utan att de ekonomiska konsekvenserna därför blir 

oacceptabla. 

Provisoriska gränsvärden för byggnadsmaterial vid nybyggnad 

Pla111•erket anser att i stället för införandet av radiumindex är det lämpli

gare att för nya byggnader i första hand föreskriva ett krav på högsta 

tillåtna radondotterhalt i inomhusluften, eftersom detta överordnade krav 

reglerar funktionen hos byggnaden. Därigenom tas hänsyn även till radon 

från bl. a. mark och hushållsvatten. Verket förordar därför att nybygg

nadskravet i Svensk Byggnorm anges som en högsta tillåten radondotter

halt. varvid förutsätts att en lämplig provningsmetod finns dokumenterad 

när föreskriften träder ikraft. Detta krav bör kombineras med det föreslag

na kravet på begränsning av gammastrålningen genom ett högsta tilh\tet 

värde på gammaindex. Om det visar sig vanskligt att snabbt ta fram en 

lämplig provningsmetod för bestämning av radondotterhaltcn vid nybygg

nad motsätter sig planverket inte att de av utredningen föreslagna ··vikari-
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eramk" kraven tilliimpas tills vidare. De föreslagna restriktionerna röran

de byggnadsmaterial bör enligt verket gälla generellt oavsett i vilka bygg

nader materialet iir avsett att anviindas. Liknande synpunkter framförs 

frän rik.\.,.e1·isio11.1Tcrket. som anser att det finns skiil att överviiga att enbart 

ha ett gränsviirde för raJondotterhalt i inomhusluften. J11d11stri11s /hgg111a

t1•rialgmpp föreslår att för begriinsning av halten radioaktiva iimnen i 

byggmaterial vid nybyggnad tills vidare fastställs endast ett funktionskrav 

beträffande inomhusluftens kvalitet med hiinsyn till utsöndringsprodukter 

frän byggmaterial innebärande ett högsta tilli\tet viirde fi.ir radondotterhal

ten pä 70 Bq/m1 vid aktuell luftväxling. 

Uin.1'.1·1vre/se11 i Skar11horg.1· liin anser att man i det fortsatta utrcdnings

arbctct bör undersöka om de provisoriska gränsviirdena kan sänkas. 

SARO. har inga erinringar mot föreslagna gränsvärden. Däremot uti rycker 

man oro över de konsekvenser i form av gammastråldoser och radondot

terhalter som kan uppstä. Det bör. enligt SABO. inte accepteras att strål

doser och radondotterhaltcr i nytillkommande hostiider överstiger de nu

varande landmcdelvärdena. Rikshyggen anser att hyggnadsmatcrial som 

ifråga om strålrisker ligger över eller strax under de preliminära föreslagna 

gränsviirdena hör förhjudas redan nu. 

Gränsvärden för åtgärder i befintlig bebyggelse 

Socialstyre/sen anser att utredningen stannat för en realistisk mil.Isätt

ning i sitt förslag till provisoriska gränsvärden för befintlig t•ebyggelse. 

Liin.utyrel.H'n i Östergiit/ancls liin framhåller att förslaget måste ses som 

ett första steg för att minska hälsoriskerna. På sikt torde en ytterligare 

minskning bedömas som nödvändig. 

Arhetarskydds.rtyre/sen anser att de föreslagna halterna I 000 och 400 

Bq/m1 är högre än vad som tillåtits för gruvarbete utövat av minderåriga 

eller kvinnor trots att arbetstiden i gruvan kan uppskattas vara mindre än 

30 % av uppchållstiden i bostaden. Styrelsen anser att alla de föreslagna 

värdena är höga även om det iir fråga om ett provisorium. SAHO. uttrycker 

stark kritik över utredningens förslag om griinsvärdi;:n i belintlig bebyggel

se. SA.BO finner det angeläget att utredningen ytterligare överväger beho

vet av en åtgärdsgräns även för gammastrålningen. Kritik framförs även 

mot föreslagna gränsvärden för radondotterhaltcr. Även /iinsstyrelsen i 

SkarahorR.~ /iin sam\ Sl'cnska Bvggnad.rnrhctarefiirhundet ansi;:r all en 

skärpning av föreslagna gränsvärden bör övervägas. S1·eriges Villaiigare

.fcJrhund pekar på att skaderisken i det enskilda fallet också är beroende av 

hur lång tid före frmilrsperioden exponering förekommit. Vid exempelvis 

tio års vistelse i ett hus mi;:d radon borde gränsvärdet med samma sätt att 

räkna sättas väsentligt liigre. 

Ko11.1·11ment1·erket anmärker att de föreslagna övergiingstiderna för be

fintlig bebyggelse är oklara. Denna fråga måste klaras ut när gränsvärdena 

fastställs, t. ex. genom att ange att vissa åtgärder skall vara vidtagna före 
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utgilngen av ett visst ilr. Samma förhii.llande pi1pekas av statens p/i1111·crk 

som vidare anser att utredningens förslag om att ätgiirder skall vidtas inom 

två resp. fem far mäste kompletteras med uppgift om tillhörande provnings

metoder m. m. Planverket framhåller vidare att åtgiirder mot för hög ra

dondottcrhalt bör kunna kopplas samman med energisparätgärder. 

Provisoriska rekommendationer vid omhyggnad 

SABO. är mot bakgrund av de hiilsoriska i boendet som föreslagna 

åtgärder kan medföra kritiska mot det provisoriska riktvärdet vid ombygg

nad om 200 llq/m3 och rekommendationen att förekommande gammastrål

ningsnivåer skall accepteras. 

3 Erforderliga åtgärder för ny- och ombyggnad 

Länsstyrelserna i Östergiit/and.r od1 Skarahor1,?.1· /ii11 tillstyrker förslaget 

att statens planverk och socialstyrelsen får i uppdrag att utfärda erforder

liga bestämmelser och anvisningar för planarbete resp. åtgärder i befintlig 

bebyggelse. Arbetet hör bedrivas skyndsamt. Enligt statens plam·erks 

uppfattning hör såväl för nybyggnad som omhyggnad införas ett krav på 

högsta radondotterhalt i svensk hyggnorm tSBN). Planverket har utarbetat 

förslag till författningstext i SBN kap. 31 och 36 som visar hur de föreslagna 

gränsvärdena för nybyggnad och ombyggnad kan tillämpas under förut

sättning att provningsmetoder finns tillgängliga. Länsstyrelsen i Örehro 

liin och Studsrik Energiteknik AB framhåller vikten av att tillräckligt 

detaljerade anvisningar utfärdas. f'ör planarbetet hör t. ex. ingå regler för 

hur tätt mätpunkter och mätlinjer bör ligga för att ett så betryggande 

mätresultat som möjligt skall erhållas. Arhewrskyddsstyrelsen föreslår att 

i hyggnadslagstiftningen intas bestämmelser om att rivningsmaterial inne

hållande skifferbaserad gasbetong inte får återanvändas för husbyggnads

ändamål. 

4 Åtgärder i befintlig bebyggelse 

Flertalet remissinstanser finner de föreslagna åtgärderna avseende ven

tilation välmotiverade. Plam·erket påpekar att de hus som har hög radon

dotterhalt ofta är försedda med självdragsventilation. För att förbättra 

luftomsättningen i sådana hus ligger det nära till hands att installera fläkt

ventilation med värmeväxlare. S1•erixes Fasti~lzetsiixartförhund och 

SABO pekar på den konflikt som kan ligga i behovet av energisparande 

åtgärder och behovet av ventilation. 

Spårning av riskhus 

Flera remissinstanser understryker vikten av att spårning av riskhus 
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genomförs snabht och att erforderliga resurser för verksamheten ansli1s. 

Enligt statcn.1· pwrningsanstalt hör spiirningen lämpligen ske efter den 

moddl som utredningen anvisar, niimligen att i olika provningsskedcn 

successivt utesluta hus med låg radonhalt för att till slut finna de hus diir 

iitgiirder hehiivcr vidtagas. Kravet pi\ provningsmetodcrnas noggrannhet 

stiger med de olika skedena. Provningsanstalten menar att en huvudupp

!!,ifl för utredningen är att klarlägga behovet av forsknings- och utveck

lingsarhete för att fastsWlla liimpliga metoder for varje provningsskede. 

Det iir. enligt provningsanstaltens mening. olyckligt att föresl{i metoder för 

spärning innan metoderna iir viirderade och fastställda. SoC'ialstyrdsen 

anser all risken att misslycka-; med att <ltgiirda risk.hus är uppenbar. Med 

de metoder och resurser som stfir till buds idag kan man bara peka ut 

eventuella riskhus. Den tekniska och ekonomiska resursen att följa upp 

saknas helt enligt socialstyrelsens mening. 

Lii11s.1·1yrelsen i Skarahorgs ltin instämmer i utredningens förslag att 

utnyttja skorstensfejarna för kontroll och information. Utredmngen bör 

dock ta initiativ till viss kompletterande utbildning. l\ 0111111111(/('irl11111dc1 

anser det viirdefullt om man vid spårning av hus med hög radonhalt 

samtidigt kunde fastliigga vilka personer i orter med hög strålnivå som 

både bor och arbetar i en miljö med alltför höga strålrisker. l/SH:s Uik.1:fhr

h1111d har med hjälp av utredningens uppgifter försökt göra en beräknings

mässig bedömning av risknivån för den vanliga lägenheten eller rummet i 

flerfamiljshus av lätthctong. HSB anser det önskvärt att utredni11gen ger 

vissa riktlinjer för bedömningen av hus som endast delvis består a·.· högak

tivt material. HSB förutsätter att sådana mätningar redovisas sil snart som 

möjligt. SABO har i utredningen saknat en allmiin överblick över hur 

landets bostadsbestånd fördelar sig pä material i byggnadsstommen. 

SAHO har därför utfört en sädan kartläggning. vilken bl. a. visar alt av 

boende i stenhus och porbetonghus bor den alldeles övervägande delen i 

flerfamiljshus. Utredningen biir uppmärksammas på det behov av insatser 

som kan uppstå i spårningsarbetet med hänsyn till den kvantitativa fördel

ningen av bostadsbeståndet. SABO förutsätter att utredningen dels inför

skaffar uppgifter om hur stor andel av porbetongen som är skifferbaserad. 

dels tar upp frågan om ansvar kan utkrävas från materialindustrin i de fall 

extremt aktivt skifferbaserat byggmatcrial distribuerats under den tid som 

radonfaran varit känd. SAHO betonar vikten av en grundlig och systema

tisk uppspilrning av riskhus samt understryker betydelsen av att ansvaret 

för genomförandet av spårningsinsatser fastläggs både lokalt och centralt. 

Sveriges \/illuäf,:<1refi'irh1111d understryker att siirskilt de smfihusägare som 

är oroliga för strålningsriskerna snabbt bör kunna få miitningar genomför

da. Spårningen av riskhusen och offentliggörandet av mätresultaten bör 

ske i sådana former att inte ytterligare oro och ovisshet uppkommer och att 

inte de, som hor i de berörda husen kiinner sig utpekade. Förbundet 

hemställer att riktlinjer tas fram för hur myndigheterna skall agera för att i 
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möjligaste miln undvika "sensationsartiklar" etc. St11tt'11.I' plwn·crk p{1pc

kar all fastighetsägare har ansvar enligt byggnadsstadgan för att sanitiira 

oliigenhctcr inte uppsliir i helintliga hyggnadcr. 

Miitmetodt:r 

Enligt statens p/a111·1Tk synes de griinsviirdcn som föresl<ls av utredning

en kunna uppfattas som "husmedclvärden". En precisering av hur des•;;1 

värden skall bestämmas milsle ske. Andra osiikra faktorer riirandc prov

ningsmetoderna är noggrannheten. krav på miitförhiillandena. behovet av 

samtidig kontroll av ventilationen och metodernas klimat- och säsongbe

roende. Dessa förhållanden måste ocksä klarliiggas. framhilller planverket. 

För alt begränsa hallen radioaktiva ämnen i byggnadsmarerial forcsliis 

viirden på gammaindex och radiumindex. Hiir föreligger enligt planverket 

behov av att dokumentera provningsmetodcr på ett entydigt siitt. P{i sikt 

bör dock det föreslagna materialkravet på radiumindex crsiittas med ett 

gränsvärde på radonavgiingcn från byggnadsmalcrialen. Liimplig mätme

tod med tillräcklig miitnoggrannhet bör snarast tas fram. Även för mark 

bör en adekvat provningsmelod för mätning av radonavgivningen fasWig

gas. Planverket ser del vidare som angeläget att beslut om riksmätplats och 

riksprovplats snarast fattas. Planverket befarar att den s. k. bilspf1rningen 

kommit i blickpunkten i alltför hög grad och att andra spårningsmetoder 

inte utnyttjas på rätt sätt. Förvaltningsföretag torde kunna utföra en första 

utsortering av ,. ofarliga" hus 1 s!J bostads bestånd och meddela kommu

nerna resultaten. Handburna gammainstrument m.:h planverkets material

guide kan därvid användas. Planverket anser slutligen ocksil att byggnads

nämnderna bör kunna medverka i spårningen genom att utnyttja sina 

arkiv. 

Statens provninRsanstalr finner det olyckligt att föreslå metoder för 

spårning innan metoderna är värderade och fastställda. Enligt provnings

anstalten har så skett i utredningen där några metoder är bättre beskrivna 

än andra, vilket har fått till följd att spårningspraxis håller på att ulhilda sig 

mot just dessa metoder. Detta iir otillfredsställande eftersom utredningen 

inte uttalar sig om metodernas noggrannhet och inte heller om vidare 

mätningar i samband med i'ttgärdcr. Statens provningsanstalt pekar vidare 

på att det är väsentligt att provnings verksamheten samordnas. bl. a. genom 

jämförande mätningar. Därvid skulle systemet med auktoriserade prov

platser kunna användas. Socialstyrdsen anser att det finns en tendens att 

ägna alltför stor tid åt mättekniska sofistikerade metoder och att glömma 

bort den viktiga ventilationstekniska delen. som är målet for programmet. 

Liinsstyre/sen i Östcrgiit/11nd.1· liin ser det som angeläget att stor möda 

läggs ner på att snabbt fä fram enkla och billiga metoder for m~itning av 

strålning i byggnader. 

/lii/.1·mlmlsnii11111d1'11 i Upp.rn/11 anser att den snahhaste och smidigaste 

metoden att spåra riskhus är: I. Bilmätning + annonsering i pressen att 
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anmiila sig till hälsov{irdsniimnden. 2. Distrihuering av filmremsor tillsam

mans med frf1geformubr llm byggnadsmaterial och ventilationssystem 

samt information llm radon. Vidare biir klarläggas hur mi"inga mätningar 

som skall utföras. var i fastigheten och under vilka årstider. Liinsstyrl'isen 

i S/.:.arahorgs liin iir däremot tveksam till mätning av gammastrålning från 

bil mot bakgrund av att den dels måste följas av vissa kontroller t. ex. av 

grunder och inneviiggar. dels iir kostsam. Ko111m1111fi"irh1111det betonar be

hovet av att det snarast skapas klarhet om hur strålriskerna bör fastläggas. 

vilka miitmdoder och kontrollinstrument som stär till huds. var nya mätre

surser bör lokalisnas och hur liinge dessa beräknas komma till anviind

nmg. 

Kartmaterial och undersökningar betriiffande garnmasträlning och radon

avgiing från mark 

Flertalet remissinstanser finner framställningen av GEO-strälningskar

tor angelägen och hddskandc. Statens p/11111·erk anser det vara av största 

hetydclse att s. k. GEO-stri'tlningskartor utarbetas och publiceras. Detta 

skulle ge en bild, om än grov. av strålningsriskerna samt hur stora och 

vilka omrf1den som berörs. Komm1111frirh1111dct föreslår att kommunerna 

snarast möjligt får tillgang till dels översiktliga kartor. som visar vilka delar 

av landet som kartlagts hcträffandc berg- och jordarter med hög radioakti

vitet och dels en tidsplan som visar när okarterade områden kommer att 

eller heräknas vara kartlagda. S1·eriRl'S Geologiska Undcrsii/.:.ning, SGU. 

framhåller att över stora delar av Sverige saknas flygradiometriska under

sökningar. Om arbetet med de flygradiometriska undersökningarna utförs i 

nuvarande takt kommer resterande delar av Sverige att inom 10-15 år 

täckas av tlygmätningar. Sannolikt är en större insats nödvändig för att 

man inom rimlig tid skall erhålla en helhetsbild av radioaktivitetcn i den 

svenska hcrggrunden. GEO-strålningskartorna är att hetrakta som en förs

ta utgåva och bör fortsättningsvis revideras när kunskaperna om områdena 

ökar. I områden med alunskiffer i berggrunden och jordarterna kan kom

pletterande markundersökningar behövas for att förbättra GEO-strålnings

kartorna. Inom bedömda "riskområden" behövs inför planerad nybygg

nad mer detaljerade kartor i skalor I: I 000- I: 10000. För att förhindra att 

hallastmaterial med särskilt hög radioaktivitet används förcslär SGU att en 

inventering utförs av grustäkter och stenbrott varvid materialets radium

halt bör upprniitas. 

5 Ansvarsfördelning mellan myndigheter 

Flertalet rernissinstanser instämmer i utredningens förslag att spårnings

verksarnheten bör utföras av hälsovärdsnämnderna och byggnadsnämn

derna. Rcrnissinstanserna betonar att särskilda resurser därvid bör ställas 

till kommunernas förfogande. 
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Strtlls/.:.yt!dsi11stit11tct anser det viktigt att del i den fortsatta utredningen 

hlir klarare angivet hur arhetet skall fördelas m:h organiseras pil olika 

myndigheter och hur samordningen av arbetet inkl. forskningen skall ske. 

Ko1111111111Jiirh11mlct anser att detaljerade radonhaltmiitningar i enskilda 

hostiider - liksom ventilationsundersökningar - hör il.vila fastighets

iigarna. llyr<'sgiistcrnas Ui/.:..1:fi"irh1111d anser det viiscntligt att hitta en prak

tisk lösning pi't ansvarsfrågan för de bostadsbeständ som inte automatiskt 

herörs av iindrade hestämmclser i byggnadslagstiftningen. Fiirhundct an

ser därvid att staten och kommunerna skall påta sig ett speciellt ansvar för 

att lämpliga fttgiirder vidtas och för finansieringen av de kostnader som kan 

uppstå. Förbundet ifriigasätter också lämpligheten av att dela upp ansvaret 

på olika myndigheter. Vid ny- och ombyggnad blir statens planverk och 

byggnadsnämnderna genom byggnadslagstiftningen de praktiskt ansvariga 

myndighl!lerna. Ifråga om befintlig behyggelse faller motsvarande ansvar 

genom hälsovårdslagstiftningen på socialstyrelsen och hiilsovårdsniimn

derna. förbundet ifriigasätter om det inte vore biittn.: att låta en och samma 

myndighet ha ansvaret för strålriskfrågorna i bostadshyggnader. 

7 Rik.1"d11111•11 1979/80. I S11ml. Nr 97 



Prop. 1979/80: 97 9X 

Bilaga 5 

Sammanställning av remissvar avseende Finansiering av 
kostnader för att sänka radondotterhalten i befintliga 
bostäder. Skrivelse den 8 november 1979 från Radon
utredningen 

Yttrande över radonutredningens förslag har efter remiss avgetts av 

socialstyrelsen, riksrevisionsverket. statens strälskyddsinstitut, bostads

styrelsen. statens planverk. statens rild för byggnadsforskning <BFR>. 

statens provningsanstalt, energihushållningsdclegationen. länsbostads

nämnden i Östergötlands län. byggnadsnämnden i Skövde kommun. 

förmedlingsorganet i Örebro kommun. HSB:s Riksförbund, Hyresgäster

nas Riksförbund. hälsovårdsnämnden i Uppsala kommun. Linköpings 

kommun. Svenska Riksbyggcn. Svenska kommunförbundet, Sveriges All

männyttiga Bostadsföretag (SABO). Sveriges Fastighetsiigareförbund och 

Sveriges Villaägarcforbund. Socialstyrelsen har bifogat yttrande från läns

läkarorganisationen i Skaraborgs län. 

I Allmänna synpunkter 

Inledningsvis pekar flera remissinstanser dels på den stora osäkerhet 

som råder då det gäller att bedöma radonproblemens omfattning, dels på 

svårigheterna att beräkna vad det kommer att kosta att sänka radondotter
halten i befintlig bebyggelse till en acceptabel nivå. 

För praktisk tillämpning har utredningen föreslagit att bostäder med 

radondotterhaltcr högre än I 000 Bq/m 3 skall åtgiirdas inom två år och alt 

bostäder med högre halter iin 400 Rq/m·1 skall åtgärdas inom fem år. Vidare 

hör man sträva efter att med enkla åtgiirder sänka radondotterhalten så att 

den understiger 200 Rq/m3
. Några remissinstanser stryker under behovet 

av att de föreslagna provisoriska gränsvärdena ersätts med mer definitiva 

värden, men delar samtidigt utredningens uppfattning att förutsättningar 

för detta ännu inte finns. 

Flera remissinstanser påpekar också svårigheterna med att fastställa ett 

årsmedelvärde för en bostad. Det krävs mätningar i flera olika rum och vid 

flera tillfällen under olika förhi'1llanden, eftersom värdet påverkas av 

många okontrollerade tidsvarierande faktorer somt. ex. klimatet. 

2 Tekniska åtgärder 

De remissinstanscr som har yttrat sig i frfagan tillstyrker i stort de 

ventilations- och byggnadstekniska iltgärder som utredningen har förordat 
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i syfte att minska radondollerhallen i byggnader. BFR anser att utredning

ens uppfällning att en Juflviixling pä 0,5 tinisättningar per timme i de flesta 

fall håller radonhalten fagre ;in 400 Bq/m:1 torde vara riktig. Luftomsätt

ningen i enstaka rum kan emellertid variera mycket kraftigt. Mätningar i 

täta hus med konventionellt ventilationssystem visar att luftomsättningcn i 

exempelvis sovrum kan vara mycket !:1g f(), I oms/h). BFR anser därför att 

krav bör ställas att luftväxlingen ;ir j;inmt fördelat mellan rummen i en 

lägenhet. 
Utredningen erinrar om att försök piigiir för att ut viirdera effekterna av 

olika åtgärder. Sådana utvärderingar beriiknas föreligga under år 1980 för 

flertalet av de åtgärder som övervägs. Statens planrak stryker under det 

angelägna i att man får fram underlag för att bl. a. kunna bedöma mätmeto

dik, kriterier för riskhus och lämpliga tekniska åtgärder m. m. Planverket 

föreslår därför att utvecklingsverksamhet med försök i större skala påbör

jas snarast möjligt. Arbetet bör administreras av BFR inom ramen för ett 

utökat anslag för experimentell forskning med hus med befarad hög radon

dotterhalt. Ett likartat förslag har forts fram av BFR. Detta förutsätter 

enligt BFR särskilda medel. HFR överväger att återkomma i ett annat 

sammanhang i denna del. De hus som skall studeras bör enligt planverket 

kunna väljas bland dem för vilka stöd har sökts och mot bakgrund av de 

spårningar av olika slag som pågår i kommunerna. Även hus i intervallet 

200-400 Bq/m3 bör sannolikt omfattas av utvccklingsverksamheten. Ar

betet bör bedrivas med biträde av företrädare ;'ör förslagsvis kommunför

bundet, berörda myndigheter samt organisationer för husägare och hyres

gäster. 

Energihushållningsdc/l:'gationen konstaterar att eftersom ventilationen 

står för en stor del av energiförlusterna vid uppvärmning av bostäder är det 

från energisynpunkt angeläget att luftomsättningen hålls på lägsta möjliga 

nivå. Delegationen stryker därför under vikten av att minimikrav med 

hänsyn till hygien samtidigt uppfattas som maximikrav med hänsyn till 

energihushållning. 

Även andra remissinstanser betonar det angelägna i att de tekniska 

lösningar som väljs för all förhiittra ventilationen kombineras med lämpli

ga energisparåtgärder. 

3 Kostnader för att sänka radondotterhalten i befintliga bostäder 

Utredningen konstaterar inledningsvis bl. a. att nuvarande underlag för 

bedömning av den totala kostnaden är ytterligt bristfällig och att osäkerhet 

råder dels om berörda kvantiteter. dels om lämpligaste åtgärder. Detta 

noteras också av många remissinstanscr. 

Socialstyre/sen framhåller att gränsen 400 Bq/m 1 inte bör ses som defini

tiv i samband med att åtgärder skall vidtas. Målet måste vara att uppnå en 

så låg radondotterhalt som möjligt inom bostadsbeståndet. 
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/,ii11s/iikarorga11isatio11cn i Skaraborgs liin anser att pressens och de 

boendes reaktion på larmet inte stfa i rimlig proportion till det hälsohot 

som bedöms föreligga. Reaktionen kan ha sin grund i oro mer för husets 

framtida viirde än för framtida hälsa. I avvaktan pli ökad kunskap bör man 

inte binda sig för hårt vid viss nivå eller riskprogram. 

Statens strt'ilskvdJsinstitut framhäller att flertalet åtgärder sannolikt 

kommer att medföra en ökad energiförbrukning och därmed bidra till 

ökade driftskostnader. Särskilt gäller detta om man väljer ett lägre proviso

riskt gränsvärde än det som radonutredningen har föreslagit. Institutet 

anser del därför vara viktigt att driftskostnaderna belyses sft snart som 

möjligt. Ätgiirder bör sättas in även vid svagt grundad misstanke om 

radondotterhalt över de provisoriska gränsvärdena. Dessa medför i sin tur 

att totalkostnaden sannolikt kommer att öka. 

Statens planl'crk redovisar i sitt remissvar vissa förtydliganden och 

tilliigg till de tidigare lämnade uppgifterna om kostnader för förbättringsåt

g~irdcr. Sammanfattningsvis konstaterar planverket att utredningens anta

gande att 1 000 småhus på mark med hög radonavgång behöver åtgärdas till 

en genomsnittlig kostnad av 60 000 kr. är baserat på mycket grova upp

skattningar. I dagsläget synes ingen kunna avge bättre gissningar om antal 

berörda hus iir de som tidigt kom fram i radonutredning, rivs. 200-2 000. 

Med hjälp av de GEO-strålningskartor som tas fram kan möjligen nägot 

tillförlitligare bedömningar erhållas relativt snart. Planverket redovisar 

även att misstankar har förts fram om att även vissa hus som ligger på 

mycket radioaktiv granit kan komma att behöva åtgärdas. Det finns ännu 

inget underlag för att bedöma vilka kostnader som då kan följa. Det kan 

dock inte uteslutas att de kan komma att bli betydande. 

De hus som har radondotterhalter över det gränsvärde som utredningen 

har föreslagit är främst småhus som är försedda enbart med självdrags ven

tilation och samtidigt har stor andel alunskifferbaserad gasbetong i bygg

nadsstommen. Planverket tror att den uppskattade genomsnittliga åtgärds

kostnaden 20 000 kr. kan vara någorlunda rimlig. Planverket stryker liksom 

utredningen under osäkerheten i uppskattningen av det antal hus som 

behöver åtgärdas. 

Kostnaderna för åtgärder i hus med radondotterhalter mellan 200 och 

400 Bq/m 1 är ytterligt svåra att uppskatta. I de allra flesta fall torde ett 

godtagbart resultat nås genom en ökad luftomsättning. 

Planverket pekar även på de kostnader som är förenade med mätverk

samhet och de ökade kraven på hälsovårdsnämnder, byggnadsnämnder 

och eventuellt kommunala förmedlingsorgan. Dessa kostnader kan bli 

höga om riktlinjer och faktamaterial inte tillställs kommunerna så fort som 

detta är möjligt. 
BFR framhåller att vid val av åtgärd och fastställande av godkänd 

kostnad bör man beakta att vissa åtgärder medför enbart en engångskost

nad medan andra kräver framtida underhåll och medför ökad energiför-
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hrukning medan andra ätgiirder medför tex minskad energiförbrukning. 

Dessa framtida kostnader eller hesparingar bör hcaktas tex genom diskon

tering till nuviirdc under förväntad återstående hrukstid. Detta bör fä till 

följd att man prioriterar iltgärder som inte medför framtida kostnader. 

Även statens pro1·nin,.:sanst11/t stryker under att framtida driftkostnader 

milste viigas in i bedömningen. 

lliil.wnlrdsniimlllfrn i Uppsala ko11111111n anser att endast ett griinsvärde 

hör finnas och all detta hör siittas till 200 Bq/m'. En differentiering iir 

otillfredsställande friln riillvisesynpunkt. Stödet bör ocksii omfatta kostna

der för kontroll mätningar. 

U11kiiping.1· kommun tror för sin del att det inom Linköping finns inte 

oviisentligt fler "radonhus" iin vad som kan bedömas med ledning av 

utredningens genomsnittsuppgiftcr. Mot bakgrund av osäkerheten om 

storleken pil Jet finansiella hehovet borde stödet utformas så att det 

förhållandevis enkelt kan justeras i takt med hur stimulanseffekter hedöms 

behöva ändras till följd av eventuella ändrade gränsvärden m. m. Kom

munen förutsätter att kostnader för mätning och analys ingår. 

Sl'enska komm11nfiirb11ndet framför att upprepade och kostnadskrä

vande miitningar krävs för att man med säkerhet skall kunna bestämma 

radondotterhalten. Dessa kostnader bör självfallet fä räknas in i låne- och 

bidragsunderlaget. 

SABO noterar att kostnadsbedömningen grundar sig på de gränsvärden 

som radonutredningen har föreslagit och som ännu hai inte fastställts. Om 

liigre gränsvärden fastsrnlls. t.ex. värden i närheten av dem som SABO har 

antagit i ett tidigare svar kan finansierings be hovet bli betydligt större. I 

statens planverks kostnadsuppskattning har kostnaden för att anordna 

tläktventilation i trevfmingsbostadshus antagits uppgå till ca 4000 kr. per 

lägenhet. Enligt vad SABO har inhämtat torde en kostnad av 6-7 000 kr. 

per liigenht:t uppstå med hänsyn till kanaldragningar och dylikt. 

S1·eriges \/illaiig1m'.f"iirh11nd anser med hänsyn till samhällets ansvar för 

den situation som uppkommit att kommunerna utan avgift skall svara för 

erforderliga hyggnadslovshandlingar. 

4 Spårning av hus 

Endast ett fåtal remissinstanser har berört mätmetoder för att spåra hus 

med för höga radondollerhalter. 

Liins/dkarorRtlfli.wtionen i SkarahorRS liin anför att spårningstekniken 

iinnu är alltför ofullständig. Det enskilda riskobjektet kan inte heller be

skrivas i termer av Bq/m3• 

Den spårning som nu sker med hilhuren gammamätare anser BFR vara 

ett effektivt och billigt sätt att spåra hus med hög aktivitet i byggnadsma

terialcn. Härigenom identifieras troligen de flesta hus med ,mycket hög 
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radonhalt. De GEO-strålningskartor som f n utarbetas av Sveriges geolo

giska undersökning blir även ett hjälpmedel i sökandet efter dessa hus. 

BFR framhåller att man dock måste vara medveten om att man inte kan 

räkna med att finna samtliga hus med dessa metoder. 

BFR tar vidare upp fråga om hur de vidtagna åtgiinlerna skall dokumen

teras. I Kanada och USA sker noggrann dokum1.:ntation av radonhalt efter 

del att åtgärder vidtas. Om effekten inte visar sig tillräl:klig vidtas ytterliga

re åtgärder. BFR anser att en mätning med t. ex. spårfilm bör ingå i 

besiktningen efter det att åtgärder vidtagits. 

Statens prov11i11gsa11stalt framhåller att i samband med spårning av 

riskhus är det - vid halter nära gränsviirdet - sannolikt nödvändigt all 

mäta luflomsiittningcn samtidigt med t. ex. radondotterhalten. Även integ

rernde mätningar under lång tid, dvs. under klimatsituationer som är 

representativa för hela året måste kompletteras med luftomsiittningsmät

ningar. Den av utredningen exemplifierade '"noggrannare undersökning'" 

som innebär kontroll av byggnadsmaterial med handburen gammamätare 

är inte en relevant metod för att bedöma om radondotterhalten ligger över 

400 Bq/m3
. 

Svenska kommun.förbundet noterar att del är problem all fastlägga om 

sanitär olägenhet i lagstiftningens mening föreligger. eftersom det varken 

finns fastställda gränsvärden eller kapacitet för att utföra mätningar i den 

omfattning som föreslagna låne- och bidragsvillkor förutsätter. Med hän

syn härtill bör statliga lån och bidrag utgå i alla de fall där man vid 

mätningar med enklare metoder, t. ex. med alfakänslig spårlilm. konstate

rar att hög radondotterhalt föreligger. varvid de gränsvärden som utred

ningen har föreslagit bör kunna fungera som riktvärden. 

SABO förutsätter att samhället ställer erforderliga ekonomiska resurser 

till förfogande för spårningsarbete och genomförande av åtgärder. Bygg

materialindustrins ansvar bör övervägas ytterligare. SABO konstaterar 

också att I.ex. frågan om hur fastighetsägarnas praktiska medverkan och 

insatser i spårnings- och åtgärdsarbetet skall finansieras inte alls har tagits 

upp av utredningen. 

S Finansiering 

Alla instanser som har yttrat sig i frågan anser i likhet med utredningen 

att någon form av ekonomiskt eller finansiellt stöd bör tillhandahållas för 

de åtgärder som behöver vidtas. 

Enighet räder också. i stort med avseende p:'.'t den författningsmässiga 

formen för detta stöd. Detta innebär att man finner det lämpligt att sådana 

justeringar görs av 9 § bostadsfinansieringsforordningen alt fän kan bevil

jas på samma sätt som för ombyggnad. När det gäller åtgärder som direkt 

syftar till energisparande som exe1JJpclvis utrustning för värmeåtervinning 
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bör dessa enligt mfmga remissinstanser linansicras med stöd enligt cnergi

spa1forord ningen. 

Bostads.1·tyrelsen anser det liimpligt att beshimmclserna om bidrag i 

energisparförordningen utvidgas sii att bidrag iiven kan beviljas för de 

åtgärder som vidtas för att minska radondotlcrhalten. 

Riksrn·i.1·ion.1·1·erket konstaterar att samtliga faktorer som är av direkt 

betydelse för att man skall kunna bedöma det totala finanseringsbehovet är 

praktiskt taget okända. Mot denna bakgrund anser RRV att man bör 

avvakta de resultat som beräknas föreligga inom kort, innan stiillning tas 

till utredningens förslag om finansieringen. Om det likväl redan nu anses 

nödvändigt att ta ställning till en finansieringsform med inslag av statligt 

stöd anser RRV det naturligt att krediter ges på de villkor som giiller för 

ombyggnad av bostadshus. 
Energihushållninp·deh'Rafionen föreslår att lån skall utg{1 med 100 r;,~, av 

godkänd kostnad för såväl småhus som flerfamiljshus. Det iir diirvid ange

läget att lån även kan ges till hus som är helt intecknade. Delegationen 

anser vidare att förutsättningarna bör undersökas för att som villkor för hm 

ange att - i de fall det är motiverat ur energisparsynpunkt - sådana 

energisparande åtgärder skall vidtas som är direkt kopplade till åtgärder 

mot radon. Stöd för energisparande åtgärder bör därvid följa gällande 

regler. 

De flesta remissinstanserna instämmer ocksi't i att som villkor för statligt 

stöd bör gälla att hälsovårdsnämnden har fattat beslut Gm :,anitär olägenhet 

till följd av för hög radondotterhalt och att byggnadsnän111den har beslutat 

om behovet av särskilda åtgärder för att nedbringa radondotterhalten vid 

ombyggnad. Endast Sveriges Villaä,;areförbund anser att det ovan an

givna villkoret om sanitär olägenhet inte bör gälla. bl. a. med hiinsyn till att 

skaderisken till stor del är av psykologisk natur. Betydelsen av att nämn

derna ges vägledning för att kunna handliigga dessa ärenden betonas av 

bl. a. statens planverk och hälsm·c1rds11ä11111de11 i Upp.rnla kommun. 
Utredningen uttrycker vissa farhågor om att ett system med generella 

bidrag som utgår endast om hälsovårdsnämnden har fattat beslut om 

sanitär olägenhet skulle kunna leda till ett mycket stort tryck pa hiilso

vårdsnämnderna. /l_vresRä.1·1ema.1· RikJ:/i'irbund delar inte denna uppfatt

ning eftersom kommunerna oavsett bidragsmöjligheterna snarast mäste få 
till stånd en kartläggning av behovet av åtgiinler inom kommunen. Med 

denna kartläggning som grund bör det inte vara svårt att avvisa ansökning

ar som omfattar åtgärder vilka inte är nödvändiga med hänsyn till stnllris

kerna. 

Utredningetis förslag vad avser gränser för den liigsta kostnad som skall 

berättiga till stöd har fått ett blandat mottagande. 

Utredningen har föreslagit att gränsen för den lilgsta kostnad som skall 

berättiga till stöd bör sättas till 7 000 kronor för flerfamiljshus och 1500 

kronor för småhus. Några remissinstanser anser att minimigränsen hör 
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siittas högre för småhus. Fiim1l'dli111-1sorga11e1 i Örehro k.01111111111 anser att 

administrativa sbl talar for ett högre belopp. Man foreslär 2 500 kronor. 

medan Linköpings kommun förordar 5 000 kronor under förutsiittning att 

eventuella kostnader för mätning och <malys m. m. får ing{1. Även rik.sn'l'i

sion.1Terkl't och statens pla111·crk ifrågasätter om inte de föreslagna higsta 

stödheriittigade åtgärdskostnaderna är v~il låga med hlinsyn till kostna

derna för att administrera systemet. Lii11shost11d.rnii11111drn i Östcrgiitla11ds 

liin <°1heropar samma skäl då nämnden foreslär att lägsta kostnad sätts till 

7 000 kronor för såviil flerfamiljshus som sm[ihus. 

Skiit·dc k.01111111111. HSH :.1· fök.sJdrh1111d och Sn•nska ko1111111111.fi'irh1111det 

har inga invändningar mot de av utredningen föreslagna lägsta kostnads

gränserna. 

Remissopinionen iir delad ocksil med avsende pil den föreslagna fördel

ningen mellan lån och bidrag. 

Statens p/am·erk. S1·e11ska ko111m111ifi';rh1111det och Skii1·d1• komm1111 har 

ingenting att invända mot utredningens förslag att bidrag utgår med viss 

andel av kostnaden för att sänka radondotterhalten. Även HSB:s Rik.l:fi'ir

hu11d stöder den föreslagna fördelningen mellan lån och bidrag. Riintehi

drag bör enligt förbundet utgå pä vanligt sätt för lånet. for vilket lånetiden 

hör bli högst 20 år. dvs. samma som för lån till energibesparande åtgärder. 

Hii/.wl'ärds11iim11den i Uppw/a kommun har inte heller någonting att 

erinra mot den föreslagna fördelningen men förutsätter att kostnader för 

kontroll mätningar efter vidtagna åtgärder ingår i bidragsdelen. 

S1·t'rigl's l/illaiigart'fi'irh1111d anser att ett bidrag med 35 lJ(, är otillräckligt. 

Huvuddelen av kostnaderna bör betalas av stat och/eller kommun. För 

återstoden hör finnas en lånemöjlighet av det slag som utredningen föror

dat. 

S1·c11ska Rikshyf.!f.:1'11 anför all finansieringen av åtgärder som fordras för 

att skydda de boende mot riskerna av radondotterhalt över godtagbara 

gränsvärden bör bäras av staten. eftersom riskerna är mycket ojämnt 

fördelade över landet och radonfaran inte tidigare beaktats av tillståndsgi

vandc och kontrollerande myndigheter. 

Örehro kommun betLlllar att det är angeläget att schabloner fastställs i sii 

stor utsträckning som möjligt då detaljreglerna för belåningen tas fram. 

Kommunen anser att lånesökande bör ha möjlighet att om de så önskar 

endast ta ut bidragsdelen. Med nuvarande höga bostadslåneriinta är detta 

ett alternativ för många småhusägare. I bedömningen av hur stor del av 

den godkända kostnaden som utgör bidrag bör man beakta att räntebidrag 

endast utgår i iircnden med läneunderlag över 25 000 kr. Vidare anser 

kommunen att det bör övervägas om inte bidraget skall maximeras per 

lägenhet på sätt som gäller för energisparlån. 

Ro.11adsstyrc/.1·e11 anser att i den mån den av länsbostadsniimnden god

kiinda kostnaden icke tiicks av bidrag skall bostadslån utgå. Bestämmel

serna för detta kompletterande bostadslån bör - för att man skall undvika 
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ytterligare särhcstiimmclser - vara desamma som i budgetpropositionen 

foresl:ls för det bostadsli\n som skall utgi\ som komplement till energispar

bidragel. 

Ett bidrag enligt bestfönmelserna för energisparbidrag skulle uppgf1 till 

35 '.ir av kostnaderna. dock högst :rnoo kr för varje Higenhct. Någlm maxi

migriins i kronor bör UlKk enligt styrelsens mening inte gmla för bidrag till 

de nu aktuella iitgiirderna. Diirutövcr bör övervägas om inte högre bidrag 

iin 35 c;.r. hör kunna beviljas för mera kostnadskr~ivandc åtgärder. fr~imst vid 

omfattande hyggnadstekniska iltgiirder. 

Encrt-:ihuslu/l/11ingsdt•lt't-:atione11 anser att systemet hör inrymma n:"1gon 

form av subvention. stirskilt för fall där kostnaderna blir höga. 

RRV. liinshostad.rniimndcn i Östcrgiitla11cls lii11 rn.:h Li11kiipini:s kommun 

avstyrker förslaget att bidrag skall utg{1 med viss del av den godkända 

kostnaden. Uinsbostadsnämndcn anser diiremot att det bör finnas fördjup

ningsmöjligheter så all staten i de fall som detta är nödvändigt kan bevilja 

bostadslån i bottcnlåneläge. Reglerna för räntebidrag bör överensstämma 

med vad som giiller för ombyggnadsprojekt. Linköpings kommun moti

verar sin avstyrkan bl. a. med att ett bidragssystem är förhållandevis svårt 

att justera om man skulle finna att det ger en överstimulans. Stödet kan 

dock i vissa fall behöva utökas utöver det att tillhandahålla lån. Ett första 

steg härvidlag anser kommunen vara att åtgärderna fr. om. vissa kostnads

gränser hör vara riintebidragsberättigade. Gränsen härför hör kunna sättas 

till 15 000- 20 000 kr. 

Utredningens alternativ att ersätta bidragen med möjligheter att i efter

hand helt eller delvis avskriva lånen i de fall detta bedöms skäligt avstyrks 

av flertalet av de remissinstanser som yttrat sig i frågan. Bostads.1·tvrdso1 

avstyrker mot bakgrund av att avskrivningsalternativet skulle hli admini

strativt resurskrävande. llyresgiisternas Riksfiirbund. S1·eriges Vi/la

iigarcfiirbund och Örehm k.01111111111 avstyrker förslaget. Örebro kommun 

med motivering att det måste vara ett krav att lånesökande i anslutning till 

ansökan fär klar information om vilka villkor som gäller. Dessutom skulle 

möjligheter att endast viilja bidragsdelcn falla bort med detta alternativ. 

Liinsho.1·tad.rnii11111de11 i Östergötlands /iin - som avstyrker bidrag -

anser diiremot att det bör lämnas möjlighet till avskrivning, helt eller 

ddvis. av uthetalt län om synnerliga skäl därför finns. Beslut om sadan 

avskrivning bör fattas av bostadsstyrelsen. Linköpings kommun tillstyrker 

möjligheten till avskrivning. helt eller delvis. i vissa fall. Beslut om sädan 

avskrivning bör efter framställning av läntagaren fattas av regeringen eller 

den myndighet som regeringen hestämmer. Ett sådant systern syns vara 

lättare anpassbart än ett bidragssystem om man i takt med utvecklingen 

önskar ändra stimulanseffekten. Avskrivning är i första hand aktuellt för 

åtgärder inom flerfamiljshusbeståndet och för extremt stora insatser i 

småhus. För hyresrättshusens del bör därvid siirskilt heaktas att enbart 

radonavhjälpande ätgärdcr inte rimligen kan påverka bruksvärdeshyran. 
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UFR anser att man kan inte utesluta all det i ett litet antal bostäder 

kommer att vara mycket dyrbar\ att siinka radonhalten till max :!00 Bqim'. 

Kostnaderna kan bli s[i stora att de motsvarar hela eller stor del av 

skillnaden mellan husets marknadsvärde och tidigare belåning. I sådana 

fall. som kan antas vara fa. kan del vara befogat antingen med större bidrag 

dlcr avskrivning av del av \\111. 

SABO ser det som angclLiget all en fördjupad och mer sammanhttllen 

karlliiggning snarast genomförs av finansieringsbehov och formerna för 

administration av stödet. 

S1·c·riges FC1stighersiigllrL'.fi"irh1111d hemshil\cr om all bostadsfinansie

ringsförordningen iindras sii all kommunal borgen kan godtas som säkerhet 

d{1 belilningsbart utrym1rn: saknas eller behöver hfallas disponibelt for an

nan iltgiird. Dit undanröjande! av radonriskerna måste anses vara av stort 

samhiillsintres'.'>e hör direktiv ges till kommunerna om att ställa kommunal 

borgen i dessa fall. 
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